
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7307, 7376 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου, το 28ο Δηµοτικό
Σχολείο Πειραιά και από το 1ο Γυµνάσιο Πετρούπολης, σελ.
7360, 7361, 7364 

3. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντο-
λογίας καταθέτει την  Έκθεσή της στην αίτηση της Εισαγγε-
λικής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής
δίωξης κατά Βουλευτού, σελ. 7364 

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 7372 
5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 7307, 7351, 7352,

7353, 7355, 7356, 7357, 7358, 7359, 7360, 7361, 7362, 7363,
7367, 7368, 7369, 7370, 7371, 7372, 7374 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1043 έως 1114,

σελ. 7307 - 7328 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:  
i. µε θέµα «Η λειτουργία των νηπιαγωγείων εξαρτάται από

την εκλογική περιφέρεια της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Παιδείας» , σελ. 7351 

ii. µε θέµα: «Ανάγκη άµεσης λύσης του στεγαστικού προ-
βλήµατος του 9ου Δηµοτικού Αιγάλεω», σελ. 7353 

iii. µε θέµα: «Ειδική µοριοδότηση των µαθητών των σει-
σµόπληκτων περιοχών της Γ’ Λυκείου στις Πανελλήνιες Εξε-
τάσεις και για το σχολικό έτος 2022-2023», σελ. 7355 

iv. µε θέµα: «Κλείνουν το 28ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστε-
ρίου», σελ. 7356 

v. µε θέµα: «Εκατοντάδες παραµένουν τα κενά σε φιλολό-
γους Ειδικής Αγωγής, ακόµα και µετά την τρίτη φάση προσ-
λήψεων», σελ. 7358 

3. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.
7329 - 7350 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών

υποθέσεων καταθέτει την  Έκθεσή της επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών «Κύρωση του Πρωτο-
κόλλου Προσχώρησης στη Συµφωνία Εµπορίου µεταξύ της
Ευρωπαϊκής  Ένωσης και των κρατών µελών της, αφενός,
και της Κολοµβίας και του Περού, αφετέρου, για να ληφθεί
υπόψη η προσχώρηση του Ισηµερινού», σελ. 7351 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου Προσχώρησης στη Συµ-
φωνία Εµπορίου µεταξύ της Ευρωπαϊκής  Ένωσης και των
κρατών µελών της, αφενός, και της Κολοµβίας και του
Περού, αφετέρου, για να ληφθεί υπόψη η προσχώρηση του
Ισηµερινού», σελ. 7361 - 7376 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΛΑΣ Α. , σελ. 7360 - 7377
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7307 - 7360

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί προσωπικού θέµατος:
ΛΟΒΕΡΔΟΣ  Α. , σελ. 7372

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 7360, 7361, 7362, 7363, 

7367, 7368, 7369, 7370, 
7371, 7372, 7373, 7374

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Α. , σελ. 7367, 7368, 7371, 7373
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 7369, 7370
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 7351
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7307, 7351, 7352, 7353, 

7355, 7357, 7358, 7359, 
7360

ΛΟΒΕΡΔΟΣ  Α. , σελ. 7362, 7369, 7370, 7372
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 7361, 7363, 7367, 7369, 

7370, 7372, 7373
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7369, 7370

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 7357, 7358, 7359
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 7353, 7354, 7355
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 7355, 7356
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 7351, 7352, 7353, 7354, 

7355, 7356, 7356, 7358, 
7359

ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 7351, 7352, 7353

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Α. , σελ. 7368, 7371, 7373
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ  Μ.  , σελ. 7367, 7373
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 7364, 7367
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 7368, 7369
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 7371
ΛΟΒΕΡΔΟΣ  Α. , σελ. 7370
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 7361
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 7361
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 7362
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 7373
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 7370

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’

Τετάρτη 1 Φεβρουαρίου 2023



Αθήνα, σήµερα την 1η Φεβρουαρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 31-1-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΞΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 31
Ιανουαρίου 2023 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση α) της από 22.11.2022 Επιµέρους Σύµβα-
σης Δωρεάς - Έργο ΧΙ, Παράρτηµα 13 της από 6.9.2018 κύριας
Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος “Κοινωφελές Ίδρυµα

Σταύρος Σ. Νιάρχος” και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενί-
σχυση και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της Υγείας και
β) της από 22.11.2022 Τροποποίησης της από 6.9.2018 Σύµβα-
σης Δωρεάς µεταξύ του Ιδρύµατος “Κοινωφελές Ίδρυµα Σταύ-
ρος Σ. Νιάρχος” και του Ελληνικού Δηµοσίου για την ενίσχυση
και αναβάθµιση των υποδοµών στον τοµέα της Υγείας και άλλες
διατάξεις»)

Παρακαλείται η κυριά Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών
του ΣΥΡΙΖΑ, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’

Tετάρτη 1 Φεβουαρίου 2023



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

7308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7309



7310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7311



7312 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7313



7314 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7315



7316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7317



7318 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7319



7320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7321



7322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7323



7324 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7325



7326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7327



7328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7329



7330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7331



7332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7333



7334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7335



7336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7337



7338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7339



7340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7341



7342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7343



7344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7345



7346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7347



7348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7349



7350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σήµερα Τετάρτη 1η

Φεβρουαρίου 2023 θα συζητηθούν πέντε επίκαιρες ερωτήσεις,
οι µε αριθµό 366, 367, 370, 379 και 383. Όλες αυτές οι πέντε ερω-
τήσεις θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Ζέττα Μακρή. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
«Κύρωση του Πρωτοκόλλου Προσχώρησης στη Συµφωνία Εµπο-
ρίου µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών µελών της,
αφενός, και της Κολοµβίας και του Περού, αφετέρου, για να λη-
φθεί υπόψη η προσχώρηση του Ισηµερινού».

Πριν ξεκινήσουµε τη συζήτηση, διατυπώθηκε ένα αίτηµα από
την κ. Καφαντάρη, η οποία είναι τέταρτη στη σειρά. Αν συµφω-
νούν οι συνάδελφοι, να συζητηθεί η ερώτησή της δεύτερη. Θα
προηγηθεί ο κ. Φάµελλος και µετά η κ. Καφαντάρη. Προέκυψε
ένα προσωπικό ζήτηµα οικογενειακό. Αν δεν έχετε αντίρρηση,
κύριε Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν έχω αντίρρηση, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι εδώ ο κ.
Αρσένης, που είναι τρίτος στη σειρά. Πιστεύω ότι και ο συνάδελ-
φος δεν θα διαφωνήσει.

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε την πρώτη µε αριθµό 379/30-1-2023
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονί-
κης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα
«Η λειτουργία των νηπιαγωγείων εξαρτάται από την εκλογική πε-
ριφέρεια της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας». 

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε, κυρία

Υφυπουργέ, και καλό µήνα. 
Νοµίζω ότι γνωρίζετε το θέµα. Υποβάλαµε αναφορά στις 16

Σεπτεµβρίου για το ίδιο ζήτηµα. Απαντήσατε µε τα στοιχεία από
µία επίκαιρη ερώτηση που είχε κάνει ο κ. Δελής. Επανήλθαµε µε
ερώτηση στις 19 Οκτωβρίου. Απαντήσατε ξανά µε τα στοιχεία
της επίκαιρης που είχε κάνει ο κ. Δελής στη συζήτηση που κάνατε
µαζί του. Δεν είναι ακριβώς το θέµα, αλλά εν πάση περιπτώσει,
κατανοώ ότι δεν επενδύσατε χρόνο για να απαντήσετε στην ερώ-
τηση και να ασχοληθείτε µε το θέµα.

Καταθέσαµε επίκαιρη ερώτηση πλέον γιατί υπάρχει µια προ-
φανής αδικία που υφίστανται τα νήπια και οι γονείς στην περιοχή
του Λουδία. Τελικά δεν είναι αυτονόητο το δικαίωµα πρόσβασης
στη δηµόσια παιδεία, ιδιαίτερα όταν έχεις Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη, από τις χειρότερες στιγµές της Δεξιάς. Με τη Νέα Δηµο-
κρατία, λοιπόν, και το θέµα του νηπιαγωγείου είναι θέµα διεκδί-
κησης. 

Οι επιλογές βέβαια που έγιναν από τον κ. Μητσοτάκη και την
κ. Κεραµέως είναι γνωστές. Πρώτα απ’ όλα, µε την αύξηση του
αριθµού των µαθητών ανά τµήµα είχατε έναν στόχο, να κλείσετε
τµήµατα, να κλείσετε σχολεία, να σταµατήσετε εκπαιδευτικούς.
Και αυτά ανακοινώθηκαν στις 31-8-2022. Είχαµε όµως και πολλές
αρνητικές επιπτώσεις πλέον στους µαθητές. Βέβαια, οφείλω να
οµολογήσω ότι δεν έγιναν τα ίδια για τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια.
Εκεί µια χαρά κάνετε εγκαίνια, τους χαϊδεύετε, τους υποστηρί-
ζετε. Ναι, για τους σχολάρχες είστε µια χαρά κυβέρνηση. 

Στην περίπτωση του Λουδία όµως ανεστάλη η λειτουργία του
νηπιαγωγείου λόγω τεσσάρων εγγραφών τον Ιούλιο. Το έχετε πει
στις επίκαιρες, µην µου το ξαναπείτε, το γνωρίζω. Όµως, τον Σε-
πτέµβριο, πολύ πριν την αρχή της σχολικής χρονιάς, γράφτηκαν
άλλα δύο νήπια και έτσι, λοιπόν, έξι παιδάκια -τα οποία οι γονείς
τους γύρισαν σε ένα χωριό, για να στηρίξουν και το χωριό τους,
να µείνουν και στον τόπο τους- υποχρεώθηκαν να µην πηγαίνουν
στο νηπιαγωγείο. Μιλάµε για παιδιά νέων οικογενειών. Μιλάµε
για την ελληνική ύπαιθρο, τριάντα χιλιόµετρα από τη Θεσσαλο-

νίκη. Τελικά, παρ’ ότι οι γονείς γύρισαν στον Λουδία γιατί υπήρχε
εκεί νηπιαγωγείο, εσείς τους είπατε ότι δεν θα υπάρχει νηπιαγω-
γείο στον Λουδία. Το µόνο που εισέπραξαν ήταν άρνηση και αδια-
φορία. 

Είναι γεγονός ότι επικοινωνήσαµε πάρα πολλές φορές και εγώ
και µε τον γενικό γραµµατέα. Προσπάθησα να βρω µία λύση και
πριν τον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Τίποτα. Πριν την έναρξη της
σχολικής χρονιάς, έξι νήπια, το νηπιαγωγείο δεν δούλεψε, µε
όριο τα πέντε. Μάλιστα. Όλη η τοπική κοινωνία κυριολεκτικά είναι
έξω φρενών µαζί σας και αναρωτιέται για ποιον λόγο ταλαιπω-
ρείται. 

Κυρία Υφυπουργέ, το είδατε και στην ερώτηση. Μετά την
πρώτη διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου, οι γονείς µού φέ-
ρανε ένα δηµοσίευµα το οποίο έλεγε για νηπιαγωγεία στην εκλο-
γική σας περιφέρεια που µε λιγότερα παιδιά δούλεψαν -και καλά
κάνουν. Και ρωτάνε: Γιατί; Εµείς είµαστε ενός κατώτερου θεού
πολίτες; Δεν έχουµε και εµείς δικαίωµα να κάνουµε κάτι τέτοιο;
Γιατί και σε εµάς δεν µπορεί να λειτουργήσει το νηπιαγωγείο; Δεν
ζητάνε κάτι διαφορετικό. Ζητάνε το ίδιο, απλά δικαιοσύνη. Ζητάνε
απλώς τα παιδιά έχουν πρόσβαση στη δηµόσια παιδεία. 

Ρωτάµε, λοιπόν, για να µην σας ταλαιπωρώ, αν η τήρηση της
νοµοθεσίας είναι επιλεκτική. Αν είναι υποχρέωση ή όχι της πολι-
τείας να προσφέρει ισότιµα το αγαθό της παιδείας σε όλα τα παι-
διά. Αν θα κάνετε κάτι για να λειτουργήσει το νηπιαγωγείο. Βέ-
βαια, ξέρω ότι θα µου πείτε του χρόνου και να δούµε αν έχει παι-
δάκια. Και τελικά, πόσο άδικη είναι αυτή η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα και καλό µήνα σε όλους. 
Ξέρετε, κύριε συνάδελφε, όταν ο κ. Κόπτσης που είπατε, ο γε-

νικός γραµµατέας, µου έλεγε ότι επικοινωνούσατε για το ζήτηµα
του Λουδία και τον ρωτούσα τι γίνεται, µου απαντούσε ότι το επι-
χείρηµά σας ήταν ότι αφού λειτουργούν και στην περιφέρεια της
Μακρή, πρέπει να λειτουργήσει και ο Λουδίας. Και πριν ζητήσω
από τις υπηρεσίες να κάνουν έλεγχο, ήµουν σίγουρη ότι δεν
έχετε κανένα άλλο επιχείρηµα. Γιατί ένας Βουλευτής ο οποίος
έχει διατελέσει και σε κυβερνητική θέση, όταν έχει επιχειρήµατα
που υποστηρίζουν αυτό που ζητεί, τα επικαλείται. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από τα τρία νηπιαγωγεία τα οποία λει-
τουργούν στη δική µου εκλογική περιφέρεια και κατά την εκτί-
µησή σας, έχουν τον ίδιο αριθµό µαθητών και τις ίδιες προδια-
γραφές µε το νηπιαγωγείο του Λουδία. Τα νηπιαγωγεία στους οι-
κισµούς Χλόη και Αϊδίνι στην εκλογική µου περιφέρεια έχουν τον
ελάχιστο αριθµό των πέντε µαθητών. Δίπλα από τον οικισµό Χλόη
υπάρχει το νηπιαγωγείο του Αγίου Γεωργίου Φερών, επίσης στην
εκλογική µου περιφέρεια. Έκλεισε.

Το νηπιαγωγείο στον οικισµό Βρύναινα έχει πραγµατικά µόνον
δύο µαθητές. Κρίθηκε αναγκαία η λειτουργία του, παρ’ ότι έχει
µικρότερο από τον προβλεπόµενο αριθµό µαθητών, λόγω της γε-
ωγραφικής θέσης, της απόστασης από την πλησιέστερη σχολική
µονάδα, της αδυναµίας µεταφοράς των µαθητών σε άλλο σχο-
λείο. Σε περίπτωση που θα υπήρχε αναστολή λειτουργίας του νη-
πιαγωγείου της Βρύναινας, οι δύο µικροί µαθητές θα έπρεπε να
µεταφερθούν µέσα από ένα πολύ κακό οδικό δίκτυο είτε στη
Σούρπη, απόσταση δεκαοχτώµισι χιλιόµετρα, είτε στον Αλµυρό,
απόσταση είκοσι τρία χιλιόµετρα. 

Και να σας πω και κάτι που προφανώς, δεν το ξέρετε. Αυτό το
νηπιαγωγείο της εκλογικής µου περιφέρειας που λειτουργεί
τώρα που είµαι Υφυπουργός, λειτουργούσε και επί ΣΥΡΙΖΑ µε τον
ίδιο αριθµό µαθητών. Το ίδιο νηπιαγωγείο που τώρα λειτουργεί
στην εκλογική µου περιφέρεια -κατά εσάς χατιράκι στην περιφέ-
ρειά µου- πάλι επί Υφυπουργίας µου ανεστάλη λειτουργία του
πέρυσι γιατί δεν είχε τον απαιτούµενο αριθµό µαθητών. 

Πέραν, λοιπόν, αυτών που αναφέρετε εσείς και τα αποµονώ-
σατε γιατί είναι στην Περιφέρεια της Μαγνησίας, το τρέχον σχο-
λικό έτος 2022-2023 σε παραµεθόριες και δυσπρόσιτες περιοχές
λειτουργούν διακόσια είκοσι έξι νηπιαγωγεία γενικής αγωγής µε
πέντε ή και λιγότερους µαθητές, όλα εκτός της εκλογικής µου
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περιφέρειας. Δέκα νηπιαγωγεία µε έναν µαθητή. Είκοσι τέσσερα
νηπιαγωγεία µε δύο µαθητές. Σαράντα εννέα νηπιαγωγεία µε
τρεις µαθητές. Πενήντα τέσσερα νηπιαγωγεία µε τέσσερις µαθη-
τές. Ογδόντα εννέα νηπιαγωγεία µε πέντε µαθητές. Υποθέτω ότι
η ένστασή σας δεν αφορά στα διακόσια είκοσι τρία νηπιαγωγεία,
µόνο αυτά που είναι στη Μαγνησία.

Ας έρθουµε, λοιπόν, τώρα στο δικό σας. Ανεστάλη, πράγµατι,
η λειτουργία του το έτος 2022-2023. Η απόφαση ήταν του Περι-
φερειακού Διευθυντή Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαί-
δευσης Κεντρικής Μακεδονίας και προτάθηκε να ανασταλεί η
λειτουργία του Νηπιαγωγείου Λουδία λόγω του µικρού αριθµού
των εγγεγραµµένων µαθητών. Ήταν µόνο τέσσερις µαθητές.
Ποια ήταν η απόσταση; Να θυµίσω τη διαφορά από τη Βρύναινα;
Τρία χιλιόµετρα. Εκτιµώµενος χρόνος µεταφοράς έξι µόλις
λεπτά. Δρόµος πάρα πολύ καλός.

Έγιναν οι διαδικασίες που επιβάλλονται από τη γραφειοκρατία
και τον νόµο και επίσης η επαφή µε την Περιφέρεια Μακεδονίας
-αυτή είναι η υπεύθυνη για τις µεταφορές των µαθητών, όπως
είναι όλες οι περιφέρειες -και προτάθηκε η µεταφορά των µαθη-
τών στα τρία χιλιόµετρα µε εκτιµώµενο χρόνο µεταφοράς έξι
λεπτά µε πολύ καλό δρόµο. Προτάθηκε να µεταφερθούν οι µα-
θητές µε λεωφορείο που µεταφέρει και τους µαθητές γυµνασίου
και λυκείου και µε παρουσία συνοδού λόγω της µικρής ηλικίας.
Δεν ξέρω αν αληθεύουν οι πληροφορίες που έφτασαν και σε
µένα ότι εσείς πρωτοστατήσατε να αρνηθούν οι γονείς αυτή τη
µεταφορά. Σε κάθε περίπτωση, τα µεταφέρουν µε δικά τους µε-
ταφορικά µέσα. Ανακριβώς αναφέρεται στο έγγραφό σας ότι δεν
φοιτούν τα παιδιά. Δεν παραµένουν στο σπίτι. Φοιτούν γιατί είναι
και υποχρεωτικό. 

Αναφέρατε επίσης, πάλι ανακριβώς, ότι υπήρχε µεγαλύτερος
αριθµός µαθητών. Ο ένας µαθητής ο οποίος φοιτά χρήζει κατ’
οίκον διδασκαλίας, την οποία και εξακολουθεί να λαµβάνει, άρα
δεν περιλαµβάνεται. Ο γονέας του άλλου µαθητή απάντησε στην
ερώτηση ότι δεν είναι καθόλου σίγουρος ότι το παιδί θα το πάει
εκεί.

Δεύτερο και τελευταίο, το Νηπιαγωγείο του Λουδία δεν καταρ-
γήθηκε. Ανεστάλη η λειτουργία του. Εάν ο αριθµός είναι επαρκής
του χρόνου, θα ξαναλειτουργήσει. Αυτά ήπια και προσθετικά,
χωρίς να θέλω να επεκταθώ στον τρόπο που προσεγγίσατε το
θέµα, στη µοµφή που µε πολύ επιπόλαιο, λαϊκίστικο και ανακρι-
βέστατο τρόπο στρέψατε εναντίον µου. Στη δευτερολογία µου
θα επανέλθω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Φάµελλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Υφυπουργέ, νοµίζω ότι δεν κα-
ταλάβατε ακριβώς το νόηµα της ερώτησής µου. 

Όταν η διεύθυνση και στη συνέχεια ο Γενικός Γραµµατέας δεν
κάνουν τίποτα για να λειτουργήσει ένα σχολείο που έχει έξι µα-
θητές, όταν οι γονείς διαµαρτύρονται και δεν υπάρχει δυνατό-
τητα µεταφοράς από την περιφέρεια, τότε ήρθαν οι γονείς και
µας κατέθεσαν αυτό που θα καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Πρό-
εδρε, που είναι το δηµοσίευµα για τα νηπιαγωγεία στην περιοχή
της Μαγνησίας, που καλά έκανε και διαφήµισε η κ. Μακρή.

Εµείς, όµως, κυρία Μακρή, δεν σας είπαµε ότι κακώς λειτουρ-
γούν τα νηπιαγωγεία. Εµείς σας είπαµε ότι κακώς δεν λειτουρ-
γούν και στον Λουδία. Τα δύο µέτρα και τα δύο σταθµά είναι το
πρόβληµα. Καλώς λειτουργούν τα νηπιαγωγεία και στη Μαγνησία
και σε όλη την Ελλάδα. 

Στον Λουδία, γιατί δεν λειτουργεί το νηπιαγωγείο, είναι το πρό-
βληµα, κυρία Μακρή, και πολύ καλά έκανε και σας θύµωσε και
πολύ καλά έκανε και σας πρόσβαλε, διότι στον κ. Κόψη δεν είπα
αυτό το ζήτηµα, όταν επικοινώνησα µαζί του. Και επειδή είναι από
τη Θεσσαλονίκη και τον ξέρω και ως προϊστάµενο εκπαίδευσης,
τον πήρα πολύ απλά και τον ενηµέρωσα ότι έξι παιδιά µένουν
εκτός νηπιαγωγείου πριν την έναρξη της σχολικής χρονιάς και
δεν υπάρχει τρόπος µεταφοράς. Τέλος, δεν αρνήθηκαν προφα-
νώς µε τη σύσταση κανενός από εµάς. 

Και ξέρετε και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε; Ακούστε. Ζήτησαν
από τα έξι νήπια να µεταφερθούν στο διπλανό χωριό µε το λεω-
φορείο του λυκείου, το οποίο φεύγει στις επτάµισι και γυρίζει
στις δύο, ενώ το νηπιαγωγείο, ακόµα και αν υπήρχε ολοήµερο,

δουλεύει διαφορετικές ώρες, δηλαδή οκτώ και τέταρτο µε τέσ-
σερις. Πείτε µου σας παρακαλώ πολύ πώς θα γινόταν αυτή η µε-
ταφορά; Επτάµισι θα φύγει το λεωφορείο του λυκείου για να
πάνε τα νήπια οχτώ και τέταρτο στο σχολείο. Θα τα στέλνατε;
Και λέει η κυρία Υφυπουργός ότι «θα προσλαµβάναµε συνοδό
για να συνοδεύει τα παιδιά». Δηλαδή, το δηµόσιο θα πληρώσει
µία συνοδό, αλλά δεν πληρώνει µία νηπιαγωγό. Για ποιο λόγο;
Ενώ το σχολείο έχει και θέρµανση και καθαριότητα και υφίστα-
νται µαζί µε το δηµοτικό, άρα δεν θα είχε επιπλέον έξοδα το δη-
µόσιο. Αυτό που έλεγαν οι γονείς είναι κάτι που δίνει µηδενικό
κόστος στο δηµόσιο. Πρόκειται για ένα σχολείο υφιστάµενο, κτη-
ριακώς επαρκές, µε θέρµανση, καθαριότητα. Απλά έπρεπε να
φύγει νηπιαγωγός και να µειώσετε κατά µία θέση τη δηµόσια παι-
δεία. Αυτό κάνετε. Θέλετε να διώχνετε εργαζόµενους από το δη-
µόσιο, γιατί είστε µε τους σχολάρχες και την ιδιωτική παιδεία.

Και λέτε, λοιπόν, τώρα να πάνε τα παιδάκια µε το γυµνάσιο και
το λύκειο, το οποίο προφανώς δεν γίνεται σε επίπεδο ωρών, διότι
το γειτονικό νηπιαγωγείο δεν έχει ολοήµερο ούτε αυτό θα ταί-
ριαζε γιατί τα παιδιά αυτά πρέπει να δουλέψουν τελείως διαφο-
ρετικές ώρες. Υπάρχει έγγραφο του διπλανού νηπιαγωγείου ότι
δεν έχει ολοήµερο, για να µην µπερδευτείτε και µου λέτε πάλι
ιστορίες. 

Άρα, εµείς µετά από τρεις παρεµβάσεις κοινοβουλευτικού
ελέγχου τι άλλο τι πρέπει να κάνουµε, κυρία Μακρή. Τι άλλο πρέ-
πει να κάνουµε για να σας πούµε ότι στην περίπτωση του Λουδία
είστε άδικοι, ότι είναι αντίθετο µε την ανάγκη των παιδιών, ότι
στερείτε το νηπιαγωγείο αυτή τη στιγµή από τα νήπια, που δεν
µπορούν να πηγαίνουν όλα κάθε µέρα πλέον; Δεν µπορούν να
πηγαίνουν κάθε µέρα γιατί τα πηγαινοφέρνουν οι γονείς τους
πράγµατι µε ιδιωτικά µέσα, που κάποιοι δουλεύουν, κάποιοι
έχουν άλλες υποχρεώσεις, κάποιοι µπορεί να µην έχουν αυτοκί-
νητο και στο τέλος-τέλος τα ρεζερβουάρ τους µπορεί να είναι
άδεια, γιατί είµαστε πρωταθλητές στα κέρδη των διυλιστηρίων.
Σκεφτείτε το κι αυτό. Εσείς το κάνατε, η Κυβέρνησή σας. Αυτό
σηµαίνει αδικία. Για αυτό έχουµε πρόβληµα στην ύπαιθρο από
τους αγρότες µέχρι τους κατοίκους που δεν µπορούν να πάνε τα
παιδιά τους σχολείο. Το κάνατε εσείς.

Και ρωτάµε πολύ απλά: Αφού δεν δηµιουργείται κόστος για το
δηµόσιο, αφού υπάρχει το σχολείο, αφού υπήρχε δοµή, αφού
υπάρχουν τα παιδιά, για ποιο λόγο να µην είµαστε δίκαιοι και για
τα παιδιά του Λουδία; Αυτό σας λέµε µόνο. Πολύ καλά κάνουν
και λειτουργούν τα υπόλοιπα νηπιαγωγεία. Ούτε θα µπλέξουµε
σε συζήτηση να µετράµε τα υπόλοιπα νηπιαγωγεία, γιατί τα παι-
διά πηγαίνουν σχολείο και αυτό είναι δικαίωµά τους και η Ελλη-
νική Δηµοκρατία το 2023, όσο κι αν εσείς παραβιάζετε το
Σύνταγµα ως Κυβέρνηση, πρέπει να έχει σχολεία για τα παιδιά
της. 

Όµως, στην περίπτωση του Λουδία δεν το κάνετε και το χωριό
ερηµώνει. Αυτό είναι το µοντέλο Μητσοτάκη; Αυτό ρωτάµε. Διότι
εµείς πράγµατι και µε παρεµβάσεις -βλέπω εδώ από το 2018- θε-
σπίσαµε τη δίχρονη προσχολική εκπαίδευση. Διάβασα στην
πρώτη ερώτηση του κ. Δελή ότι το κάνατε εσείς. Πότε το κάνατε
εσείς; Αυτό έγινε µε τον ν.4521 του ΣΥΡΙΖΑ. Απορώ τι απαντήσεις
δίνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φάµελλε, ολο-
κληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Μακρή, λοιπόν, επί του συγκε-
κριµένου σας λέω: Ήταν ενήµερος ο Γενικός Γραµµατέας µόνο
για τα ζητήµατα λειτουργίας του Λουδία. Καµµία σχέση µε τη Μα-
γνησία. Οι γονείς µάς το έφεραν µετά την αναφορά. Οι γονείς
µάς το έφεραν το δηµοσίευµα και ξέρω ποιος γονέας µάς το
έφερε. Όµως, πρέπει να απαντήσετε: Όπως στην υπόλοιπη Ελ-
λάδα θα λειτουργήσει το νηπιαγωγείο του Λουδία; Μόνο αυτό ζη-
τάµε, τίποτα άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Γιατί, κύριε συνάδελφε, το έγγραφό σας, σας διαψεύδει; Θέλετε
να σας διαβάσω τον τίτλο; «Η λειτουργία των νηπιαγωγείων εξαρ-
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τάται από την εκλογική περιφέρεια της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Παιδείας». Το ίδιο λέτε και µέσα στο κείµενο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το κατέθεσα στις 8 Δεκεµβρίου.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Καλά, το επανακαταθέσατε εκατόν πενήντα φορές. Ας το διορ-
θώνατε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί το παρακάνατε.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Όχι µόνο βάλατε αυτόν τον τίτλο, αλλά τον διαφηµίσατε και δώ-
σατε και δελτία Τύπου και το προβάλλατε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σαφέστατα, γιατί θέλω απάντηση.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Πολύ καλά κάνατε, αν νοµίζετε ότι σας βοηθάει πολιτικά. Εγώ
σας λέω ότι λαϊκίζετε και ψεύδεστε. Σας το λέω µε πάρα πολύ
µεγάλη ειλικρίνεια

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καταθέτω και το έγγραφο στα Πρα-
κτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε. Σας
παρακαλώ.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Καταθέστε το έγγραφο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απ’ ότι πληροφορήθηκα -και απ’ ότι φαίνεται σωστά πληροφο-
ρούµαι-υποκινήσατε και τους γονείς να µην δεχθούν όλα αυτά τα
οποία αναφέρατε. 

Κατ’ αρχάς, ολοήµερο δεν µπορούσε να λειτουργήσει. Πρέπει
να είναι τουλάχιστον δέκα οι µαθητές. Πώς να λειτουργήσει ως
ολοήµερο;

Δεύτερον, δεν ακούσατε τι έλεγα. Εξακολουθείτε να µιλάτε για
έξι παιδιά. Τέσσερα είναι τα παιδιά. Το ένα έχει κατ’ οίκον διδα-
σκαλία και το άλλο δεν ήθελε ο πατέρας να το πάει εκεί πέρα. Αν
του χρόνου είναι έξι-επτά, µακάρι θα λειτουργήσει ξανά. 

Προφανώς και δεν ακούσατε τα συγκριτικά στοιχεία που σας
κατέθεσα και αφορούν στα σχολεία και της δικής µου εκλογικής
περιφέρειας και στα άλλα διακόσια είκοσι τρία. Τα αγνοείτε αυτά.
Δεν σας βολεύει. 

Ξέρετε σε τι έπεσα έξω µόνο, κύριε Φάµελλε; Πίστευα ότι σή-
µερα θα ερχόσασταν και θα φωνάζατε για να πνίξετε την απουσία
επιχειρηµάτων µε τις φωνές σας. 

Μας κατηγορήσατε µεταξύ των άλλων ότι το κάναµε αυτό γιατί
ενισχύουµε την ιδιωτική παιδεία και αποδυναµώνουµε τη δηµό-
σια; Και το λέτε αυτό σε µία Κυβέρνηση που έκανε είκοσι πέντε
χιλιάδες διορισµούς, τους πρώτους στην ειδική αγωγή στα εκ-
παιδευτικά χρονικά, και τους πρώτους µετά από δεκαετίες στη
γενική αγωγή, όταν εσείς ανήκατε σε µία κυβέρνηση, η οποία δεν
έκανε κανένα µα κανένα διορισµό; Αυτό δείχνει, δηλαδή, ότι δεν
ενδιαφερόµαστε για τη δηµόσια παιδεία και την αποδυναµώ-
νουµε; Να µην αναφερθώ στις προσλήψεις των αναπληρωτών
που ξεπερνούν τις πενήντα χιλιάδες. Αναφέροµαι στους διορι-
σµούς. Κανένας µα κανένας διορισµός επί των ηµερών σας. Εί-
κοσι πέντε χιλιάδες έγιναν στην τριετία της διακυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Άρα, όλα αυτά επαναλαµβάνω -και θα τελειώσω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- δείχνουν την απόλυτη ένδεια σοβαρών επιχειρηµάτων
για τη λειτουργία στο τρέχον σχολικό έτος του νηπιαγωγείου, το
οποίο υποστηρίζετε και ανήκει στη δική σας εκλογική περιφέρεια
και θα σας παρακαλούσα θερµά τα κίνητρα που σας ωθούν να
κάνετε κοινοβουλευτικό έλεγχο να µη θεωρείτε ότι είναι κίνητρα
και άλλων όταν κάνουν τη δουλειά τους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα συνεχίσουµε

τώρα µε την πρώτη µε αριθµό 383/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρούλας (Χαράς) Κα-
φαντάρη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Ανάγκη άµεσης λύσης του στεγαστικού προβλήµατος του

9ου Δηµοτικού Αιγάλεω».
Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κυρία Υπουργέ, κύριε Πρό-

εδρε, κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα και καλό µήνα. Εύχοµαι ό,τι
το καλύτερο για όλους. 

Θα ξεκινήσω µε το ότι η κοινοβουλευτική παρέµβαση που γί-
νεται σήµερα για το θέµα του 9ου και 14ου Δηµοτικού Σχολείου
στο Αιγάλεω είναι η πολλοστή -θα έλεγα- κοινοβουλευτικά. Σή-
µερα έχει τον χαρακτήρα επίκαιρης ερώτησης, διότι και αναφο-
ρές έχουν κατατεθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και
αναφορές έγιναν και δύο φορές κατατέθηκαν τροπολογίες σχε-
τικές που θα έδιναν, αν τις δεχόταν η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και
το Υπουργείο Παιδείας, µια λύση για την οµαλή λειτουργία της
σχολικής κοινότητας στα εν λόγω σχολεία.

Σήµερα ερχόµαστε εδώ, λοιπόν, επειδή τίποτα δεν έχει γίνει,
και καταθέτουµε αυτή την επίκαιρη ερώτηση. 

Κυρία Υπουργέ, εκπροσωπείτε µια Κυβέρνηση, εκπροσωπείτε
ένα Υπουργείο, το οποίο φαίνεται εκ των πραγµάτων και εκ των
αποτελεσµάτων ότι δεν ενδιαφέρεται να λύσει ζητήµατα της σχο-
λικής κοινότητας γενικότερα, αλλά και ειδικότερα στην περιοχή
του Αιγάλεω. Στέκεται το Υπουργείο και παρακολουθεί, βλέπουµε
ευθύνες να µεταφέρονται από το Υπουργείο Παιδείας προς το
Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά οι λύσεις µέχρι στιγµής δεν έχουν
έρθει. Ενώ το Υπουργείο Παιδείας, που έχει την ευθύνη της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας, της οµαλής εκπαιδευτικής διαδικασίας,
να είναι µέρος της λύσης, δυστυχώς αναδεικνύεται ότι είναι
µέρος του προβλήµατος. Πρόκειται για ένα Υπουργείο, το οποίο
φαίνεται εκ των αποτελεσµάτων ότι δεν φροντίζει τα παιδιά να
λειτουργούν και να εκπαιδεύονται σε υγιή και ασφαλή σχολεία. 

Η εκπαιδευτική κοινότητα του Αιγάλεω είναι ανάστατη εδώ και
πάρα πολύ καιρό ακριβώς µετά την έξωση που έγινε στο 9ο Δη-
µοτικό και την προσπάθεια και την απόφαση για συγχώνευση µε
το 14ο Δηµοτικό. Μια δικαστική διαµάχη που έχει ιστορία µεταξύ
του δήµου και των ιδιοκτητών του χώρου εξελίσσεται εις βάρος
των παιδιών. 

Ξέρω ότι θα πείτε πρώτα απ’ όλα ότι τα κτήρια, τα σχολεία, τα
κτηριακά συγκροτήµατα είναι υπόθεση των δήµων, άρα είναι
υπόθεση του Υπουργείου Εσωτερικών. Πολλές ευθύνες υπάρ-
χουν στον δήµο και δεν θα τις αµφισβητήσουµε. Από την άλλη
µεριά, όµως, υπάρχουν και οµόφωνες αποφάσεις του δηµοτικού
συµβουλίου σχετικά µε τη λειτουργία του εν λόγω σχολείου, οι
οποίες φυσικά δεν υλοποιήθηκαν -περί αναγκαστικής απαλλο-
τρίωσης µιλώ-, υπήρχε κωλυσιεργία και είµαστε στην κατάσταση
που είµαστε σήµερα. 

Δηλαδή, βλέπουµε τα παιδιά από τα Χριστούγεννα και µετά να
µη µετέχουν της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Εδώ υπάρχει σο-
βαρή ευθύνη του Υπουργείου, καθώς έχει την ευθύνη το Υπουρ-
γείο Παιδείας για τη µόρφωση των νέων ανθρώπων. 

Από την άλλη µεριά βλέπουµε και επικοινωνιακές κινήσεις εδώ
και δέκα µέρες, κυρία Υπουργέ, καθώς ο αρµόδιος Υφυπουργός
Εσωτερικών µετά από µία παρέµβαση επικοινωνιακού χαρακτήρα
υποψήφιας Βουλευτή στη δυτική Αθήνα θα δώσει λύση και θα
φέρει µία τροπολογία για να λυθεί το συγκεκριµένο ζήτηµα.
Έχουν περάσει δέκα µέρες και αυτό το πράγµα δεν έχει έρθει.
Όπως είπα και πριν, από τις 9 Γενάρη τα παιδιά είναι εκτός εκ-
παιδευτικής διαδικασίας.

Πώς εγγυάται το Υπουργείο Παιδείας αυτή την οµαλή εκπαι-
δευτική διαδικασία; Οι γονείς είναι ανάστατοι, όπως και οι εκπαι-
δευτικοί. Τα παιδιά είναι στον δρόµο. Οι ευθύνες µετακινούνται
από το ένα Υπουργείο στο άλλο. Ποια, όµως, είναι η πρωτοβου-
λία που οφείλει να πάρει το Υπουργείο το οποίο εκπροσωπείτε,
για την εύρυθµη λειτουργία των σχολείων; Σηµειώνουµε ότι πε-
ρίπου διακόσια παιδιά -για την ακρίβεια, εκατόν ενενήντα πέντε
ή εκατόν ενενήντα οκτώ- θα συστεγαστούν από το 9ο στο 14ο Δη-
µοτικό. Θα είναι γύρω στα διακόσια παιδιά. Μάλιστα, εδώ δηµι-
ουργούνται σοβαρά ζητήµατα υγιεινής και ασφάλειας. Μιλάµε
για κατάργηση χώρων δραστηριότητας. Μιλάµε για πολύ µικρό
προαύλιο. Μιλάµε για κλιµακοστάσια, κλπ.. 

Ποια ευθύνη, λοιπόν, αναλαµβάνετε αυτή τη στιγµή για την επί-
λυση του θέµατος άµεσα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
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Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Υπουργείο µας αναλαµβάνει όλη την ευθύνη που του ανα-

λογεί. Θα σας εξηγήσω, λοιπόν, ποια είναι η ευθύνη του Υπουρ-
γείου και ποια είναι η αρµοδιότητά του. 

Ο ρόλος του ΥΠΑΙΘ όχι µόνο στη συγκεκριµένη περίπτωση,
αλλά γενικώς, είναι επιτελικός. Οτιδήποτε αφορά στην ανέγερση
νέων κτηριακών υποδοµών, στην προσθήκη, στη µίσθωση, στη
συστέγαση µε άλλη σχολική µονάδα, στην αποδοχή παραχώρη-
σης µε σκοπό τη στέγαση, στη µεταστέγαση σε άλλη σχολική δο-
µή, πρέπει να εκκινήσει µε την απόφαση, µε την πρωτοβουλία, µε
τα σχετικά αιτήµατα του οικείου δήµου. 

Τι λέει, λοιπόν, ο νόµος; Ο οικείος δήµος υποβάλλει αίτηµα
στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου µας -αυτή, κυρία Καφα-
ντάρη, είναι η Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών- και αυτή, αφού
και µόνον εάν ζητήσει ο οικείος δήµος, εκπονεί κτηριολογικό πρό-
γραµµα. Για να γίνει αυτό το αίτηµα, να είναι πλήρες και να το
µελετήσει η διεύθυνση αυτή, πρέπει να συνοδεύεται από διατύ-
πωση γνώµης της Δηµοτικής Επιτροπής Παιδείας. 

Εν προκειµένω για τη συστέγαση του 9ου Δηµοτικού Σχολείου
Αιγάλεω µε το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω πρέπει να υπάρχει
έγγραφο της Διεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Γ’ Αθήνας
που να έχει για τις δύο σχολικές µονάδες στοιχεία όπως το ΦΕΚ
της ίδρυσης, τη λειτουργικότητα και τη δυναµικότητα, τον αριθµό
των τµηµάτων των µαθητών ανά τµήµα και των εκπαιδευτικών,
την πιθανή λειτουργία Τµήµατος Ένταξης ή Τµήµατος ΖΕΠ -δη-
λαδή, Ζώνη Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας- και οποιοδήποτε
επιπλέον στοιχείο κριθεί απαραίτητο να αναφερθεί. 

Πρέπει, επίσης, να υπάρχουν και κατόψεις -η τεχνική ορολογία
είναι «διαστασιολογηµένες κατόψεις»- του κτηρίου στο οποίο
στεγάζεται το 14ο Δηµοτικό Σχολείο, αναφορά στην παρούσα
χρήση των χώρων και εκείνο στο οποίο προγραµµατίζεται η συ-
στέγασή του µε το Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω.

Εάν και εφόσον -και µόνον εάν και εφόσον- υποβληθούν όλα
αυτά που σας ανέφερα λεπτοµερώς και κουραστικά, τότε το
ΥΠΑΙΘ κάνει ενδεικτικό κτηριολογικό πρόγραµµα, προσδιορίζει
το είδος, τον αριθµό, το µέγεθος των χώρων που χρειάζονται σε
κάθε περίπτωση. Αφού γίνει όλο αυτό, τότε ο δήµος -εν προκει-
µένω ο Δήµος Αιγάλεω- συστήνει την Επιτροπή Καταλληλότητας
και κρίνει τους προσφερόµενους χώρους.

Μέχρι στιγµής, κυρία Καφαντάρη, παρά τη φασαρία που έγινε,
παρά τις διαµαρτυρίες που γίνονται, παρά τις δηµόσιες δηλώσεις
όλων που εµπλέκονται και ενδιαφέρονται για την υπόθεση, ο
Δήµος Αιγάλεω στο Υπουργείο µας δεν έχει υποβάλει κανένα αί-
τηµα κτηριολογικού προγράµµατος. Ξέρετε τι έχει υποβάλει
µόνο; Έχει υποβάλει ένα έγγραφο χωρίς αριθµό πρωτοκόλλου,
χωρίς υπογραφή. Το θέµα του είναι «Έλεγχος τήρησης προδια-
γραφών ασφάλειας και καταλληλότητας υποδοµών του 14ου Δη-
µοτικού Σχολείου Αιγάλεω και την περίπτωση µεταστέγασης του
9ου Δηµοτικού Σχολείου σε αυτό». Αυτό πήρε αριθµό πρωτοκόλ-
λου στις 25-1-2023 -για να καταλάβετε και πότε υποβλήθηκε-
απαντήθηκε στις 30-1-2023 από το Υπουργείο µας και καθίσταται
σαφές µε την απαντητική επιστολή µας, για να µην κουράσω µε
λεπτοµέρειες, ότι δεν τίθεται θέµα αρµοδιότητας του ΥΠΑΙΘ γι’
αυτό το οποίο ζητεί ο Δήµος Αιγάλεω. 

Όπως είπα λοιπόν -θα το επαναλάβω, γιατί είµαι σίγουρη ότι
επειδή έχει ενδιαφέρον το θέµα αυτό, το ακούνε πολλοί- ο δήµος
είναι υποχρεωµένος γι’ αυτά που σας ανέφερα. Δεν γίνεται τί-
ποτα χωρίς την υποβολή σχετικού αιτήµατος µε τα απαραίτητα
έγγραφα και στοιχεία τα οποία σας ανέφερα. Αυτό είναι γνωστό
στον δήµο, γιατί ήδη από το 2009 υπάρχει σχετική αλληλογραφία
του Υπουργείου µας µε τους δήµους που τους εξηγεί τι πρέπει
να γίνει σε αυτές τις περιπτώσεις. 

Θα σας πω ότι σε µια επικοινωνία που είχαµε διά του κ. Πέτσα,
παρουσία τηλεφωνική και του Δηµάρχου Αιγάλεω, εξήγησα, δε-
σµεύτηκα και το επαναλαµβάνω ενώπιόν σας εδώ στο Κοινοβού-
λιο ότι εάν και εφόσον ή όταν ο δήµος στείλει τα έγγραφα που
απαιτούνται, όπως λεπτοµερώς σας ανέφερα, αµέσως -είναι προ-
σωπική µου δέσµευση αυτή- θα εξεταστεί από το Υπουργείο µας
ώστε οι διαδικασίες µετά σε ό,τι αφορά τον δήµο να εκκινήσουν. 

Θα σας πω όµως και κάτι που θα σας το πω ως παράπονο,
κυρία Καφαντάρη, γιατί σε άλλα fora έχουµε συνεργαστεί. Σας
ενδιαφέρει αυτό και δικαίως. Και καλά κάνετε και κάνετε κοινο-
βουλευτικό έλεγχο. Ξέρετε πότε επιδιώξατε συνάντηση µε την
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας. Την επιδιώξατε όταν η Υπουρ-
γός και ο Γενικός Γραµµατέας ήταν σε υπηρεσιακό ταξίδι στη
Θράκη και όταν εγώ απαντούσα σε κοινοβουλευτικό έλεγχο στον
κ. Φίλη. Δεν ειδοποιήσατε κανέναν. Εισβάλατε στο Υπουργείο,
διαµαρτυρηθήκατε σε κάµερες λέγοντας: «Μας αγνοούν, δεν µας
βλέπουν, δεν ενδιαφέρονται». Ποτέ -µα, ποτέ- δεν ήρθατε να ζη-
τήσετε ενηµέρωση, να καθίσουµε από κοινού να συζητήσουµε,
γιατί είναι όντως θέµα παιδείας. 

Εγώ αυτές τις γενικότητες περί δηµόσιας παιδείας, έλλειψης
ενδιαφέροντος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, κ.λπ., που καταρρί-
πτονται από αριθµούς και από τη µέχρι τώρα πολιτική µας συ-
µπεριφορά, τα θεωρώ και ανάξια πλέον απάντησης εδώ πέρα.
Μόνο αν σας ενδιέφερε ειλικρινά, θα ερχόσασταν, θα διαπιστώ-
νατε τις αδυναµίες που και εσείς τις είπατε στην πρωτολογία σας
µε δικαιοσύνη ότι υπάρχουν στον Δήµο του Αιγάλεω και θα πιέ-
ζατε προς εκείνη την κατεύθυνση. Δεν θα εµπλέκατε το Υπουρ-
γείο αδίκως ή τον κ. Πέτσα που δεν είναι εδώ να σας απαντήσει,
ενώ έχει απαντήσει σε κοινοβουλευτικό έλεγχο. Λέτε γενικότητες
που δεν ισχύουν, παραπλανώντας αυτούς που µας ακούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η κ. Καφαντάρη έχει
τον λόγο.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Πρώτα απ’ όλα, όπως ξεκί-
νησα την πρωτολογία µου, κυρία Μακρή, είπα ότι εκπροσωπείτε
ένα Υπουργείο και µία Κυβέρνηση. Όπως είπα στην πρωτολογία
µου, οι µεταθέσεις ευθυνών του Υπουργείου Παιδείας και του
Υπουργείου Εσωτερικών είναι ένα µπαλάκι το οποίο διαιωνίζεται.
Τρίτον, επειδή µας λέτε ότι δεν ρωτήσαµε, «δεν», «δεν», «δεν»,
σας λέω ότι έχουµε κάνει πολλές κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις
σχετικές και αυτά τα οποία είπατε σήµερα για µια διαδικασία που
γνωρίζουµε, φυσικά έχουν λεχθεί και έχουν απαντηθεί από το
Υπουργείο, αλλά λύση δεν έχει δοθεί. 

Η κατάσταση σήµερα είναι τα παιδιά να είναι στον δρόµο. Ανά-
στατη είναι η εκπαιδευτική κοινότητα, όπως και οι γονείς, οι µα-
θητές, οι εκπαιδευτικοί στο Αιγάλεω. Βέβαια, το Αιγάλεω, όπως
γνωρίζετε, έχει και πολλά άλλα ζητήµατα σχετικά µε τα σεισµό-
πληκτα σχολεία, που πάλι θα µας πείτε ότι είναι θέµα του δήµου
και κατ’ επέκταση του Υπουργείου Εσωτερικών, αλλά το πρό-
βληµα από το 2019 παραµένει, Είναι συγκεκριµένα τα σχολεία,
δηλαδή το 7ο, το 17ο, το Ειδικό Δηµοτικό, νηπιαγωγεία, η ανασύ-
σταση του 1ου Γυµνασίου. 

Όµως, το Υπουργείο Παιδείας οφείλει να ενδιαφέρεται για
τους µαθητές, για τη µόρφωση και για την εκπαιδευτική διαδικα-
σία. Υπάρχουν διαδικασίες, αν υπήρχε η πολιτική βούληση από
την πλευρά του Υπουργείου, µε τις οποίες θα µπορούσατε να πα-
ρέµβετε και να πιέσετε, γιατί είστε µέλη µιας Κυβέρνησης συγκε-
κριµένα. 

Μας είπατε για κάποιες διαδικασίες. Χθες -δεν ξέρω αν ισχύει-
ο δικός σας δήµαρχος -γιατί είναι Νέα Δηµοκρατία ο Δήµαρχος
Αιγάλεω και πρέπει να το πούµε αυτό- σε συνάντηση που έγινε
στην Επιτροπή Παιδείας στον Δήµο είπε ότι του ζητήσατε να συ-
σταθεί η Επιτροπή Καταλληλότητας και όλα αυτά και ότι πήγε
ένα έγγραφο. Δεν ξέρω αν ισχύει αυτό. Νοµίζω ότι κάτι τέτοιο εί-
πατε. 

Συγχρόνως, όµως, πρέπει να πω ότι χθες πήγε στον δήµο εξώ-
δικο για άµεση έξωση του 9ου Δηµοτικού -από τους ιδιοκτήτες
είναι το εξώδικο- που σηµαίνει «Αδειάστε τον χώρο, πάρτε τα θρα-
νία, πάρτε τα πράγµατα από µέσα. Έχει τελεσιδικήσει το θέµα».
Άρα, λοιπόν, πρέπει όλα αυτά που µας λέτε να έχουν ήδη γίνει.

Όµως, εδώ βλέπουµε ότι υπάρχει µια απροθυµία από την πλευ-
ρά του Υπουργείου να παρέµβει, διότι έχει ευθύνη για την εκπαι-
δευτική διαδικασία, η κ. Μακρή. Για τα παιδιά µας έχετε συγκε-
κριµένη ευθύνη.

Να µην πω βέβαια ότι το Σαββατοκύριακο πήγε και ο Συνήγο-
ρος του Πολίτη και θα βγάλει ένα πόρισµα που είναι στην κατεύ-
θυνση ότι δεν πρέπει να γίνει η εν λόγω µεταστέγαση, διότι υπάρ-
χει σοβαρό θέµα ασφάλειας και υγιεινής. Και βέβαια να υπενθυ-
µίσω και να κλείσω µε τους στίχους του Παλαµά, «απλόχωρα, µε-

7354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γάλα, γέρα σχολεία χτίστε». Αυτό πρέπει να γίνει και η ευθύνη
του Υπουργείου σε αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντική. 

Αν η Κυβέρνηση, αν το Υπουργείο Παιδείας που έχουµε την εν
λόγω ερώτηση δεν είναι ικανό να λύσει τα προβλήµατα της νέας
γενιάς, της εκπαίδευσης, της καθηµερινότητας των πολιτών, λοι-
πόν καλύτερα θα ήταν αυτή η Κυβέρνηση που ή δεν µπορεί ή
είναι αδύναµη ή δεν έχει την πολιτική βούληση γρήγορα να πα-
ραιτηθεί και να φύγει. Τα παιδιά είναι στον δρόµο. Ένας µήνας
πέρασε και δεν κάνουν µαθήµατα. 

Η Κυβέρνηση και το ένα Υπουργείο ρίχνει το µπαλάκι στο άλλο
και τις ευθύνες και τα παιδιά είναι στο δρόµο και δεν µπορούν να
µορφωθούν. Αυτή είναι η Κυβέρνηση την οποία εκπροσωπείτε.
Δεν αναφέροµαι προσωπικά ποτέ, πολιτικά τοποθετούµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ελάτε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Μιας και το ρίξαµε στην ποίηση να πω και εγώ το στίχο του Κα-
βάφη που σκέφτηκα, «µήτε στα λόγια µήτε στα έργα του βαθύς».

Επί της ουσίας, κυρία Καφαντάρη, τι µας είπατε; Μας είπατε
ότι υπάρχουν γενικώς ευθύνες. Προφανώς υπάρχουν, για να
έχουµε φτάσει στο σηµείο να µην υπάρχει σχολείο να στεγα-
στούν τα παιδιά, υπάρχουν ευθύνες για το πρόβληµα. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Παιδιά στον δρόµο υπάρ-
χουν, κυρία Υπουργέ. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Μάλιστα, κυρία Καφαντάρη. Έχω µία ιδιαίτερη πολιτική αλλεργία
σε γενικότητες και λαϊκισµούς του τύπου «παιδιά στο δρόµο».
Αφού σας ενδιαφέρει, κυρία Καφαντάρη, ασκείστε την πίεση
στον δήµαρχο που κατατάξατε στη Νέα Δηµοκρατία…

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δικός σας είναι.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Και επειδή είναι δικός µας; Εγώ δεν αρνούµαι ότι και πολλοί δικοί
µας µπορεί να κάνουν λάθη. Αναρωτιέµαι µόνον, επειδή το επιση-
µάνατε, αν ήταν δικός σας θα την κάνετε την φασαρία στη Βουλή;

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Βεβαίως. Μην το λέτε αυτό,
κυρία Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µην κά-
νετε διάλογο. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Δεν θα την κάνατε, γιατί το ότι θεωρήσετε χρήσιµο να αναφέρετε
σε ποια παράταξη πρόσκειται ο δήµαρχος -δεν τον ξέρω ούτε
κατ’ όψη, σας διαβεβαιώ- σηµαίνει ότι µάλλον αυτό ήταν το κρι-
τήριο να φέρετε το θέµα στη Βουλή. 

Σας επαναλαµβάνω, λοιπόν, γιατί προφανώς δεν ακούσατε την
πρωτολογία και είναι κάτι που µε στενοχωρεί, ειδικά από εσάς.
Δεν έχει αρµοδιότητα. Δεν είναι ότι δεν έχει ενδιαφέρον, δεν έχει
ευαισθησία, δεν θέλει να λυθεί το θέµα το Υπουργείο µας ή το
Υπουργείο Εσωτερικών στο βαθµό της ευθύνης του. Δεν έχει αρ-
µοδιότητα το δικό µας Υπουργείο να κάνει τίποτε εάν δεν εκκινή-
σουν οι διαδικασίες από τον Δήµο Αιγάλεω. Ένα ο δήµαρχος
άργησε, δεν έκανε καλά τη δουλειά του, θα την κάνει καθυστε-
ρηµένα, πίστεψε ότι ορισµένα πράγµατα θα λυθούν διαφορετικά,
δεν ξέρω. Δεν µπορώ να τον κατηγορήσω, διότι δεν έχω στοιχεία. 

Σε κάθε περίπτωση σε εµάς µέχρι τώρα που µιλάµε τα έγ-
γραφα που απαιτούνται, ο πλήρης φάκελος που απαιτείται µε τα
στοιχεία -γιατί τα στοιχεία δεν πρέπει να είναι συνοπτικά, πρέπει
να είναι συγκεκριµένα, αναφέρονται αναλυτικά και είναι σε γνώση
όσων εµπλέκονται µε τη διαδικασία ή αν δεν είναι σε γνώση ρω-
τούν και µαθαίνουν- δεν έχουν έρθει. Μόνοι µας δεν δικαιούµα-
στε να κάνουµε τίποτε. 

Εµείς στο δικό µας Υπουργείο, αλλά και σε όλα τα Υπουργεία
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, λειτουργούµε σύµφωνα µε τον
νόµο και µε θρησκευτική ευλάβεια εµείς, µιας που είµαστε και
θρησκευµάτων. 

Πιέστε, λοιπόν, τον δήµαρχο, γιατί είναι σηµαντικό το θέµα και
λέτε τα παιδιά είναι στο δρόµο και έχει έρθει η έξωση. Μην τους
κοροϊδεύετε, λέγοντάς τους ότι µπορεί να γίνουν ρυθµίσεις που
στερούν αντισυνταγµατικά το δικαίωµα της ιδιοκτησίας από τους
ιδιοκτήτες. Εξηγήστε ποιος φταίει, τι πρέπει να κάνει και έστω
και στο και δέκα -γιατί ούτε καν και πέντε δεν είναι- κάντε τη
σωστή διαδικασία.

Επαναλαµβάνω: Εδώ είµαστε εµείς. Προσωπικά χέρι-χέρι θα
τα πάω για να γίνουν ταχύτατα. Όχι ότι δεν γίνονται γρήγορα,
αλλά σε αυτή την περίπτωση λόγω ευαισθησίας να γίνουν ακόµη
πιο γρήγορα. Αποδώστε ευθύνες εκεί που χρειάζεται. Μην έρχε-
στε εδώ και βγάζετε λογύδρια, τα οποία έχει ετοιµάσει από το
σπίτι µε γενικότητες, οι οποίες µπορεί στην τηλεόραση να είναι
καλές στο Κοινοβούλιο, όµως, είναι µάλλον γραφικές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τη

δεύτερη µε αριθµό 370/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλη
Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Ειδική µοριοδότηση των µαθητών των σεισµόπληκτων πε-
ριοχών της Γ’ λυκείου στις Πανελλήνιες Εξετάσεις και για το σχο-
λικό έτος 2022 - 2023». 

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδ-

ρε.
Κυρία Υπουργέ, όπως γνωρίζετε και από προηγούµενη συζή-

τησή µας, στις 27 Σεπτεµβρίου του 2021 είχαµε έναν καταστρο-
φικό σεισµό, ο οποίος οδήγησε εκατοντάδες οικογένειες είτε σε
οικίσκους είτε σε ακατάλληλους χώρους στέγασης. Με απόφαση
του Υπουργείου, πράγµατι ενισχύθηκαν οι µαθητές που ζούσαν
σε αυτές τις συνθήκες σε σχέση µε τη διαδικασία εισαγωγής
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Ήταν µια πολύ θετική κίνηση του
Υπουργείου Παιδείας.

Δυστυχώς, έναν χρόνο µετά, δεκαέξι µήνες µετά, οι συνθήκες
είναι οι ίδιες αν δεν είναι χειρότερες. Συνεχίζουν να ζουν στους
οικίσκους, συνεχίζουν να ζουν σε αποµακρυσµένες περιοχές εκα-
τοντάδες οικογένειες. Θα σας δώσω ένα νούµερο. Από τους
εννιά χιλιάδες φακέλους που αναµένεται να υποβληθούν, έχουν
υποβληθεί µέχρι στιγµής γύρω σε χίλιοι πεντακόσιοι φάκελοι για
την αποκατάσταση των σπιτιών και έχουν εγκριθεί µόνο πέντε.
Δεν έχει υλοποιηθεί καµµία αποκατάσταση µέχρι τώρα. Έχουµε,
λοιπόν, συνέχιση της ίδιας κατάστασης, έχουµε έκτακτη κατά-
σταση στην περιοχή. Η περιοχή συνεχίζει να είναι σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης και αυτό που ζητώ είναι να εφαρµοστεί ο
ν.3013/2002 εφόσον υπάρχουν οι προϋποθέσεις της κήρυξης σε
έκτακτη ανάγκη και ο ν.4777/2021 που εφαρµόστηκε και πέρυσι
και για αυτή τη σχολική χρονιά, εφόσον έχουµε συναίσθηση της
κατάστασης ανάγκης και πραγµατικά περιστατικά που επιβεβαι-
ώνουν δυστυχώς, τη χειροτέρευση της κατάστασης σε σχέση µε
τη διαβίωση των οικογενειών και ιδιαίτερα των οικογενειών µε
παιδιά και µαθητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Πράγµατι, κύριε συνάδελφε, έχετε και δικαιολογηµένο και έντονο
ενδιαφέρον για το συγκεκριµένο θέµα γιατί έχουν έρθει οι επί-
καιρες ερωτήσεις σας καθώς επίσης και η αναφορά, στα οποία
θέλω να πιστεύω ότι δώσαµε επαρκείς απαντήσεις αλλά επανερ-
χόµαστε και λόγω του δικού σας κοινοβουλευτικού ελέγχου αλλά
και λόγω της δικής σας ευαισθησίας του θέµατος. 

Στη συζήτηση που είχε γίνει στην πρώτη επίκαιρη ερώτηση σας
στις 18 Οκτωβρίου του 2021, είχαµε αναγνωρίσει, απαντώντας
για λογαριασµό του Υπουργείου βεβαίως τις ιδιαίτερες ανάγκες
που προκύπτουν για τους µαθητές και τους σπουδαστές αυτών
των σεισµόπληκτων περιοχών. 

Επίσης, το συζητήσαµε ξανά στις 11 Ιουλίου του 2022 και πάλι
τότε είχαµε φέρει τις προϋποθέσεις αναλυτικά που πρέπει να
πληρούν οι µαθητές σεισµόπληκτων περιοχών, ώστε να εντα-
χθούν σε αυτή την ευεργητική διαδικασία ποια έγγραφα χρει-
άζεται να καταθέσουν. Σύµφωνα µε το ισχύον νοµικό πλαίσιο -το
επικαλείστε και εσείς στην ερώτησή σας- οι µαθητές της τελευ-
ταίας τάξης, οι απόφοιτοι των ΓΕΛ και ΕΠΑΛ των περιοχών που
πλήττονται κατά τη διάρκεια του σχολικού έτους λόγω φυσικών
καταστροφών εισάγονται καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισακτέων
σε σχολές τµήµατα και εισαγωγικές κατευθύνσεις των ΑΕΙ και
των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών. Αυτή εφαρµόζεται και
για µαθητές και αποφοίτους ΓΕΛ και ΕΠΑΛ που κατοικούν µονί-
µως στις περιοχές που έχουν πληγεί ακόµη κι αν η αίτηση, η δή-
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λωση συµµετοχής στις Πανελλήνιες γίνεται σε σχολείο της πε-
ριοχής ή σε άλλη διεύθυνση δευτεροβάθµιας. Και αυτό ισχύει -
παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι να το επαναλάβω και να το προσέ-
ξετε- µόνο για όσους υποβάλουν αίτηση δήλωση και συµµετέ-
χουν στις πρώτες, µετά το συµβάν, Πανελλαδικές Εξετάσεις της
τακτικής εξεταστικής περιόδου ή στις Πανελλαδικές Εξετάσεις
κατά τη διάρκεια των οποίων συνέβη το περιστατικό και αφορά
στην εισαγωγή κατά το οικείο ακαδηµαϊκό έτος. 

Βεβαίως και απαραίτητη προϋπόθεση -το γνωρίζετε- έχει κη-
ρυχθεί η περιοχή σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης από την πολι-
τική προστασία. Και µε βάση αυτά -το είπατε και εσείς, να µην
κουράζω το Σώµα, επαναλαµβάνοντας τα ίδια- έχει κάνει χρήση
η Υπουργός κ. Κεραµέως, έχει δώσει τη δυνατότητα αυτή σε
όσους συµµετείχαν στις πρώτες Πανελλαδικές Εξετάσεις µετά
το συµβάν. Οι Πανελλαδικές Εξετάσεις του 2022 - 2023 δεν είναι
οι πρώτες. Είναι οι δεύτερες µετά το συµβάν. Καταλαβαίνω τις
ειδικές περιπτώσεις, τις ειδικές ρυθµίσεις, τις οποίες εσείς θέ-
λετε να τις κάνουµε λίγο πιο γενικές, αλλά µε βάση το ισχύον νο-
µικό πλαίσιο, νοµίζω εάν αυτό γενικευθεί, θα πάψουν να είναι
ειδικές, θα γίνουν γενικές και δεν είµαι καθόλου σίγουρη ότι αυτό
είναι προς όφελος της εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Άκουσα µε προσοχή και ευαισθησία τα ιδιαίτερα θέµατα τα
οποία αναφέρατε. Δεν µπορώ να απαντήσω σε αυτά, όχι γιατί δεν
υπάρχει απάντηση, αλλά γιατί δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Παιδείας και δεν θέλω να αδικήσω άλλα εµπλεκόµενα
Υπουργεία που γνωρίζουν πολύ καλά κυρίως εάν υπάρχει καθυ-
στέρηση ή σε ποιους λόγους οφείλεται. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ την κυ-

ρία Υπουργέ.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ. 
Κύριε Πρόεδρε, το Υπουργείο Παιδείας καλείται να διαχειρι-

στεί µια πραγµατικότητα σε σχέση µε τους µαθητές κι αυτό προ-
βλέπει ο νόµος. Βεβαίως και δεν έχει ευθύνη για το γεγονός ότι
ακόµα δεν έχει κινηθεί η διαδικασία για την αποκατάσταση των
σχολείων και θα κάνει και πολλά χρόνια, όπως πάει η διαδικασία. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών, µόλις τη Δευτέρα, µού απάντησε ότι
είναι αποκλειστική αρµοδιότητα του δήµου και δεν έχει προχω-
ρήσει αυτή η διαδικασία της αποκατάστασης των σχολείων -να
µπει σε έναν δρόµο, δηλαδή, αυτή η αποκατάσταση- και δεσµεύ-
τηκε ότι θα χρηµατοδοτήσει η Κυβέρνηση, εφόσον προχωρήσει
η διαδικασία, την αποκατάσταση από διάφορες χρηµατοδοτικές
πηγές είτε το ΕΣΠΑ, είτε τον προϋπολογισµό, είτε από άλλες
πηγές. Αυτό, όµως, και επιβεβαιώνει την κατάσταση που σας λέω
και δεν θα έχει άµεσα αποτελέσµατα εντός του έτους. Οι συνθή-
κες είναι οι ίδιες, αν όχι χειρότερες, σας το λέω. Γνωρίζω τον
νόµο και είναι έτσι που το είπατε. 

Αυτό που ζητώ µέσα στο Κοινοβούλιο, το νοµοθετικό Σώµα,
είναι η Κυβέρνηση, που έχει τη νοµοθετική πρωτοβουλία, να εξε-
τάσει την κατάσταση και αν πράγµατι επί της ουσίας οι προϋπο-
θέσεις και οι συνθήκες είναι έτσι όπως εγώ τις αναφέρω, αλλά
και µε θεσµική ενηµέρωση από τα άλλα Υπουργεία -µπορείτε να
έχετε την ενηµέρωση για την κατάσταση-, να αναλάβετε πρωτο-
βουλία, για να ισχύσουν και για µια χρονιά ακόµη, στην ειδική
αυτή περίπτωση που συνεχίζουν οι δύσκολες συνθήκες για τους
µαθητές, η καθ’ υπέρβαση εισαγωγή στα ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα από τους µαθητές, τους αποφοίτους και για τη χρονιά
2022 - 2023.

Εποµένως, δεν διαφωνούµε σε σχέση µε το τι ισχύει. Το αίτηµα
είναι να επεκταθεί ειδικά για αυτή την περιοχή, που οι συνθήκες,
όπως σας είπα, όχι µόνο δεν είναι ίδιες, αλλά είναι και χειρότερες. 

Εποµένως, δεν αντιδικούµε σε κανένα από τα θέµατα που εί-
πατε ή σε αυτά που έχουν γίνει. Καλώς βοηθήθηκαν οι µαθητές.
Θέλω να συνεννοηθούµε και να προχωρήσουµε. Εσείς να έχετε
µια ενηµέρωση και εφόσον κρίνετε, ως πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Παιδείας, ότι αξίζει τον κόπο να υπάρξει ενδιαφέρον
για αυτά τα παιδιά, να προχωρήσετε σε νοµοθετική πρωτοβου-
λία, την οποία θα στηρίξουµε. 

Διότι, η ενδεχόµενη κατάθεση τροπολογίας ή πρότασης νόµου
από εµένα που δεν θα έχει τη συναίνεση της Κυβέρνησης, δεν

µπορεί να αποδώσει. Εποµένως, θα είναι µόνο για επικοινωνια-
κούς λόγους, για την ανάδειξη του θέµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι πολύ σοβαρό, όµως, το θέµα και θέλω το δικό σας ενδια-
φέρον και τη δικιά σας δέσµευση όχι ότι σήµερα θα το λύσετε,
αλλά ότι θα το εξετάσετε όλο αυτό, αφού πάρετε βεβαίως µια
αποτύπωση θεσµικά της κατάστασης και όσων βιώνουν οι µαθη-
τές και φέτος.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ, κύριε

Κεγκέρογλου.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, συµφωνούµε, κύριε συνάδελφε, για το ισχύον νοµι-

κό πλαίσιο. Εννοείται και το ξέρετε. Ποτέ δεν φαντάστηκα ότι θα
έρθετε ανενηµέρωτος ή θα διαστρεβλώσετε αυτά που ισχύουν.

Καταλαβαίνω το ενδιαφέρον σας, είναι πολύ δικαιολογηµένο.
Είπαµε, το θέµα είναι ευαίσθητο. Θα το µεταφέρω στην Υπουργό,
η οποία, ούτως ή άλλως, έχει γνώση και της ερώτησης και της
δικής µου απάντησης, αλλά θα σας πω -γιατί δεν θέλω να καλ-
λιεργώ και φρούδες ελπίδες- ότι όταν κάτι που είναι ειδικό και
ισχύει µε αυστηρές και συγκεκριµένες προδιαγραφές, γίνει γε-
νικό, τότε παύει να έχει την έννοια της ειδικής µεταχείρισης, όταν
και εφόσον υπάρχουν συγκεκριµένες προϋποθέσεις. 

Επίσης, σας ευχαριστώ που αναφέρατε και την επικοινωνία
σας µε τα άλλα Υπουργεία, που δείχνει ότι όλα έχουν γνώση και
ενδιαφέρον. Εγώ είπα δεν µπορώ να απαντήσω -για λόγους που
αντιλαµβάνεστε- για άλλα Υπουργεία, γιατί δεν έχω πλήρη γνώση
των κινήσεών τους.

Τελειώνοντας, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να ευχαρι-
στήσω τον συνάδελφο για την ευπρεπή αντιµετώπιση του θέµα-
τος αυτού, χωρίς υπερβολές, χωρίς οξύνσεις και να του πω ότι
προσωπικά λυπούµαι που θα εγκαταλείψει αυτή την Αίθουσα,
αλλά του εύχοµαι καλή επιτυχία στο επόµενο εγχείρηµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη µε αριθµό 366/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα
– Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Κλείνουν το 28ο Δηµοτικό Σχολείο Περιστερίου».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, συνεχίζοντας λίγο την προηγούµενη συζή-

τηση, θα ήθελα -είναι ένα θέµα που έχουµε συζητήσει πολλές
φορές για το 9ο- να µας µεταφέρατε την εικόνα σας από το αρ-
µόδιο Υπουργείο Εσωτερικών για θέµατα των δήµων, για το αν
θα κατατεθεί αυτή η τροπολογία άµεσα, γιατί οι γονείς περιµέ-
νουν αυτή την απάντηση.

Έχω καταθέσει νέα επίκαιρη, η οποία θα συζητηθεί τη Δευ-
τέρα, αλλά ελπίζω να µην χρειαστεί να συζητηθεί. Ελπίζω να
έχουµε κάποιο νεότερο αύριο, µεθαύριο και η Κυβέρνηση να υλο-
ποιήσει τη δέσµευσή της για την κατάθεση της τροπολογίας για
την επίταξη του σχολείου. Φαντάζοµαι θα είσαστε ενήµεροι. Θα
ήθελα λίγο να µας πείτε τι να περιµένουν οι γονείς. Θα είναι συ-
νεπής η Κυβέρνησή σας σε αυτή τη δέσµευση;

Πάµε σε ένα άλλο σχολείο στην ίδια περιοχή, στο Περιστέρι,
δίπλα στο 28ο Δηµοτικό Σχολείο, για το οποίο εδώ και πάρα
πολλά χρόνια, από το 2008, υπάρχει οικόπεδο για να χτιστεί, να
γίνει το δηµόσιο σχολείο, γιατί και αυτό είναι ένα κτήριο όπου
υπάρχουν διαφιλονικίες µεταξύ ιδιωτών και δηµοσίου. Έχουµε
τόσα χρόνια να µην κάνει η πολιτεία αυτά που πρέπει.

Και όχι µόνο αυτό. Υπάρχει µια συστηµατική απαξίωση του
σχολείου και ένας εκφοβισµός των γονέων. Αυτός ο εκφοβισµός
είναι ότι το σχολείο κλείνει, ότι το σχολείο δεν θα υπάρχει. Εδώ
και πέντε χρόνια ο αριθµός των µαθητών του σχολείου µειώθηκε
κατά 50%. Μειώθηκε όχι γιατί έχουµε αποπληθυσµό στην πε-
ριοχή, όχι γιατί η γειτονιά σταµάτησε να κάνει παιδιά. Μειώθηκε,
επειδή ο κόσµος φοβάται. Φοβάται ότι θα κλείσει αυτό το σχολείο
και προτιµάει να γράψει το παιδί του σε άλλα σχολεία, που θα
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είναι βέβαιο ότι τα παιδιά θα ξεκινήσουν και θα τελειώσουν στο
ίδιο σχολείο.

Δεν έγινε, προφανώς, ολοήµερο. Δεν έγινε οτιδήποτε άλλο που
θα έκανε αυτό το σχολείο θελκτικό. Απλώς, υπάρχει ένας επικίν-
δυνος φόβος κλεισίµατος.

Και έρχεται -γιατί είναι καθαρά αρµοδιότητα δική σας- η διεύ-
θυνση πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης να υλοποιήσει αυτό τον φόβο,
συγχωνεύοντας στο 28ο µε το 20ο. Έχουµε, δηλαδή, την ίδια κα-
τάσταση πάλι, σε ένα σχολικό κτήριο να µπει ένας αριθµός παι-
διών, το οποίο σηµαίνει ότι δεν θα υπάρχουν αίθουσες µουσικής,
δεν θα υπάρχουν αίθουσες εργαστηρίων. Πάλι γυρνάµε στη δε-
καετία του ’60, του ’70. Σχολείο θα είναι, µε βάση την απόφαση
του Υπουργείου, αίθουσες κουτάκια για τους µαθητές, χωρίς
ηχοµόνωση, µε γυψοσανίδες πολλές φορές, που ό,τι γίνεται στη
µία αίθουσα ακούγεται στην άλλη, χωρίς να υπάρχουν οι υπόλοι-
πες υποδοµές για πολλαπλές εκδηλώσεις, για µουσική, για οτι-
δήποτε άλλο προβλέπει το σύγχρονο σχολείο.

Οι γονείς δεν δέχονται αυτή την απόφαση. Ούτε ο ίδιος ο
δήµος δεν στηρίζει αυτή την απόφαση. Ο δήµος λέει ότι θέλει να
συνεχίσει να λειτουργεί το 28ο και το 20ο ξεχωριστά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εσείς έρχεστε και παίρνετε αυτή την απόφαση σε πιο πλαίσιο;
Δεν γνωρίζετε τη συστηµατική απαξίωση αυτού του σχολείου; Θα
µας πείτε εδώ ότι µειώθηκε ο αριθµός των µαθητών. Δεν έγινε
τεχνηέντως από τη µείωση; Είναι αποπληθυσµός της γειτονιάς ή
εκφοβισµός των γονέων. Μια συστηµατική απαξίωση για συγχώ-
νευση και τελικά, υποβάθµιση της παιδείας στην ήδη πολύπαθη
Δυτική Αθήνα, που δεν έχει µόνο το 9ο, αλλά όλα τα σεισµόπλη-
κτα του Αιγάλεω. Έχει τον ΧΥΤΑ Φυλής, τη µεταφερόµενη ρύ-
πανση από το «Θριάσιο» και τεράστια ανεργία και φτώχεια. Μια
Δυτική Αθήνα που ξεκίνησε σαν τόπος φιλοξενίας ανθρώπων που
δεν είχαν πουθενά αλλού στέγη. Έχτισαν στο Περιστέρι τα σπίτια
τους πάνω σε λιγνιτωρυχεία και γι’ αυτό µε τον σεισµό καµµιά
φορά έχουµε µεγάλα ζητήµατα.

Τώρα τους ξαναγυρνάτε πίσω. Κατάφεραν οι άνθρωποι να
φτάσουν σε ένα επίπεδο ευηµερίας και τους ξαναγυρνάτε πίσω.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Πριν απαντήσω στην ερώτηση του συναδέλφου, να του πω ότι το
Υπουργείο Εσωτερικών επεξεργάζεται, όπως έχει δεσµευτεί δη-
µόσια -ειπώθηκε και πριν τη συζήτηση από τον κ. Πέτσα, υπάρχει
δέσµευση-, για να κατατεθεί τροπολογία, η οποία θα προσπαθή-
σει να λύσει το πρόβληµα αυτό. Πιστεύω ότι εφόσον το έχει ανα-
λάβει το αρµόδιο Υπουργείο Εσωτερικών, το θέµα θα λυθεί.

Τώρα στη δική σας ερώτηση, κύριε συνάδελφε, λέτε ότι το
Υπουργείο, µετά από εισήγηση της διεύθυνσης πρωτοβάθµιας
εκπαίδευσης Γ’ Αθήνας καταργεί το 28ο Δηµοτικό Σχολείο Περι-
στερίου και το συγχωνεύει µε το 20ο Δηµοτικό Σχολείο για το
σχολικό έτος 2023-2024. Δυσκολεύοµαι να κατανοήσω τη βεβαι-
ότητα την οποία έχετε, γιατί ουσιαστικά δέχεστε ότι αυτό είναι
τετελεσµένο γεγονός τη στιγµή που, τώρα που µιλούµε, το
Υπουργείο επεξεργάζεται τα αιτήµατα τα οποία έχουν έρθει. Δεν
έχει λάβει καµµία απολύτως απόφαση. 

Θα σας πω πάρα πολύ σύντοµα, λοιπόν, ποιο είναι το θεσµικό
πλαίσιο, όταν υπάρχουν σχολικές µεταβολές και το σηµείο που
βρισκόµαστε αυτή τη στιγµή, που σας το εξήγησα ήδη, ότι δεν
έχει ληφθεί καµµία απόφαση. Αυτή η βεβαιότητα, δηλαδή, της
κατάργησης δεν προκύπτει από πουθενά.

Οι σχολικές µεταβολές περιλαµβάνουν ιδρύσεις, προαγωγές,
υποβιβασµούς, συγχωνεύσεις και καταργήσεις σχολικών µονά-
δων. Κάθε χρόνο εκδίδεται εγκύκλιος του Υπουργείου µας, σύµ-
φωνα µε την οποία ο διευθυντής πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης µέσα σε ορισµένη προθεσµία εισηγείται ποιες
σχολικές µεταβολές πρέπει να γίνουν στην περιοχή της αρµοδιό-
τητάς του. Εν συνεχεία, ο περιφερειακός διευθυντής εκπαίδευ-
σης και οι αρµόδιοι δήµοι γνωµοδοτούν ως προς τις σχολικές
µεταβολές που περιλαµβάνονται στην εισήγηση του διευθυντή
εκπαίδευσης.

Αξίζει εδώ να σηµειωθεί και πρέπει να το προσέξετε, παρα-
καλώ, ότι όσες σχολικές µεταβολές αποφασιστούν, κατόπιν επε-
ξεργασίας των εισηγήσεων που µόλις σας ανέφερα, θα περιλαµ-
βάνονται σε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργείων Οικονο-
µικών και Παιδείας και Θρησκευµάτων και ισχύουν από το επό-
µενο σχολικό έτος.

Κλήθηκαν, λοιπόν, οι διευθυντές πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας, καταχώρισαν τις προτάσεις τους µέχρι τις 15-10-2022
για τις συγχωνεύσεις των σχολικών µονάδων, µέχρι τις 22-11-
2022 για τις υπόλοιπες µεταβολές και συµπλήρωσαν τις σχετικές
φόρµες που υπέβαλαν στο πληροφοριακό σύστηµα myschool. Οι
περιφερειακοί διευθυντές πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
υπέβαλαν θετική ή αρνητική εισήγηση σε αντίστοιχες φόρµες, οι
οποίες υπάρχουν µέχρι 29 Νοεµβρίου ή 9 Δεκεµβρίου αντίστοιχα,
αφού προφανώς µελέτησαν και επεξεργάστηκαν τις προτάσεις
των διευθύνσεων της περιοχής τους.

Να σηµειώσω εδώ ότι η εγκύκλιος αυτή που σας ανέφερα ανα-
φέρει τις ευθύνες, το χρονοδιάγραµµα και τον τρόπο µε τον
οποίο πρέπει να υποβάλλονται οι σχετικές αιτήσεις και εισηγή-
σεις. Υπογραµµίζει την ιδιαίτερη προσοχή που απαιτείται να
δοθεί στην τεκµηρίωση της πρότασης τόσο της Διεύθυνσης Εκ-
παίδευσης όσο και της Περιφερειακής Διεύθυνσης Εκπαίδευσης.
Πρέπει, δηλαδή, βάσει της εγκυκλίου που έχει εκδώσει το Υπουρ-
γείο µας να αναφέρονται αναλυτικά και όχι συνοπτικά οι ιδιαίτε-
ροι λόγοι που στοιχειοθετούν την πρόταση και την ανάγκη για τη
συγκεκριµένη µεταβολή.

Όλα αυτά τα στοιχεία έχουν παραληφθεί από το Υπουργείο.
Είναι στο στάδιο της επεξεργασίας. Καµµία απόφαση δεν έχει
ληφθεί µέχρι στιγµής.

Θέλω να σας πω στη δευτερολογία µου, ειδικότερα και αν
υπάρχει χρόνος και διάθεση, τα κριτήρια τα οποία πρέπει να συ-
νοδεύουν τα έγγραφα που υποβάλλονται στο Υπουργείο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, καταλαβαίνω ότι αναφέρετε ότι δεν είναι κα-

θόλου σίγουρη η συγχώνευση και χαίροµαι πολύ για αυτό. Χαί-
ροµαι, δηλαδή, που το Υπουργείο δεν έρχεται να υπερασπιστεί
τη συγχώνευση εδώ και είναι πολύ σηµαντικό.

Έχω παραστεί σε προγραµµατισµένη κινητοποίηση και συνά-
ντηση µε τον διευθυντή πρωτοβάθµιας της περιοχής. Έλειπε ο
ίδιος, παρ’ όλο που είχε ανακοινωθεί η κινητοποίηση. Συναντή-
σαµε τον αναπληρωτή του εν είδει. Όµως, δεν µας δόθηκαν απα-
ντήσεις για την ουσιαστική τεκµηρίωση αυτού του αιτήµατος, της
εισήγησης της Διεύθυνσης Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Γ’ Αθή-
νας. Και επειδή αναφέρετε ότι πρέπει να είναι αναλυτική τεκµη-
ρίωση και όχι συνεπτυγµένη, θα ήθελα να µας πείτε αν είναι
αναλυτική η τεκµηρίωση στη συγκεκριµένη περίπτωση, από τη
στιγµή που έχετε το έγγραφο, γιατί εγώ πάλι σας µεταφέρω την
προσωπική µου εµπειρία. Ήµουν εκεί πέρα, ήταν γονείς, ήταν εκ-
παιδευτικοί. Δεν υπήρχαν απαντήσεις από τη Διεύθυνση Πρωτο-
βάθµιας Γ’ Αθηνών.

Οπότε αναρωτιέµαι: Ποια είναι αυτή η τεκµηρίωση, για να κα-
ταλάβουµε κιόλας προς τα πού κινείται το Υπουργείο. Διότι µια
υπηρεσία του Υπουργείου ζητάει συγχώνευση. Μας λέει ότι θα
πρέπει να συµφωνήσει ο δήµος, οπότε εφόσον δεν υπάρχει σύµ-
φωνη γνώµη του δήµου, δεσµεύεστε να µην υπάρξει η συστέ-
γαση και η συγχώνευση;

Αυτά τα δύο ερωτήµατα νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµα
για τους γονείς, τους εκπαιδευτικούς, τα παιδιά δύο σχολείων και
του 28ου και του 20ου.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αρσένη.
Κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εκείνο για το οποίο δεσµεύοµαι, κύριε συνάδελφε, µε απόλυτη
ειλικρίνεια ενώπιόν σας είναι ότι, αν δεν τηρούνται οι αναλυτικές
και συγκεκριµένες προδιαγραφές που τίθενται από την εγκύκλιο
και τον νόµο, προφανώς και δεν θα υπάρχει καµµία µεταβολή.
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Αυτό είναι απόλυτη δέσµευση όχι µόνο για τη δική σας περί-
πτωση, αλλά γενικά για τις ενέργειες του Υπουργείου µας.

Θα επαναλάβω, λοιπόν, γιατί έχει τη σηµασία και για την ενη-
µέρωση δι’ υµών, εκείνων που ενδιαφέρονται, τι χρειάζεται για
να ληφθούν οι σχετικές αποφάσεις, τις οποίες σε αυτή τη φάση
επεξεργάζονται οι διευθύνσεις του Υπουργείου µας. Δεν έχει καν
έρθει η εισήγηση σε εµάς.

Λέω, λοιπόν, ότι πρέπει να αποσταλεί έγγραφο στους δήµους
για τις τεκµηριωµένες προτάσεις που έχουν καταχωριστεί στο
πληροφοριακό σύστηµα myschool για κάθε είδους σχολική µε-
ταβολή -απαραίτητη προϋπόθεση- απαιτείται η γνωµοδότηση των
δηµοτικών συµβουλίων επ’ αυτών και στη γνωµοδότηση πρέπει
να προσδιορίζεται ρητά το ζήτηµα της στέγασης, δηλαδή πού
ακριβώς θα στεγαστούν τα σχολεία.

Σύµφωνα µε την εγκύκλιο, διαβιβάστηκαν από τους διευθυντές
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στο ΥΠΑΙΘ,
µετά στις οικείες περιφερειακές διευθύνσεις µέχρι τις 7-12-2022
για κάθε προτεινόµενη από τους ίδιους σχολική µεταβολή -επα-
ναλαµβάνω, προτεινόµενη, όχι αποφασισµένη- τα ακόλουθα:
Γνωµοδότηση του οικείου δηµοτικού συµβουλίου, βεβαιώσεις
ανάληψης δαπάνης λειτουργικών εξόδων, δέσµευσης οικονοµι-
κών πιστώσεων και ανάληψης δαπάνης για το κόστος µεταφοράς
των µαθητών, αν πρόκειται για προτεινόµενες ιδρύσεις, προαγω-
γές ή προσθήκες των νέων ειδικοτήτων ή βεβαιώσεις ανάληψης
δαπάνης για το κόστος µεταφοράς των µαθητών, αν πρόκειται
για συγχωνεύσεις ή καταργήσεις.

Σε αυτές τις τεκµηριωµένες και επιβεβληµένες ενέργειες των
διευθυντών της εκπαίδευσης προστίθενται και οι ανάλογες ειση-
γήσεις των οικείων περιφερειακών διευθυντών εκπαίδευσης.

Επίσης, για να υπάρχουν σχολικές µεταβολές, λαµβάνεται υπ’
όψιν ο αριθµός των µαθητών, η ορθή διαχείριση του ανθρώπινου
δυναµικού. Και εδώ παρενθετικά, σας προλαβαίνω, λέγοντας ότι
σε µια κυβέρνηση που έκανε διορισµούς, τους πρώτους στην ει-
δική αγωγή και πρώτους µετά από δεκαετίες στη γενική αγωγή,
εικοσιπέντε χιλιάδες τον αριθµό, δεν µπορεί κανείς να ισχυριστεί
ότι γίνονται µεταβολές για να υπάρχει οικονοµία ανθρώπινου δυ-
ναµικού. Λαµβάνεται υπ’ όψιν, επίσης, η χιλιοµετρική απόσταση
που διανύουν οι µεταφερόµενοι µαθητές και οι κτηριακές υπο-
δοµές. Ο στόχος είναι να λειτουργούν άρτιες µονάδες, που να
είναι επαρκώς εξοπλισµένες και επαρκώς στελεχωµένες.

Η οργανικότητα, επίσης, προσδιορίζεται µε την αναλογία δε-
καπέντε µαθητών προς έναν δάσκαλο όσον αφορά στα µονοθέ-
σια, διθέσια και τριθέσια δηµοτικά σχολεία και εικοσιπέντε
µαθητών προς έναν δάσκαλο σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα σχολεία.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν και εσείς ότι είναι µια διαδικασία πολυ-
παραγοντική, που, λόγω της ευαισθησίας του θέµατος, έχει ανά-
γκη σοβαρής εξέτασης και σοβαρής λήψης απόφασης.

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, δεν έχει ληφθεί καµµία απόφαση για
την κατάργηση, όπως και κλείσιµο του σχολείου, όπως εσείς λέτε
στο έγγραφο που έχετε καταθέσει στο Κοινοβούλιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τη

συζήτηση της τελευταίας επίκαιρης ερώτησης. Είναι η δεύτερη
µε αριθµό 367/30-1-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα -
Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Εκατοντάδες παραµένουν τα κενά σε φιλολόγους Ειδικής
Αγωγής, ακόµα και µετά την τρίτη φάση προσλήψεων».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είναι µια πολύπαθη ερώτηση που έχει αναβλη-

θεί πολλές φορές.
Κατ’ αρχάς, ολοκληρώνοντας την προηγούµενη συζήτηση,

ήθελα να πω ότι η απόσταση είναι γύρω στα δύο µε τρία χιλιόµε-
τρα µεταξύ των δύο σχολείων, οπότε µπορεί να χρειαστεί να το
συζητήσουµε ξανά, για να είστε ενήµεροι και από τον κοινοβου-
λευτικό έλεγχο, που σηµαίνει για το 28ο και το 20ό να σκεφτείτε
έναν παππού ή µια γιαγιά η οποία κατά κανόνα µπορεί να παίρνει
το παιδί µετά το σχολείο, ότι πρέπει να διανύσει αυτά τα δύο µε
τρία χιλιόµετρα. Είναι µια απαγορευτική απόφαση για τη ζωή
αυτών των παιδιών. Γι’ αυτό και πρέπει να ανατραπεί η σύγχυση.

Καταλαβαίνω ότι δεν είναι απόφαση, αλλά η εισήγηση πρέπει να
ανατραπεί, να µην ολοκληρωθεί και σαν απόφαση, να µη γίνει
ποτέ απόφαση η µεταστέγαση και η συγχώνευση των δύο σχο-
λείων.

Πάµε στην ειδική αγωγή. Είχαµε την τρίτη φάση προσλήψεων
αναπληρωτών Ειδικής Αγωγής στις 18-11-2022 και παρ’ όλο που
έγινε αυτή η τρίτη φάση και ήταν η φάση που θα µας έφερνε
µέχρι και µετά τα Χριστούγεννα, έχουµε τεράστια κενά στους εκ-
παιδευτικούς στην Ειδική Αγωγή. Δηλαδή, έχουµε µόνο στην Ατ-
τική διακόσιες πενήντα οκτώ θέσεις, ενώ συνολικά τα κενά
φιλολόγων ξεπερνούν τις τετρακόσιες σαράντα δύο θέσεις. Είναι
τεράστια αυτά τα κενά.

Και είναι τεράστια αυτά τα κενά, γιατί καθίσαµε και υπολογί-
σαµε σε τι αντιστοιχούν και βρίσκουµε ότι αντιστοιχούν σε κενά
στήριξης χιλίων πεντακοσίων µαθητών, κύριε Πρόεδρε. Και για
χάρη της διαφάνειας, λάβαµε υπ’ όψιν ότι ένας εκπαιδευτικός πα-
ρέχει παράλληλη στήριξη σε δύο µαθητές και σε κάθε τµήµα
ένταξης φοιτούν τουλάχιστον δεκαπέντε µαθητές.

Με βάση αυτά τα στοιχεία, ποια στοιχεία έχουµε στα τµήµατα
ένταξης και ποια σε παράλληλη στήριξη;

Μιλάµε για χίλιους πεντακόσιους µαθητές που δεν παίρνουν
αυτή τη στήριξη, κυρία Υπουργέ. Νοµίζω ότι όποιος µας ακούει
αυτή τη στιγµή σοκάρεται, γιατί µιλάµε για παιδιά τα οποία έχουν
πολλαπλές ανάγκες και αυτή τη στιγµή µένουν έκθετα τα ίδια
στην ισότιµη εκπαιδευτική διαδικασία. Αποκλείονται από τη συµ-
µετοχή στην ισότιµη εκπαιδευτική διαδικασία, µε κόστος για τους
γονείς, για τις οικογένειές τους και οικονοµικό και ψυχολογικό
και µια πίεση σε οικογένειες που ήδη δέχονται πολλαπλές πιέ-
σεις, παραπάνω από τη µέση οικογένεια.

Οπότε εµείς µιλάµε για παιδιά που µπορεί να έχουµε ΔΕΠΥ,
αυτισµό, σύνδροµο Down, µαθησιακές δυσκολίες, προβλήµατα
όρασης. Είναι παιδιά που είναι ευάλωτα σε ρατσιστικές συµπε-
ριφορές και bullying, έτσι κι αλλιώς είναι. Δεν είναι νούµερα, δεν
είναι τα τετρακόσια σαράντα δύο κενά φιλολόγων. Είναι χίλια πε-
ντακόσια παιδιά, χίλιες πεντακόσιες οικογένειες, ένα τεράστιο
κοινωνικό πρόβληµα που δηµιουργείται χωρίς κανέναν λόγο.

Για ποιον λόγο, ενώ είχατε τα κενά από τις αρµόδιες διευθύν-
σεις, δεν τα συµπληρώσατε στην τρίτη φάση προσλήψεων;

Για ποιον λόγο αυτή η καθυστέρηση, κυρία Υπουργέ; Θα θέ-
λαµε πραγµατικά ειλικρινείς απαντήσεις, για να δούµε πού βρί-
σκεται το πρόβληµα το οποίο έχει δηµιουργήσει τεράστιο θέµα
σε χίλες πεντακόσιες οικογένειες και επείγει να λυθεί άµεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, πράγµατι, τα θέµατα της ειδικής αγωγής
είναι θέµατα που πρέπει να προσεγγίζουµε µε ιδιαίτερη προσοχή.
Δεν είναι χίλια πεντακόσια, βεβαίως, τα παιδιά, αλλά όσα και να
είναι -και ένα παιδί να υπάρχει- είναι κάτι το οποίο δεν πρέπει να
το παραµελούµε. Και στενοχωρούµαι όταν είµαι υποχρεωµένη -
και για λόγους ακρίβειας στην απάντησή σας αλλά και για την
καταγραφή στα Πρακτικά- να επαναλαµβάνω απλώς νούµερα.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο δεν βλέπει τα παι-
διά αυτά µόνο σαν αριθµούς. Διότι οι αριθµοί µας απασχολούν,
ο αριθµός των µαθητών, των εκπαιδευτικών. Καταλαβαίνετε ότι
όλα αυτά βαραίνουν στις πολιτικές µας αποφάσεις. Έχει µια ιδι-
αίτερη προσέγγιση και αντιλαµβάνεται την ιδιαιτερότητα του θέ-
µατος και µε αυτόν τον τρόπο λειτουργεί. Όµως, όπως σας είπα,
πρέπει να απαντήσω στην ερώτησή σας και για τις ανάγκες και
των Πρακτικών να επαναλάβω αυτά που είπα ήδη σήµερα αρκε-
τές φορές.

Τα τελευταία τρία χρόνια έχουν γίνει πέντε χιλιάδες εννιακόσιοι
είκοσι εννέα µόνιµοι διορισµοί στην Ειδική Αγωγή, δηλαδή έξι χι-
λιάδες διορισµοί στην Ειδική Αγωγή και Εκπαίδευση, πρώτη
φορά στα χρονικά της εκπαίδευσης. Δεν ξέρω αν το ελληνικό
κράτος αυτό πρέπει να το αναφέρει κι εγώ, εν προκειµένω, µε
κάθε ευκαιρία, αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα. Είναι η πρώτη
φορά, δηλαδή.

Είναι τέσσερις χιλιάδες τετρακόσιοι ογδόντα εννιά εκπαιδευ-
τικοί Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, χίλια τετρακόσια σαράντα
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µέλη εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού Ειδικής Αγωγής,
δεκαοκτώ χιλιάδες εννιακόσιοι οκτώ, σχεδόν δεκαεννιά χιλιάδες
µόνιµοι διορισµοί εκπαιδευτικών στη Γενική Εκπαίδευση µετά
από δώδεκα χρόνια αδιοριστίας και πλέον. Στον δικό µου νοµό
µπορεί να αγγίζει και τα τριάντα χρόνια.

Συνολικά, ο αριθµός των µόνιµων διορισµών των εκπαιδευτι-
κών και των µελών ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσω-
πικού στη Γενική Εκπαίδευση και Ειδική Αγωγή, όλος ο αριθµός
των διορισµών που έγιναν τα τελευταία τρία χρόνια είναι είκοσι
τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιοι τριανταεπτά, σχεδόν εικοσιπέντε
χιλιάδες. Για τον κλάδο των φιλολόγων επτακόσιοι σαράντα τέσ-
σερις µόνιµοι διορισµοί στην Ειδική Αγωγή και Εκπαίδευση, χίλιοι
εξακόσιοι σαράντα τέσσερις µόνιµοι διορισµοί στη Γενική Εκπαί-
δευση. Συνολικά, στα τρία χρόνια δύο χιλιάδες τετρακόσιοι οκτώ
διορισµοί εκπαιδευτικών φιλολόγων.

Για το σχολικό έτος 2022-2023, είκοσι µία χιλιάδες τριακόσιοι
τέσσερις εκπαιδευτικοί και µέλη ειδικού εκπαιδευτικού και βοη-
θητικού προσωπικού στην Ειδική Αγωγή και Εκπαίδευση, εκ των
οποίων δεκατέσσερις χιλιάδες εκατόν ενενήντα ένας στο Πρό-
γραµµα Εξειδικευµένης Εκπαιδευτικής Υποστήριξης, αυτό που
λέµε «Παράλληλη Στήριξη». Είναι είκοσι τρεις χιλιάδες εννιακό-
σιοι δεκαπέντε στη Γενική Εκπαίδευση. Συνολικά, ο αριθµός των
προσλήψεων αναπληρωτών µέχρι τώρα ξεπερνάει τις σαράντα
πέντε χιλιάδες διακόσιες δεκαεννιά.

Για τους φιλολόγους δύο χιλιάδες τετρακόσιες σαράντα δύο
προσλήψεις αναπληρωτών στη Γενική Εκπαίδευση, χίλιοι εκατόν
εβδοµήντα επτά αναπληρωτές στην Ειδική Αγωγή και Εκπαί-
δευση, εκ των οποίων οι επτακόσιοι πενήντα δύο στην Παράλ-
ληλη Στήριξη.

Αναφέρετε στο έγγραφό σας την τρίτη φάση. Πράγµατι, όπως
είπατε και εσείς, είναι ένας παλιός κοινοβουλευτικός έλεγχος, ο
οποίος επανέρχεται και επανέρχεται και σωστά -δεν το λέω αρ-
νητικά- αλλά, λόγω δυσκολιών που υπάρχουν, αναγκάζεστε να το
επαναφέρετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, µετά την τρίτη φάση που λέτε εσείς, υπήρξε και η τέ-

ταρτη φάση στις 28-11-2022, όπου έγιναν οκτακόσιες δεκαπέντε
προσλήψεις εκπαιδευτικών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης στη Γενική Εκπαίδευση και στις 21-12-2022 προσ-
λήψεις διακοσίων δέκα µελών ειδικού εκπαιδευτικού και ειδικού
βοηθητικού προσωπικού και τριακόσιοι εβδοµήντα επτά εκπαι-
δευτικοί πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στην
Ειδική Αγωγή και Εκπαίδευση, βάσει ειδικής προκήρυξης για την
κάλυψη των κενών. Άρα τα κενά είναι λιγότερα.

Θα επαναλάβω εδώ, γιατί έχει τη σηµασία του, ότι για το
Υπουργείο µας και ένα κενό έχει µεγάλη σπουδαιότητα, έχει µε-
γάλη βαρύτητα, αλλά θα αναγνωρίσετε και εσείς ότι σε µια δια-
δικασία ζώσα, όπως είναι η εκπαίδευση, µπορεί να δηµιουργη-
θούν κενά κατά τη διάρκεια της εκπαιδευτικής διαδικασίας για
λόγους για τους οποίους δεν ευθύνονται οι εκπαιδευτικοί µας.
Καλούµαστε και εµείς να τα αναπληρώσουµε όσο γίνεται ταχύ-
τερα. Παρ’ όλα αυτά, κάποιες δυσλειτουργίες θα παρατηρούνται
και κάποιες καθυστερήσεις που δεν οφείλονται σε υπαιτιότητα
ούτε του Υπουργείου ούτε πολύ περισσότερο των εκπαιδευτικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη, έχετε
τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, δεν σας καταλαβαίνω, για να είµαι ειλικρι-

νής. Και δεν σας καταλαβαίνω, γιατί µιλάτε µας περιγράψατε
όλες τις προσλήψεις, αλλά ξεχάσατε να αναφέρετε ότι το προ-
σωπικό που δουλεύει στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση, οι γυναίκες και οι άντρες που δουλεύουν ως εκπαιδευ-
τικοί, στη συντριπτική πλειοψηφία τους είναι στην ηλικία συντα-
ξιοδότησης και γι’ αυτό κιόλας υπάρχουν τα τεράστια κενά. Οπό-
τε οι προσλήψεις σας ήταν αναπληρώσεις ανθρώπων που βγήκαν
στη σύνταξη, όχι κάλυψη κάποιων κενών και πλήρωση οργανο-
γραµµάτων.

Πάµε, όµως, στην ουσία της ερώτησης. Λέτε ότι µετά την κα-
τάθεση της ερώτησης λόγω των διαρκών αναβολών συζήτησης

έγιναν και επιπλέον προσλήψεις και λέτε ότι τα κενά δεν θα είναι
πλέον τετρακόσια σαράντα δύο, αλλά θα είναι διακόσια τριάντα
δύο.

Εξηγήστε µας, όµως, αφού ξέρετε τις ανάγκες από την αρχή
του χρόνου, για ποιον λόγο φτάνουµε σχεδόν Φλεβάρη -1η Φε-
βρουαρίου- να έχουµε διακόσια τριάντα κενά στην Ειδική Αγωγή,
αν είναι αυτά και πείτε µας σε πόσες οικογένειες αντιστοιχούν
αυτά. Αντιστοιχούν σε εννιακόσιες οικογένειες, σε οκτακόσιες;
Ποιο είναι το νούµερο που εσείς δίνετε; Διότι, αν µας πείτε ότι
δεν µένουν παιδιά χωρίς κάλυψη, θα εννοείτε ότι για την παράλ-
ληλη στήριξη απλώς θα βρεθεί ένας εκπαιδευτικός και ενώ αντι-
στοιχεί σε δύο παιδιά, να δουλέψει σε δύο σχολεία, όχι, δηλαδή
σε δύο παιδιά, αλλά σε δύο σχολεία και όποιους µαθητές έχουν
ανάγκη εκεί πέρα.

Αυτό καταλαβαίνετε ότι δεν είναι µια κατάσταση κανονικότη-
τας, όταν σχεδόν τα µισά τµήµατα ένταξης µέχρι τώρα δεν είχαν
εκπαιδευτικό. Δεν είναι µια κατάσταση κανονικότητας, δεν έχουν
κανονικό φιλόλογο.

Αυτό που θέλουµε από εσάς είναι να µας εξηγήσετε, κατ’
αρχάς, απολογιστικά τι µας έφερε ως εδώ.

Τι είναι αυτό, δηλαδή, κυρία Υφυπουργέ, που δεν ξέρατε; Διότι
µη µου πείτε ότι είναι άδειες λοχείας ή άλλοι λόγοι υγείας που
µας έφεραν να έχουµε κενά στην τέταρτη διαδικασία κάλυψης
µέσα στον χρόνο. Δεν µπορεί αυτό να ισχύει. Θα µπορούσατε να
τα είχατε καλύψει από τον Σεπτέµβριο, από τον Οκτώβριο. Για
ποιον λόγο δεν καλύφθηκαν;

Τι είναι αυτό, δηλαδή, που σας έκανε να δώσετε δεύτερη προ-
τεραιότητα ή τρίτη ή τέταρτη στην Ειδική Αγωγή; Και ρωτάω κα-
θόλου τυχαία, γιατί έχουµε τροµερά προβλήµατα και στη στέγη
στην Ειδική Αγωγή. Έχουµε ζητήσει επανειληµµένα το θέµα του
ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου και το πώς αυτή τη στιγµή συστεγάζεται.
Το υποχρεώνετε να συστεγαστεί µε το 14ο Γυµνάσιο στο Περι-
στέρι, το οποίο επίσης στέλνετε στο 11ο Λύκειο. Δηλαδή, έχουµε
ένα ντόµινο συστεγάσεων που υποβαθµίζει την ποιότητα της εκ-
παίδευσης.

Να θυµίσω ότι για το ΕΝΕΕΓΥΛ Περιστερίου, ξανά, κυρία Υ-
πουργέ, ότι το συστεγάζετε σε πρώτο όροφο ανοιχτού τύπου, µε
µπαλκόνια, που απαγορεύεται για ένα Ειδικό Σχολείο, πόσω µάλ-
λον το συστεγάζετε πάλι µε σχολείο και το πάτε σε ένα κτήριο το
οποίο έχει λιγότερες δοµές και υποδοµές και αίθουσες ακόµα
από αυτό από το οποίο το βγάζετε. Αυτό για να σας δείξω τη µε-
γάλη εικόνα.

Θα µου πείτε πάλι ότι αυτό είναι απόφαση του δήµου. Όµως,
µεταξύ µας, ξέρουµε το πόσο η αρµόδια διευθύντρια της δευτε-
ροβάθµιας, κυρία Μακρή, έχει αναλάβει προσωπικά το ζήτηµα,
ως επισπεύδουσα της διαδικασίας και έχει επιλέξει τις λεπτοµέ-
ρειες.

Οπότε θέλουµε εδώ πέρα να µας πείτε αν αυτό προκύπτει για
οικονοµικούς λόγους και πού πήγαν τα χρήµατα αυτά, αν είναι
για οικονοµικούς λόγους. Τι είναι αυτό που σας κάνει να βάζετε
σε δεύτερη µοίρα την Ειδική Αγωγή;

Γιατί τόσα κενά; Δεν δικαιολογούνται, όταν πλέον θα φτάσουµε
στο Πάσχα σε λίγο, κυρία Υπουργέ. Είναι αδικαιολόγητα. Θέ-
λουµε τη δική σας αιτιολόγηση, γιατί δεν µας έχετε απαντήσει σε
αυτό, γιατί φτάσαµε ως εδώ. Γενικόλογα, ότι υπήρχαν έκτακτες
ανάγκες. Σε τι αριθµό αυτά τα κενά αφορούν τις έκτακτες ανά-
γκες; Σε πόσους από αυτούς τους ανθρώπους προέκυψε έκτακτη
ανάγκη και πότε ανακοινώθηκε αυτή η ανάγκη; Πότε ήταν γνωστό
από το Υπουργείο σας; Κοινώς, γιατί βάζετε σε δεύτερη και τρίτη
και τέταρτη προτεραιότητα την ειδική αγωγή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, να χαιρετίσω το γεγονός ότι µετά από πολλές κοι-
νοβουλευτικές ερωτήσεις προς το ΥΠΑΙΘ αντιληφθήκατε ότι στα
θέµατα της στέγασης πρέπει να απευθυνθείτε σε άλλο Υπουρ-
γείο που είναι και το αρµόδιο. 

Κατά δεύτερον, µετά από αυτά τα οποία είπα, φαντάστηκα ότι
δεν θα διανοείτο κάποιος συνάδελφος να µου πει ότι βάζουµε σε
δεύτερη µοίρα την ειδική αγωγή και ενώ σας ανέφερα -ξέρω ότι
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γίνοµαι κουραστική, αλλά µε υποχρεώνετε εσείς µε την τοποθέ-
τησή σας- πόσους διορισµούς και πόσες προσλήψεις έχουµε
κάνει για την ειδική αγωγή. Κύριε συνάδελφε, είµαστε πρώτοι σε
διορισµούς στα εκπαιδευτικά χρονικά της χώρας. Πού στηρίζετε
αυτή την κατηγορία ότι βάζουµε την ειδική αγωγή σε δεύτερη
µοίρα; 

Και να σας πω και κάτι άλλο. Οι προσλήψεις γίνονται µε βάση
τα λειτουργικά κενά. Τα λειτουργικά κενά προκύπτουν κατά τη
διάρκεια της εκπαιδευτικής διαδικασίας. Κανείς δεν µπορεί να τα
προβλέψει, ούτε το Υπουργείο ούτε και οι ίδιοι οι εκπαιδευτικοί.
Με βάση, λοιπόν, αυτά προβαίνουµε σε πρώτη, δεύτερη, τρίτη,
τέταρτη φάση προσλήψεων. Αντί να µας επαινέσετε που δεν στα-
µατάµε τις προσπάθειες και δεν οχυρωνόµαστε πίσω από µια εν-
δεχόµενη διατύπωση ότι «Ξέρετε, δεν υπήρχαν τα κενά στην
αρχή. Θα δούµε τι θα γίνει του χρόνου», µας µέµφεστε και από
πάνω;

Και επειδή όλα αυτά που λέτε αποδεικνύονται µε νούµερα -
γιατί και εσείς αριθµούς επικαλεστήκατε-, θα επανέλθω, λοιπόν,
και θα σας πω ότι ειδικά στην παράλληλη στήριξη οι ανάγκες
έχουν αυξηθεί µε γεωµετρική πρόοδο. Σας λέω ενδεικτικά ότι στο
έτος 2016-2017 οι προσλήψεις εκπαιδευτικών -πάντα προσλή-
ψεις, το ξεκαθαρίζω, κανένας διορισµός, µόνο επί Κυβέρνησης
Μητσοτάκη γίνονται διορισµοί- για την παράλληλη στήριξη ήταν
δύο χιλιάδες εξακόσιοι σαράντα πέντε. Για το έτος 2017-2018
έγιναν τρεις χιλιάδες τριακόσιες ενενήντα έξι. Το προεκλογικό
σχολικό έτος 2018-2019 έγιναν έξι χιλιάδες τριακόσιοι εξήντα.

Και ερχόµαστε τώρα στη δική µας διακυβέρνηση που τα βάζει
σε δεύτερη µοίρα, δεν ενδιαφέρεται και ό,τι άλλο λέτε. Το σχο-
λικό έτος 2019-2020 έγιναν επτά χιλιάδες επτακόσιες εξήντα
οκτώ προσλήψεις. Το σχολικό έτος 2020-2021 έγιναν εννιά χιλιά-
δες οκτακόσιες επτά προσλήψεις. Τη σχολική χρονιά 2021-2022
έγιναν έντεκα χιλιάδες εκατόν ογδόντα δύο προσλήψεις. Φέτος

έχουµε ήδη δεκατέσσερις χιλιάδες εκατόν ενενήντα µία προσλή-
ψεις για την παράλληλη στήριξη και στις επόµενες φάσεις µε
βάση τα λειτουργικά κενά -να εξηγήσουµε σε αυτούς που µας
ακούν ότι είναι τα κενά που δηµιουργούνται κατά τη διάρκεια της
λειτουργίας των σχολείων- θα καλυφθούν και η τοποθέτηση γί-
νεται µε την απόφαση του οικείου διευθυντή εκπαίδευσης. 

Άρα, λοιπόν, επειδή οι αριθµοί είναι αποκαλυπτικοί, όπως και
να τους προσεγγίσετε στην περίπτωση αυτή, περιορίζοµαι σε
αυτό και νοµίζω ότι έτσι έχω απαντήσει και στις απορίες σας και
στην ερώτησή σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υφυπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε

η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Πριν περάσουµε στη νοµοθετική εργασία, θα διακόψουµε για

λίγο και θα επανέλθουµε στις 11:00’.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας

παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι επτά µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 8ο Δη-
µοτικό Σχολείο Ιλίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει και τους εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση του Πρωτοκόλλου Προσχώρησης στη Συµφωνία Εµπορίου
µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών µελών της, αφε-
νός, και της Κολοµβίας και του Περού, αφετέρου, για να ληφθεί
υπόψη η προσχώρηση του Ισηµερινού».

Το σχέδιο νόµου ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλει-
οψηφία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν
να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως της
συµφωνίας για πέντε λεπτά και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
εφόσον το επιθυµούν, για πέντε λεπτά, µε την προϋπόθεση ότι
δεν θα µιλήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής τους Οµάδας.
Η ψηφοφορία θα γίνει µετά το τέλος της συζήτησης.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): To Σώµα συµφώνησε.
Θα ξεκινήσουµε µε αυτούς οι οποίοι έχουν αντίρρηση. Ο κ. Λο-

γιάδης από το ΜέΡΑ25 έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, γιατί ξεκινάτε από το

ΜέΡΑ25; Κι εµείς δεν έχουµε ψηφίσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εσείς έχετε αποχή.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Σε κάθε περίπτωση, έχουµε το δικαίωµα

να τοποθετηθούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα πάρετε τον λόγο.

Δεν είπα όχι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Από το ΜέΡΑ25 ξεκινάτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι. Ανάποδα. Έχετε

κάποια υποχρέωση και θέλετε να προηγηθείτε; 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα τοποθετηθείτε, δεν

φέρνουµε αντίρρηση.
Ορίστε, κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, θα

ξεκινήσω από το τέλος. Γιατί ως ΜέΡΑ25 καταψηφίζουµε την κύ-
ρωση; Συνοψίζουµε έξι βασικούς λόγους για τους οποίους είµα-
στε αντίθετοι στις εµπορικές και επενδυτικές συµφωνίες, σε
αυτού του είδους τις κυρώσεις του Υπουργείου Εξωτερικών.

Πρώτον, γιατί η οικονοµική παγκοσµιοποίηση εξυπηρετεί κυ-
ρίως τα οικονοµικά συµφέροντα των πολυεθνικών εταιρειών σε
βάρος των µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Ο πλούτος συσσωρεύε-
ται διεθνώς στις πολύ µεγάλες επιχειρήσεις και εκτιµάται ότι
µέσα στο 2017 οι πιο πλούσιοι άνθρωποι στον κόσµο αύξησαν τα
κέρδη τους κατά 27%. 

Δεύτερον, γιατί οι συµφωνίες αυτές οδηγούν στην αποβιοµη-
χανοποίηση πολλών χωρών. Από τη µια στιγµή στην άλλη χώρες
χάνουν τη βιοµηχανία και την παραγωγή τους, καθώς οι πολυε-
θνικές επιχειρήσεις κατευθύνονται σε χώρες µε φθηνή και ανα-
σφάλιστη εργασία. 

Τρίτον, επιβαρύνουν σηµαντικά το περιβάλλον και το κλίµα,
γιατί οι συµφωνίες οδηγούν στην αύξηση της ποσότητας των
εµπορευµάτων που µεταφέρονται σε µεγάλες αποστάσεις από
τη µία χώρα στην άλλη, αυξάνοντας ταυτόχρονα και την κατανά-
λωση καυσίµων στις µεταφορές. 

Τέταρτον, αποδυναµώνουν τις τοπικές οικονοµίες, κάτι που
είναι αντίθετο στη λογική της βιωσιµότητας. Το ΜέΡΑ25 πιστεύει
ότι όσο οι τοπικές κοινωνίες στηρίζουν τη βιοποικιλότητα, δηλαδή
την παραγωγή πολλών αγαθών µε µια σχετική αυτάρκεια, οι
χώρες αυξάνουν την αντοχή τους στις παγκόσµιες κρίσεις που
εµφανίζονται συχνά στην καπιταλιστική οικονοµία. Αυτό το βλέ-
πουµε σήµερα παραπάνω µε την κρίση του COVID και µε την κα-
τάρρευση των εφοδιαστικών αλυσίδων. 

Πέµπτον, οι συµφωνίες αυτές ευνοούν τη λογική της µονοκαλ-
λιέργειας. Ειδικά στην Ελλάδα τα νησιά µας δεν παράγουν τίποτα
και είναι άµεσα εξαρτηµένα από τον τουρισµό, κάτι που τα καθι-

στά ευάλωτα, εάν κάποια στιγµή υπάρξει τουριστική κρίση στην
ευρύτερη περιοχή. Η µονόπλευρη ανάπτυξη των τοπικών οικονο-
µιών είναι αντίθετη µε τη λογική της αυτάρκειας που θα εξασφα-
λίσει την επιβίωση και την ασφάλεια για τις επόµενες γενιές και
το περιβάλλον. 

Έκτον, αφαιρούν το δικαίωµα από τις κοινωνίες να νοµοθετούν
στο µέλλον µε αυστηρότερα περιβαλλοντικά και εργατικά πρό-
τυπα, καθώς κάτι τέτοιο µπορεί να οδηγήσει σε οικονοµικές κυ-
ρώσεις. 

Θα ήθελα να υπογραµµίσω σήµερα εδώ την επίσηµη επίσκεψη,
κατόπιν πρόσκλησης των δύο κυβερνήσεων, του Γραµµατέα του
ΜέΡΑ25 Γιάνη Βαρουφάκη στην Κούβα και στο Μεξικό, στο πλαί-
σιο της Προοδευτικής Διεθνούς -Progressive International- και
της σφυρηλάτησης του Νέου Κινήµατος Αδεσµεύτων. Ο Γραµ-
µατέας του ΜέΡΑ25 επισήµανε πως στόχος του Νέου Κινήµατος
Αδεσµεύτων δεν µπορεί να είναι τίποτα λιγότερο από την ολο-
κληρωτική κατάργηση της εξουσίας του κεφαλαίου επί των κοι-
νωνιών των ανθρώπων, που υποδαυλίζει την αξιοπρέπεια και
καθιστά σταδιακά τον πλανήτη ακατοίκητο για το είδος µας. 

«Το να είσαι πολιτικά και ηθικά αδέσµευτος δεν σηµαίνει να
είσαι ουδέτερος. Σηµαίνει πως οφείλεις να είσαι και στο πλευρό
του θύµατος, αλλά και να είσαι από τους πρώτους που ασκούν
κριτική όποτε και όπου καταπατώνται οι ελευθερίες και τα δηµο-
κρατικά δικαιώµατα. Ένα Νέο Κίνηµα Αδεσµεύτων µπορεί να ανα-
κτήσει την έννοια της ελευθερίας και να διευρυνθεί πέρα από τον
στενό ρόλο µιας συµµαχίας των G77 και των BRICS, για να συ-
µπεριλάβει τους εργαζόµενους στον παγκόσµιο Βορρά, διότι τα
θύµατα του ιµπεριαλισµού είναι παντού, τόσο στην περιφέρειά
του όσο και στη µητρόπολή του», υπογράµµισε ο Γιάνης Βαρου-
φάκης, ενώ επεσήµανε πως είναι στη φύση της άρχουσας τάξης
να φράζει τον δρόµο που οδηγεί ακόµα και στη δική της σωτηρία,
γι’ αυτό πρέπει να καταργήσουµε την παγκόσµια αυτοκρατορία
του κεφαλαίου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Λογιάδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, είκοσι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 28ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση
κ. Αντώνιος Μυλωνάκης. Η Ελληνική Λύση είχε ψηφίσει µε επιφύ-
λαξη.

Ορίστε, κύριε Μυλωνάκη.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Εύχο-

µαι καλό µήνα σε όλους.
Θέλουµε να εκφράσουµε και από του Βήµατος της Ολοµέ-

λειας, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την οδύνη
µας και τα συλλυπητήριά µας στην οικογένεια του υποσµηναγού
Μάριου - Μιχαήλ Τουρούτσικα, ο οποίος έχασε τη ζωή του πολε-
µώντας για την πατρίδα. 

Είναι ένας καθηµερινός πόλεµος, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, που δίνουν αυτά τα νέα παιδιά, τα άριστα παι-
διά, τα οποία ξυπνάνε το πρωί και δεν ξέρουν αν θα γυρίσουν
στις οικογένειές τους το µεσηµέρι. Όµως επιµένουν. Έχουµε µια
αγωνία να δούµε τι θα γίνει και µε τον αγνοούµενο κυβερνήτη
του Φάντοµ F-4, του σµηναγού Στάθη Τσιτλακίδη. Ελπίζουµε και
ευχόµαστε η Παναγία να δώσει για να τον βρούµε τελικά. Όσο
περνούν οι ώρες, βεβαίως, είναι πάρα πολύ δύσκολο και το λέει
αυτό ένας άνθρωπος ο οποίος πέρασε από αυτή τη δύσκολη δου-
λειά, είχε δύο µεγάλα ατυχήµατα, ξέρει τι σηµαίνει να είσαι στον
αέρα και να έχεις ένα ατύχηµα. Όµως, αυτό το οποίο έχουµε
αποφασίσει όλοι µας -και νοµίζω αυτό εκφράζει όλο τον ελληνικό
λαό και όλο το Κοινοβούλιο- είναι να στηρίζουµε πάντα τα στε-
λέχη των Ενόπλων Δυνάµεών µας. Είναι κάτι το οποίο έχουµε
υποχρέωση να κάνουµε, διότι και αυτοί µάς στηρίζουν και θα µας
στηρίξουν στις δύσκολες στιγµές. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρώ τώρα επί της ουσίας.
Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου κυρώνεται το πρωτόκολλο το
οποίο υπογράφτηκε στις Βρυξέλλες τον Νοέµβριο του 2016, σχε-
τικά µε την προσχώρηση του Ισηµερινού στη Συµφωνία Εµπορίου
µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών-µελών της, αφ’
ενός, και της Κολοµβίας και του Περού, αφ’ ετέρου. Είναι µία
συµφωνία η οποία έχει υπογραφεί στις Βρυξέλλες το 2012 και
κυρώθηκε µε τον ν.4518/2018. 

Με την κύρωση του πρωτοκόλλου τα µέρη της Συµφωνίας Ε-
µπορίου µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών-µελών
της, αφ’ ενός, και της Κολοµβίας και του Περού, αφ’ ετέρου, απο-
δέχονται την προσχώρηση της Δηµοκρατίας του Ισηµερινού στην
ως άνω συµφωνία. 

Εµείς καλούµεθα εδώ σήµερα να κυρώσουµε αυτή τη συµφω-
νία, µία συµφωνία η οποία παρουσιάζει µια ιδιοµορφία, θα έλεγα,
καθώς οι διατάξεις της εφαρµόζονται σε διµερείς εµπορικές και
οικονοµικές σχέσεις µεταξύ κάθε επιµέρους υπογράφουσας
χώρας των Άνδεων και κράτους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αλλά όµως όχι στις εµπορικές και οικονοµικές σχέσεις µε-
ταξύ των ίδιων των χωρών. Δεν έχουν, δηλαδή, καµµία σχέση στις
εµπορικές και τις οικονοµικές σχέσεις το Περού µε τον Ισηµερινό
και τις άλλες χώρες των Άνδεων. Είναι µία ιδιοµορφία η οποία νο-
µίζω ότι κάποια στιγµή πρέπει να λυθεί µεταξύ των κρατών-
µελών.

Σίγουρα µε την παρούσα τροποποίηση ενισχύεται η εταιρική
σχέση µε την προσχώρηση του Ισηµερινού στη Συµφωνία Εµπο-
ρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε το Περού και την Κολοµβία.
Όµως, όπως έχουµε τονίσει και σε αντίστοιχες άλλες συµφωνίες,
οι συνέπειες αυτής, ο αντίκτυπος αυτής της συµφωνίας δηλαδή,
αν θέλετε, για την Ελλάδα είναι πολύ µικρός, είναι µηδαµινός.
Από το 2012, και λίγα χρόνια πριν, δεν έχουµε κάποια µεγάλη
εµπορική δραστηριότητα, για να πούµε ότι πράγµατι αυτός ο
δρόµος έχει ανοίξει προς τις χώρες της Λατινικής Αµερικής. 

Εκτός από τις διάφορες νοµοτεχνικές βελτιώσεις στα επιµέ-
ρους άρθρα της συµφωνίας και τα αντίστοιχα παραρτήµατα, µε
σκοπό την προσχώρηση του Ισηµερινού, η παρούσα συµφωνία
δεν φαίνεται πάντως να παρουσιάζει µελανά ή ύποπτα σηµεία.

Κυρίες και κύριοι, προχωρώ µε την πρόταση της Ελληνικής
Λύσης. Όπως έχουµε πει πολλές φορές, είµαστε ιδιαίτερα ευαί-
σθητοι σε θέµατα κυρίως του πρωτογενούς τοµέα, δηλαδή γε-
ωργία, κτηνοτροφία, αλιεία. Να θυµίσω τη συµφωνία και την
οριοθέτηση της ΑΟΖ την οποία είχαµε κάνει, κύριε Υπουργέ, µε
την Ιταλία και κυρίως για τους αλιείς ότι µπορούν να έρχονται να
ψαρεύουν τα ψάρια στα ελληνικά χωρικά ύδατα, δηλαδή από τα
έξι µέχρι τα δώδεκα ναυτικά µίλια. Θα ήθελα, λοιπόν, να ρωτήσω
το Υπουργείο -αν µπορεί να απαντήσει- πόσους τόνους αλιεύµα-
τος εξάγει η χώρα µας προς αυτές τις χώρες και πόσα χρήµατα
χάνονται άραγε από το δηµόσιο για τη µη δασµολόγησή τους,
σύµφωνα µε αυτές τις διατάξεις; Υπάρχει κάποια µελέτη πόσα
έξοδα χάνει η χώρα µας; Αυτό είναι κάτι που ρώτησα και στην
επιτροπή. Μπορούµε να έχουµε µια απάντηση; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, αυτό το οποίο έχουµε να πούµε και να µνηµονεύσουµε
είναι ότι τα προϊόντα τα οποία αναφέρονται στο παράρτηµα µπο-
ρεί να µην αφορούν σε µεγάλο βαθµό την Ελλάδα, καθώς σχετί-
ζονται µε προϊόντα τα οποία η χώρα µας δεν παράγει σε µεγάλες
ποσότητες και δεν εξάγει, όπως, για παράδειγµα, κρεµµύδια, πε-
ρουβιανά φασόλια, φασόλια Λίµας, κ.λπ.. Όµως, εδώ η Κυβέρ-
νηση θα έπρεπε -και λέω, κύριε Υπουργέ, ότι µπορούµε να το
κάνουµε αυτό- να ζητήσει την εξαίρεση δικών µας προϊόντων,
όπως τα γαλακτοκοµικά, το ελαιόλαδο, τα εσπεριδοειδή, κ.λπ.
κάθε φορά που κάνουµε τέτοιες συµφωνίες. 

Κλείνοντας να πω -και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανο-
χή σας- πως το συµπέρασµα το οποίο βγαίνει είναι ότι η Ελλάδα
αφ’ ενός είναι υποχρεωµένη να κυρώσει την παρούσα συµφωνία
στο πλαίσιο των κοινοτικών της υποχρεώσεων, χωρίς ωστόσο η
συµφωνία αυτή να δείχνει ικανή να δηµιουργήσει ουσιαστικές
συµβατικές υποχρεώσεις µε τις δύο χώρες της Λατινικής Αµερι-
κής, αφ’ ενός, και, αφ’ ετέρου, ότι η Κυβέρνηση οφείλει, όπως το
λέµε σε κάθε ευκαιρία, να διασφαλίζει τα ελληνικά συµφέροντα,

τις ελληνικές εξαγωγές και τα ελληνικά προϊόντα. 
Η Ελληνική Λύση ψηφίζει «παρών» για το παρόν νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω µετά ως

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα µιλήσετε µετά

τους ειδικούς αγορητές. Έχω την αίσθηση ότι θα έρθει και ο Αρ-
χηγός του κόµµατός µου να µιλήσει. Σας προετοιµάζω.

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας κ. Νικόλαος Παπαναστάσης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τον Ιούνιο του 2012, αλλά και το 2018, υπήρξαν τοποθετήσεις

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας σχετικά µε τη σύναψη
Συµφωνίας Zώνης Ελεύθερου Εµπορίου µεταξύ Ευρωπαϊκής
Ένωσης, Περού και Κολοµβίας. Υπάρχει, δηλαδή, προϊστορία σε
σχέση µε αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα. Ακριβώς αυτές οι αρ-
χικές µας εκτιµήσεις µπορεί µεν να αναφέρονται σε µια συµφωνία
ελεύθερου εµπορίου -εύηχος όρος-, αλλά στην ουσία αφορά τις
σχέσεις των καπιταλιστικών επιχειρήσεων του Περού και της Κο-
λοµβίας και των ισχυρών κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και φυσικά αυτό το status -το καθεστώς- δεν αλλάζει µε την προ-
σχώρηση σε αυτή τη συµφωνία και του Ισηµερινού. 

Κατά την άποψή µας, λοιπόν, η σύναψη Συµφωνίας Ζώνης
Ελεύθερου Εµπορίου µεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης, Περού και
Κολοµβίας έχει έναν βασικό σκοπό. Αυτός είναι η ενίσχυση των
θέσεων των ευρωενωσιακών µονοπωλίων έναντι των ανταγωνι-
στών τους από τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, την Κίνα
και τη Βραζιλία, µε όποιες ιδιαιτερότητες υπάρχουν αυτή την πε-
ρίοδο, µε παρούσα την καπιταλιστική κρίση και φυσικά την
όξυνση των αντιθέσεων που τα «απόνερά» τους τα ζούµε και στον
γεωπολιτικό µας περίγυρο. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι κοντινές χώρες, όπως η Βολιβία και
το Εκουαδόρ, έχουν αρνηθεί να προσχωρήσουν στη συµφωνία.
Ήδη οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής έχουν συνάψει Συµφω-
νία Ελεύθερου Εµπορίου µε το Περού. Χρησιµοποιώντας δε ως
πρόσχηµα την καταπολέµηση της παραγωγής και εµπορίας ναρ-
κωτικών, καθώς και την εδραίωση της δηµοκρατίας, κάνουν αυτό
που κάνουν παντού: κλιµακώνουν την πολιτική παρέµβαση, µε
στόχο το «τσάκισµα» του λαϊκού κινήµατος.

Για την εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα του Περού και
της Κολοµβίας αυτή η συµφωνία δεν προοιωνίζει τίποτε καλό.
Αντίθετα, θα σηµάνει την επιτάχυνση των καπιταλιστικών ανα-
διαρθρώσεων, απεριόριστη δράση των πολυεθνικών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, καταλήστευση του φυσικού πνευµατικού πλού-
του, καταστροφή της βιοµηχανικής και αγροτικής παραγωγής και
«γονάτισµα» των εργαζοµένων και της φτωχής αγοράς. Είναι ένα
πολυχρησιµοποιηµένο, δοκιµασµένο µοντέλο. 

Ανοµολόγητος τώρα στόχος της πολιτικής τόσο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης όσο και των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής είναι
το «τσάκισµα» των κατακτήσεων και των λαϊκών δικαιωµάτων.
Ταυτόχρονα, θα υπάρξει περαιτέρω ενίσχυση των επεµβάσεων
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο πολιτικό σύστηµα και οι δράσεις
χειραγώγησης, µέσω πολιτικών κοµµάτων, µη κυβερνητικών ορ-
γανώσεων και φυσικά του εργοδοτικού συνδικαλισµού. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι αυτή η οποία έχει χαρακτηρίσει το
µαζικό λαϊκό κίνηµα FARC ως τροµοκρατική οργάνωση. Αυτή
είναι που αγνοεί επιδεικτικά τις συνεχιζόµενες µαζικές δολοφο-
νίες συνδικαλιστών και κοµµουνιστών µε ευθύνη της κυβέρνησης
της Κολοµβίας. Αυτή στήριξε, αυτή στηρίζει τα αντιδραστικά κα-
θεστώτα. 

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας το αδυνάτισµα του ευ-
ρωενωσιακού ιµπεριαλιστικού κέντρου και η πάλη για την αποδέ-
σµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι έµπρακτη, διεθνιστική
αλληλεγγύη στην πάλη της εργατικής τάξης και των λαών, για
µια ανάπτυξη χωρίς µονοπώλια και εκµεταλλευτές. 

Τώρα, µε την προσχώρηση της αστικής τάξης µιας ακόµη κα-
πιταλιστικής χώρας της Λατινικής Αµερικής, του Ισηµερινού, σε
µια λεόντεια για τα µονοπώλια συµφωνία, ίσα-ίσα αυτή ενισχύει
επιπλέον το τσάκισµα των µικρών αγορών των χωρών αυτών και
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πρώτα και κύρια των ιθαγενών πληθυσµών τους, των αυτοαπα-
σχολούµενων και µικροεπαγγελµατιών. 

Τέλος, δηµιουργεί πραγµατικούς όρους διείσδυσης των ευρω-
παϊκών οµίλων σε αντιπαράθεση µε τα ανταγωνιστικά τους µονο-
πώλια που δραστηριοποιούνται στην περιοχή αυτή της Λατινικής
Αµερικής, των ΗΠΑ δηλαδή, της Κίνας, αλλά και της Ρωσίας. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ήδη έχει δηλώσει ότι κατα-
ψηφίζει τη συµφωνία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Παπαναστάση.
Καλείται στο Βήµα η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτικής

Συµµαχίας, κ. Θεοδώρα Τζάκρη και µετά ο Αρχηγός της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα ήθελα να επαναληφθώ.

Εξάλλου τα περισσότερα τα είπα χθες στην επιτροπή. Η συµφω-
νία που κυρώνεται σήµερα είναι µια αναγκαία τυπική διαδικασία
διεύρυνσης της αρχικής συµφωνίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
την Κολοµβία και το Περού για την προσχώρηση και του Ισηµε-
ρινού και µπορεί να επανέλθουν κάποια στιγµή, όταν και η Βολι-
βία αποφασίσει να προσχωρήσει σε αυτή τη συµφωνία των
χωρών των Άνδεων, όπως λέγεται, µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Επί του παρόντος, η συµφωνία είναι σε προσωρινή εφαρµογή
και θα συνεχίσει να είναι σε προσωρινή εφαρµογή, εφόσον ακόµη
και το τελευταίο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης την κυ-
ρώσει στο εθνικό του κοινοβούλιο. Με την προσωρινή εφαρµογή,
ούτως ή άλλως, έχουν µπει σε εφαρµογή όλα αυτά που προβλέ-
πονται από τη συµφωνία, αλλά λείπει η τυπική ολοκλήρωση. 

Κύριε Υπουργέ, η δική µας προσέγγιση ως προς τις συµφωνίες
αυτές ως οριζόντια αρχή είναι υποστηρικτική, θεωρώντας πως
πράγµατι δηµιουργούνται ευκαιρίες για νέες επιχειρηµατικές
δραστηριότητες και για ενθάρρυνση επενδύσεων. Οι εµπορικές
συµφωνίες που υπογράφει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τρίτες χώρες
θεωρούµε ότι ανοίγουν δρόµους, γιατί βοηθούν και στην εξω-
στρέφεια της ελληνικής οικονοµίας και γενικά διευκολύνουν τους
Έλληνες εξαγωγείς, κυρίως όµως δηµιουργείται ένα σύστηµα κα-
νόνων για συναλλαγές και ένα πιο προβλέψιµο οικονοµικό περι-
βάλλον. 

Ωστόσο, όπως σας είπα, υπάρχουν πάντα επιφυλάξεις για το
κατά πόσο σε αυτές τις διεθνείς εµπορικές συµφωνίες κατοχυ-
ρώνονται τα ελληνικά συµφέροντα. 

Συγκεκριµένα, αναφέροµαι στα ελληνικά προϊόντα ονοµασίας
προέλευσης και γεωγραφικής ένδειξης, για τα οποία η ελληνική
πλευρά πάντα δίνει µάχες για την προστασία τους και αυτό πρέ-
πει να το ξαναπώ ως γενική παρατήρηση. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
θα πρέπει να είναι πιο προσεκτική και πιο υποστηρικτική σχετικά
µε όλα αυτά που διακυβεύονται στις συµφωνίες αυτές και να
προστατεύει µε τον ίδιο τρόπο τα ευαίσθητα προϊόντα των κρα-
τών-µελών. Σε καµµία περίπτωση δεν πρέπει να θυσιάζεται η ευ-
ρωπαϊκή γεωργία και να γίνεται το αντάλλαγµα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την επίτευξη εµπορικών συµφωνιών, τόσο σε διµε-
ρές όσο και σε πολυµερές επίπεδο, στο πλαίσιο του ΠΟΕ. Γιατί
µια τέτοια προσέγγιση θίγει δυσβάσταχτα τη χώρα µας.

Αναφέρατε, κύριε Υπουργέ, πόσο βοήθησε η συµφωνία στην
προστασία της φέτας στην Κολοµβία. Μάλιστα, αυτό είναι πολύ
σηµαντικό. Να ένα πολύ θετικό στοιχείο αυτής της συµφωνίας.
Ωστόσο, από αυτή την άποψη, την προστασία δηλαδή των επώ-
νυµων προϊόντων και θα αναφερθώ στα ελληνικά προϊόντα, η
συµφωνία µε τις χώρες των Άνδεων πρέπει να παραδεχτούµε ότι
είναι περιορισµένης φιλοδοξίας. Περιελήφθησαν µόνο πέντε ελ-
ληνικά προϊόντα ονοµασίας προέλευσης και γεωγραφικής ένδει-
ξης, όπως η φέτα, οι ελιές Καλαµών, η µαστίχα Χίου, το ελαιό-
λαδο Σητείας και το ούζο, ένας αριθµός πολύ µικρός σε σχέση
µε τα εκατόν δεκαεννέα προϊόντα ΠΟΠ και ΠΓΕ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που συµπεριελήφθησαν στον αρχικό συνοπτικό κατά-
λογο, αλλά και µε τα ελληνικά προϊόντα ονοµασίας προέλευσης
και ΠΓΕ εν γένει. 

Για την Ελλάδα η προστασία των προϊόντων µε γεωγραφική
ένδειξη είναι θέµα ύψιστης πολιτικής και οικονοµικής σηµασίας,
γιατί αφορά στη διασφάλιση του εισοδήµατος των µικρών επιχει-

ρήσεων και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και αποτελεί το κί-
νητρο και τη διατήρηση της απασχόλησης υπαίθρου. 

Συµφωνώ ότι η χώρα µας πρέπει να είναι παρούσα στη Νότια
Αµερική και να κάνει την παρουσία της όλο και πιο δυναµική.
Όµως για τη συµφωνία που έχει τεθεί έστω και σε προσωρινή
εφαρµογή από το 2013 από τα στοιχεία που µας φέρατε χθες
είναι ξεκάθαρο ότι η χώρα µας δεν έχει εκµεταλλευτεί αυτή την
εµπορική ευκαιρία. Αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ, στα οικονο-
µικά στοιχεία. Σε ό,τι αφορά την Κολοµβία έχουµε 33 εκατοµµύ-
ρια ευρώ διµερές εµπόριο, µε 2 εκατοµµύρια ευρώ εξαγωγικό
πλεόνασµα για τη χώρα µας, µε τον Ισηµερινό έχουµε 152 εκα-
τοµµύρια διµερές εµπόριο, µε ελλειµµατικό κατά 129 εκατοµµύ-
ρια το εµπορικό ισοζύγιο εις βάρος µας, 29 εκατοµµύρια διεθνές
εµπόριο µε το Περού, µε πλεόνασµα 15 εκατοµµυρίων µόνο για
τη χώρα µας. Δεν είναι και πολύ υπέρ µας τα στοιχεία αυτά, κύριε
Υπουργέ, γιατί το συνολικό εµπορικό ισοζύγιο µε αυτές τις χώρες
παραµένει αρνητικό σε σηµαντικό βαθµό. Άρα χρειάζεται προ-
σπάθεια για να αντιστραφούν τα νούµερα αυτά. 

Αυτά γενικά σε σχέση µε τη συµφωνία. 
Τώρα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως

είπα και χθες η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα αποφάσισε την
αποχή µας από όλες τις ψηφοφορίες όσων νοµοσχεδίων έρθουν
από τούδε και στο εξής, γιατί ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
ως κορµός της δηµοκρατικής παράταξης δεν θέλουµε και δεν
µπορούµε να επικυρώνουµε την εκτροπή που ζούµε τους τελευ-
ταίους έξι µήνες.

Και είδα, κύριε Υπουργέ, από τις δηλώσεις σας µετά ότι αυτή
η στάση µας σας παραξένεψε. Θα προτιµούσαµε βέβαια, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, να έχουν αποχωρήσει ο κ. Χατζηδάκης και
η διµοιρία των παρακολουθούµενων Υπουργών, φίλων και συγ-
γενών, αλλά δυστυχώς πού τέτοια τύχη. Αυτοί προτίµησαν το
«φίλοι-φίλοι, καριοφίλι».

Επίσης, κύριε Βαρβιτσιώτη, σας θυµίζω ότι τα ίδια λέγατε και
όταν αποχωρήσαµε και από την εξεταστική επιτροπή. Αλλά οι εξε-
λίξεις έδειξαν, κύριε Υπουργέ, ότι η οµάδα των δεκαπέντε Βου-
λευτών της Συµπολίτευσης προσπάθησε να θάψει το θέµα
ευτελίζοντας -αν θέλετε- και υλοποιώντας και το θεσµικό τους
ρόλο και το πρόσωπό τους. Δεν είναι όµως, µόνο το Υπουργικό
Συµβούλιο και το Κοινοβούλιο. Αλήθεια, υπάρχει θεσµός τον
οποίον θα εξαιρέσετε της θεσµικής κατάπτωσης και θα τον σεβα-
στείτε; Είδαµε τις προηγούµενες µέρες τι έγινε. Δικαιοσύνη στο
σύστηµα Ντογιάκος-Κυριάκος, ευρωπαϊκοί θεσµοί, σκαιές επιθέ-
σεις εις βάρος της ολλανδής φιλελεύθερης βουλευτού που ηγεί-
ται των ερευνών. Γελάει και το παρδαλό κατσίκι στις Βρυξέλλες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μιλάµε για το Πεντάγωνο στο οποίο παρακολουθείται πλέον
και ο τελευταίος καψιµιτζής, µε τον κ. Γεωργιάδη να δηλώνει υπε-
ρήφανος ότι αυτά γίνονται και στην Τουρκία του Ερντογάν. Οδός
Κατεχάκη, σουρωτήρι µαφιόζων, ΕΥΠ της πλάκας, ανεξάρτητες
αρχές οι οποίες αντιµετωπίζονται µε απροκάλυπτη περιφρόνηση
και θα έλεγα και µε απειλές. Μόνο τη φωτογραφία της κ. Τουλου-
πάκη στο εδώλιο δεν τους δείξατε. Και βεβαίως από τη µνήµη
της κυβέρνησης δεν γλίτωσε ούτε η Πάντειος που τόλµησε, λέει,
να οργανώσει επιστηµονικό συνέδριο για όσα προβληµατίζουν
τους επιστήµονες.

Και εδώ έρχεστε βεβαίως µε το ύφος του Στρατηγού Λάµαχου
και µας λέτε µε αυτό το σαρδόνιο χαµόγελο και µε αυτή την ει-
ρωνεία και µε αυτόν τον κυνισµό ότι «µπλα, µπλα, µπλα, δηµο-
κρατία, µπλα, µπλα, µπλα, µας ψηφίσατε». Λοιπόν, όχι! Δεν θα
αναγκάσουµε όλους τους θεσµούς, τις πολιτικές δυνάµεις και
τον επιστηµονικό κόσµο της χώρας να σας ακολουθήσουν σε
αυτή την θεσµική κατάπτωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κυρία Τζά-
κρη, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ξαφνιάζεστε λοιπόν, κύριε Υπουργέ,
γιατί πλέον των δικών µας διαµαρτυριών δεν λάβαµε υπ’ όψιν τις
διαµαρτυρίες όλων αυτών που σας επισηµαίνουν ότι η δηµοκρα-
τία κινδυνεύει. Και µετά από µια τέτοια βαρυσήµαντη επισήµανση
η στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σάς είναι απολύτως αρ-
µόζουσα και δέουσα.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7363



Εποµένως λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η κυβερνητική αυτή αντισυ-
νταγµατική εκτροπή υπαγορεύει τη στάση µας για την οριζόντια
αποχή µας από όλες τις ψηφοφορίες των νοµοσχεδίων, πλην βε-
βαίως της ρύθµισης που ενδεχοµένως φέρετε για τον αποκλει-
σµό από την εκλογική διαδικασία της ναζιστικής ιδεολογίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας κα-

ταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής αρχής για
τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Πετρούπολης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κάποτε ως χώρα -βλέπω νέα παιδιά πάνω και χαίροµαι- είχαµε
έναν Κουν, είχαµε έναν Σεφέρη, έναν Ελύτη, έναν Χατζηδάκη,
έναν Θεοδωράκη, µία Ακαδηµία Αθηνών, η οποία µας έδινε δρό-
µους φωτεινούς, δρόµους πολιτιστικούς, πνευµατικούς, τελείως
διαφορετικούς απ’ αυτούς που καθηµερινά δείχνει το ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Δυστυχώς η ποιότητα του ελληνικού Κοινοβουλίου είναι ο κα-
θρέφτης µιας εικόνας που, εµάς τουλάχιστον, µας θλίβει: Η ποι-
ότητα του λόγου, οι εκφράσεις, οι τοποθετήσεις, οι µικροκοµµα-
τικές αντιλήψεις. Επίσης, οι καιροσκοπικές, ψηφοθηρικές επιλο-
γές και το γεγονός ότι υπάρχει αναντιστοιχία λόγων και έργων -
άλλα λέµε προεκλογικά, άλλα κάνουµε µετεκλογικά- δηµιουρ-
γούν πλήρη σύγχυση και απαξία στο συνολικό πολιτικό προσω-
πικό της χώρας. Όχι άδικα.

Θεωρώ ότι η απαξία προς την πολιτική είναι αποτέλεσµα της
απαξίας δράσης και σοβαρής άσκησης πολιτικής απ’ όλα τα κόµ-
µατα. Πώς θα πείσουµε τα νέα παιδιά που είναι εκεί πάνω, όταν
ακούν ότι ένα κόµµα θα απέχει από την νοµοθετική εργασία, από
τις εργασίες της Βουλής; Πώς θα πείσουµε τα παιδιά εκεί πάνω
ότι είναι σωστό που εκείνοι που θα απέχουν θα πληρώνονται κιό-
λας; Είναι λίγο αντιφατικά στη δική µου λογική.

Τώρα το µόνο που «σπέρνουµε» συνολικά στην κοινωνία είναι
µίσος, µίσος κοµµατικό, µισός προσωπικό, µίσος συνολικά από
τον έναν προς τον άλλον. Ακούσαµε έναν Υπουργό να αποκαλεί
«Ραν Ταν Πλαν», σκύλο δηλαδή, έναν συνάδελφό του πριν λίγες
µέρες. Ακούσαµε από τη Νέα Δηµοκρατία για «πολιτικούς πιθή-
κους» του ΣΥΡΙΖΑ. Και τα παιδιά από πάνω νοµίζουν, φαντάζοµαι,
ότι δεν είναι στο Κοινοβούλιο, αλλά στον ζωολογικό κήπο.

Αυτά, λοιπόν, είναι µηνύµατα, που πρέπει να πάρουµε προσω-
πικά ο καθένας ξεχωριστά. Και µπορεί να έχουν κουραστεί όλοι
αυτοί εδώ µέσα να επιχειρούν µε κάθε τρόπο να απαξιώσουν την
εργασία και τη δουλειά των υπολοίπων Βουλευτών συναδέλφων,
που έρχονται µε µεράκι, µε διάθεση να συνοµιλήσουν, να ανταλ-
λάξουν απόψεις, να συζητήσουµε µεταξύ µας για τα νέα παιδιά,
τα δωδεκάχρονα, τα δεκατετράχρονα, τα δεκαπεντάχρονα, τα
οποία όταν θα τελειώσουν το λύκειο, θα πάνε στο πανεπιστήµιο,
αλλά δεν ξέρουν τι δουλειά θα κάνουν µετά.

Αντί να ασχοληθούµε µε τα µείζονα ζητήµατα, να καταθέσουµε
προτάσεις όλοι µαζί, ο ένας λέει ότι κάποτε θα γίνουν κάποιες
εκλογές, παίζοντας µε το ύψιστο δικαίωµα της εκλογικής διαδι-
κασίας -αναφέροµαι στον Έλληνα Πρωθυπουργό και στη δήλωσή
του από την Ιαπωνία- και ο άλλος λέει ότι «θα απέχω από τις δια-
δικασίες». Πραγµατικά, κατά τη δική µας άποψη, όλα αυτά είναι
απεχθή, δεν είναι σωστά, δεν είναι σοβαρά.

Και βέβαια, υπάρχουν και άλλα πράγµατα που σηµατοδοτούν
τη δυσάρεστη εξέλιξη. Φτιάξατε µια κοινωνία πενήντα χρόνια
χωρίς ιδανικά και αξίες. Το µόνο ιδανικό που υπάρχει εδώ µέσα
είναι το κόµµα µας, το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ, η

κοµµατική µας µηχανή. Και όχι η συνολική µηχανή µιας χώρας
που λέγεται «Ελλάδα», και η οποία καταρρέει καθηµερινά.

Φτιάξατε πραγµατικά «Φρανκενστάιν» πρότυπα. Παραδείγµα-
τος χάριν -θα το πω και δεν µε ενδιαφέρει- ο Τατσόπουλος, ο ο-
ποίος µπορεί να υβρίζει όλη µέρα την Ορθοδοξία, µπορεί να υβρί-
ζει και να αποκαλεί τους Τρεις Ιεράρχες «χιτλερικούς» και «ναζί»,
αλλά αν τολµήσω και πω κάτι άλλο εγώ γι’ αυτόν, τότε είναι δι-
καίωµά του να εκφέρει άποψη. Δεν είναι σωστά πράγµατα αυτά.
Είναι ρατσισµός να καταφέρεσαι εναντίον οποιασδήποτε θρη-
σκείας, είτε του Ισλάµ είτε του Βούδα είτε του άθεου ή του άθρη-
σκου, πολλώ δε µάλλον θα έλεγα για την Ορθοδοξία µας, που
υπάρχει επί δύο χιλιάδες έτη. Είναι ανεπίτρεπτο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και βγαίνει ο πρόεδρος της Ένωσης Θεολόγων Ελλάδας και

καταγγέλλει ότι δεν διδάσκονται τα παιδιά µας στο σχολείο τα
θρησκευτικά. Γιατί να µη διδαχθούµε ιστορία, πολιτισµό, θρη-
σκεία; Γιατί; Αναρωτιέµαι πραγµατικά.

Πριν από λίγα λεπτά ενηµερώθηκα ότι η Ολλανδία κλείνει το
προξενείο της στην Τουρκία. Ταξιδιωτικές οδηγίες εναντίον της
Τουρκίας πέφτουν σωρηδόν. Αντί ενωµένα όλα τα κόµµατα να
εκµεταλλευτούν αυτή τη θετική ευτυχή συγκυρία και να κάνουµε
µια εξωστρεφή ενηµέρωση σε ολόκληρο τον κόσµο για το τι εστί
Ερντογάν, δηλαδή φασίστας, αυταρχικό κράτος, επιβολή, ιµπε-
ριαλισµός, µιλιταρισµός από την πλευρά τους, και να τους κατα-
δικάσουµε, εσείς ασχολείστε µε τον µικρόκοσµό σας.

Και βέβαια, κύριε Υπουργέ, είστε απ’ αυτούς που έχετε δια-
σταλτική ερµηνεία πολλές φορές στην εκφορά του λόγου σας.
Συναντήσατε τον ψευτοµακεδόνα Υπουργό και γελούσατε στις
φωτογραφίες. Αυτό λέω αναντιστοιχία λόγων και έργων. Προ-
εκλογικά λέγατε «όχι Μακεδονία τα Σκόπια», µετεκλογικά µε τον
ψευτοµακεδόνα Υπουργό.

Αυτά, λοιπόν, δηµιουργούν ρωγµές στο µυαλό των νέων παι-
διών εκεί πάνω, ρωγµές για το κατά πόσο µπορούν να σας εµπι-
στευτούν κάποιοι. Παίζετε µε τους θεσµούς. Είστε µικροί για τα
µεγάλα. Το έχω πει χίλιες φορές.

Επαναλαµβάνω. Πείτε µου σε ποια σοβαρή χώρα ο Πρωθυ-
πουργός παίζει µε τις εκλογές. Οι εκλογές για την οικονοµία και
την ψυχολογία της αγοράς είναι ο ακρογωνιαίος λίθος του στα-
τικού οικοδοµήµατος της οικονοµίας. Όταν παίζεις µε τις εκλο-
γές, παίζεις µε την οικονοµία. Ουδείς έχει δικαίωµα, λοιπόν, να
λέει ότι κάποιες εκλογές θα γίνουν κάπου τον Απρίλιο, Μάιο, Ιού-
νιο. Τι είναι; Η Πυθία; Και από την άλλη, ο κ. Τσίπρας είπε ότι δεν
πάω στη Βουλή, αποχή.

Εµείς κάναµε δύο προτάσεις και ενηµερώνουµε τον ελληνικό
λαό. Η πρώτη πρόταση εδώ και πάρα πολλά χρόνια -ας µας ακού-
σουν τα παιδιά- ήταν να µην πληρώνονται οι Βουλευτές που δεν
έρχονται στη Βουλή, να µην παίρνουν ούτε ένα ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κανείς δεν µας βοήθησε σε αυτό. Όλοι έκαναν τις «πάπιες»,

γιατί πολύ απλά έχουν άλλες προτεραιότητες: Να ψηφίζουν υπέρ
των ολιγαρχών, να ψηφίζουν υπέρ των περικοπών µισθών και συ-
ντάξεων -Κατρούγκαλος και Νέα Δηµοκρατία-, να ψηφίζουν τον
ΕΝΦΙΑ, την υπερφορολόγηση των Ελλήνων, την απολιγνιτοποί-
ηση, τις κατασχέσεις ακίνητης περιουσίας, τη λειτουργία υπέρ
των funds, υπέρ των εισπρακτικών, που ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και Νέα
Δηµοκρατία µαζί το έκαναν αυτό. Μαζί! Αύριο στον Άρειο Πάγο
εκδικάζεται η ιστορία αυτή. Κανένας δε µιλάει.

Και επειδή είπα για τα Σκόπια, αύριο έχουµε στη Φλώρινα τη
δίκη για το ψευτοµακεδονικό σωµατείο. Εµείς θα είµαστε εκεί.
Πόσοι από τη Νέα Δηµοκρατία θα είναι εκεί, που αγωνίζονταν στα
συλλαλητήρια µε περικεφαλαίες; Φαντάζοµαι ουδείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όσο για τον ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να υπενθυµίσω για ακόµη µια

φορά στον ελληνικό λαό κάτι. Το ΠΑΣΟΚ έχει ψηφίσει το 80% πε-
ρίπου των νοµοσχεδίων της Νέας Δηµοκρατίας. Πού διαφωνεί;
Εξ ου και η χθεσινή δήλωση του κ. Ανδρουλάκη. Τι είπε ο κ. Αν-
δρουλάκης; Μέχρι χθες ήθελε εντολή για να κυβερνήσει. Τώρα
λέει ότι «όποιος είναι πρώτο κόµµα, θα συζητήσω µαζί του». Πώς
να εµπιστευτείς έναν τέτοιο πολιτικό αρχηγό, που άγεται και φέ-
ρεται µέρα µε την ηµέρα, νύχτα προς µέρα, και λέει άλλα αντ’
άλλων;
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Όσο για τον ΣΥΡΙΖΑ, περίπου το 50% των νοµοσχεδίων της
Νέας Δηµοκρατίας το έχει υπερψηφίσει. Και αναρωτιέµαι, ποια
είναι η διαφορά των τριών κοµµάτων. Η ουσιαστική, όχι η τυπική.
Εµείς δεν µένουµε στον τύπο, αλλά στην ουσία. Και έχουµε απα-
ριθµήσει πολλές αντιλαϊκές επιλογές και των τριών κοµµάτων.

Εδώ θα πω το εξής. Ας µάθει ο ελληνικός λαός τι προτείνει
ακόµα η Ελληνική Λύση, στο οποίο κανένα κόµµα δεν συµφώ-
νησε: Πλήρη διαγραφή χρεών προς την εφορία και προς όλες τις
υπόλοιπες υπηρεσίες, γιατί έτσι κάνατε µε µεγάλους ολιγάρχες.
Καταθέσαµε και τα ονόµατά τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το έχω πει για το «Πρώτο Θέµα», το site της Νέας Δηµοκρα-

τίας: κούρεµα 90%. Κανένας δεν µίλησε. Στον Μαΐλη, σε κάτι κα-
ζίνο κουρέµατα 90%. Γιατί; Γιατί πολύ απλά αυτοί είναι οι φίλοι
τους, αυτούς υπηρετούν οι της Νέας Δηµοκρατίας, τους ολιγάρ-
χες, όχι τους πολίτες.

Όλα αυτά τα λέω, γιατί για ό,τι έχουµε πει επιβεβαιωθήκαµε.
Λέγαµε για πετρέλαια, επιβεβαιωθήκαµε. Θα σας πω σε λίγο γι’
αυτό. Λέγαµε ότι τα lockdown θα δηµιουργήσουν τεράστια ψυ-
χικά προβλήµατα. Και βγήκε χθες ο εκπρόσωπος του ΕΟΔΥ, ο κ.
Ζαούτης, στην ΕΡΤ -κανένα άλλο κανάλι δεν το έδειξε- και είπε
το εξής: «Έρευνες δείχνουν ότι µειώνεται το προσδόκιµο της
ζωής των παιδιών λόγω των µέτρων». Το ακούµε αυτό; Όταν τα
έλεγε η Ελληνική Λύση κάποιοι κοροϊδεύατε εδώ µέσα. Ο Ζαού-
της από τον ΕΟΔΥ, ο καθ’ ύλην αρµόδιος, τα είπε.

Δεν θα πω για τα υπόλοιπα, για την οικονοµία, για τη ζηµιά που
κάνατε µε τα συνεχή lockdown. Θα πω, όµως, το εξής. Σε αυτό
το κράτος υπάρχει ένα πρόβληµα. Και εύστοχα το πήρε ο κ. Τσί-
πρας και το έκανε σύνθηµα: Η δικαιοσύνη. Ουδέποτε υπήρχε δι-
καιοσύνη στην Ελλάδα και δεν υπάρχει δικαιοσύνη στην Ελλάδα,
γιατί εσείς, τα κόµµατα, ορίζετε την ηγεσία του Αρείου Πάγου.
Εµείς θέλουµε ανεξάρτητη, αυτοδηµιούργητη, αυτεξούσια δι-
καιοσύνη. Αυτή είναι η διαφορά µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Απόδειξη, η ιστορία µε την «Greek mafia». Όλοι αθώοι! Όλοι!

Υπήρχαν παράνοµες πράξεις. Αλλά, τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ; Έκανε
παρακολουθήσεις δίχως την άδεια του εισαγγελέα και τώρα οι
υπόδικοι, που έπρεπε να καταδικαστούν, αθωώνονται, γιατί τα δι-
καστήρια δεν αναγνωρίζουν –ακούστε- τις υποκλοπές. Οποία
ντροπή!

Πείτε στους Έλληνες έµποροι ναρκωτικών, τζογαδόροι, στη-
µένα παιχνίδια όλα αυτά µέσα σε ένα καζάνι και αθώοι όλοι! Για
ποια δικαιοσύνη µιλάµε; Βρήκαν το άλλοθι των παρανόµων υπο-
κλοπών στα δικαστήρια, τυπικοί οι λόγοι, για να αθωωθούν πολ-
λοί εγκληµατίες. Πώς να εµπιστευτεί τη δικαιοσύνη ο Έλληνας,
όταν µπαίνει για ένα κουλούρι φυλακή και πάει αυτόφωρο; Πώς
να δικαιωθεί και να αισθανθεί ότι υπάρχει δικαιοσύνη; Φτιάξατε
ένα σάπιο κράτος. Να ακούς εκπροσώπους την ΕΛ.ΑΣ. να συνο-
µιλούν σαν νταβατζήδες, υπόγειες διαδροµές µεταξύ νονών της
νύχτας, ανώτατων αξιωµατικών, λαθρεµπόρων πετρελαίου. Να
έχει αστυνοµικός βενζινάδικα δικά του. Ποιος θα τον ελέγξει
αυτόν; Απίστευτα πράγµατα. «Φίλε µου ό,τι θέλεις για τα βενζι-
νάδικα, εγώ και άµεσα» λέει ανώτατος αξιωµατικός σε έναν βεν-
ζινά! Απίστευτα πράγµατα!

Αυτό είναι το σάπιο κράτος. Είκοσι πέντε αξιωµατικοί εµπλέ-
κονται, συµπλέκονται, διαπλέκονται, διαφθείρονται, τα παίρνουν,
καλύπτουν σαν νονοί, σαν Κόζα Νόστρα. Αυτό το κράτος της Σι-
ναλόα και της Τιχουάνα η Ελληνική Λύση θα το ξαναδοµήσει, θα
το γκρεµίσει και θα το ξαναφτιάξει. Δεν πάει άλλο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να πω για τον Υπουργό τον κ. Θεοδωρικάκο. Εγώ είµαι καλο-

προαίρετος άνθρωπος. Αποδέχοµαι αυτά που λέει. Τι λέει ο
Υπουργός; Ότι προΐσταµαι εγώ, είµαι υπεύθυνος σε µια εταιρεία,
αλλά δεν ξέρω ποιοι είναι από κάτω µου. Εγώ αυτό αποδέχοµαι.
Αυτό λέει ο κ. Θεοδωρικάκος. Υποσχεθήκατε λοιπόν νόµο και
τάξη και φέρατε την αταξία.

Εγώ δέχοµαι ότι δεν γνώριζε. Τότε λοιπόν είναι ανεπαρκής.
Αφού δεν γνώριζε, είναι ανεπαρκής. Διότι στο πιο ευαίσθητο
Υπουργείο, το Υπουργείο Δηµοσίας Τάξεως, Αντεγκληµατικής
Πολιτικής -πώς το λέτε, βάζετε τη σαντιγί από πάνω- δεν γνωρίζει
ο Υπουργός τι κάνουν οι από κάτω του. Και ρωτώ: Δεν είναι ένα

ζήτηµα που προκαλεί θλίψη, ανεπάρκεια του πολιτικού προσωπι-
κού της χώρας σε όλα τα επίπεδα;

Εµένα µε θλίβει ένα άλλο πράγµα. Δώσατε δικαίωµα σε ολι-
γάρχες να στήνουν παιχνίδια στην πλάτη Υπουργών και Αξιωµα-
τικών. Και το χειρότερο είναι οι ολιγάρχες να χτυπούν τα παιδιά
των πολιτικών. Είναι ντροπή στη Νέα Δηµοκρατία που αφήνει την
ολιγαρχία να χτυπάει θεσµούς, να χτυπάει Υπουργούς. Αλλά
εσείς το επιτρέψατε. Γιατί; Γιατί όταν είσαι φίλος µε τον ολιγάρχη
και συζητάς µαζί του για κάποιες επιλογές σου, στο τέλος αν
αυτός ενοχληθεί θα σε κυνηγάει µέχρι τέλους. Αυτό κάνετε. Γι’
αυτό η Ελληνική Λύση δεν µιλάει µε την πλουτοκρατία ούτε την
ολιγαρχία. Μιλάει µε τον πολίτη απευθείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν πρέπει να µπλέκουµε παιδιά και οικογένειες στις αντιπα-

ραθέσεις µας και παρακαλώ όλους αυτούς τους ολιγάρχες, αλλά
παρακαλώ και τους Υπουργούς σας. Εγώ βλέπω Υπουργούς
ακόµη και τον Πρωθυπουργό να βγάζει τα παιδιά του φωτογρα-
φίες. Γιατί βγάζεις τα παιδιά σου κύριε φωτογραφίες, που µπο-
ρούν να γίνουν αντικείµενο µπούλινγκ και επιθέσεων όχι µόνο
φραστικών από τους κακοπροαίρετους; Γιατί εκθέτετε τα παιδιά
σας δηµοσία θέα; Εξηγήστε µου έναν λόγο. Δυστυχώς σπέρνετε
ανέµους, θερίζετε θύελλες.

Και ρώτησα τον Πρωθυπουργό και δεν µου απάντησε ακόµα.
Την ώρα που εµείς συζητάµε όλα αυτά και βγάζουµε τα εσώψυχά
µας, η Κυβέρνηση προσανατολίζεται να στείλει τεθωρακισµένα
Λέοπαρντ στην Ουκρανία. Γιατί; Εξηγήστε στον λαό, γιατί στέλ-
νετε όπλα στην Ουκρανία; Είναι στο ΝΑΤΟ; Όχι. Είναι στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση; Όχι. Είναι φιλική χώρα; Ε, τι στο καλό κάνουµε;
Στείλτε στην Κύπρο όπλα, στους αδερφούς Κυπρίους στείλτε
οπλισµό, σφαίρες, κανόνια, τεθωρακισµένα! Γιατί στέλνετε εκεί;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και τα παίρνετε από τον Έβρο. Είναι το χειρότερο που κάνετε.

Οι πληροφορίες λένε ότι θα τα πάρετε από τον Έβρο. Και εδώ
είναι το µεγάλο ζήτηµα, για να κλείσω κιόλας για να µη σας κου-
ράζω.

Την ώρα, λοιπόν, που συµβαίνουν αυτά µε την Τουρκία, το
ΚΙΝΑΛ, κύριε Λοβέρδο, ανακοινώνει υποψήφιο Βουλευτή κάποιον
που συνοδεύει παντού τον Τούρκο πρόξενο. Θα σας τα δείξω σε
φωτογραφίες τώρα και θα τα καταθέσω και στα Πρακτικά. Στέ-
λεχος του ΣΥΡΙΖΑ νοµαρχιακής επιτροπής στη Θράκη καταγγέλ-
λει –θα σας το διαβάσω αυτούσιο- σε ανακοίνωσή του. «Έχει
παγιδευτεί λέει όλος ο ΣΥΡΙΖΑ του νοµού σε έναν πολιτικό κατή-
φορο που καταλήγει στο τουρκικό προξενείο Κοµοτηνής». Δη-
λαδή είναι απίστευτα αυτά που συµβαίνουν. Βγαίνει ο κ. Κατρού-
γκαλος και λέει ότι το δικαίωµα του αυτοπροσδιορισµού δεν µπο-
ρούµε να το στερήσουµε από κάποιον. Εγώ δεν ήξερα ότι ο αυ-
τοπροσδιορισµός προσπερνάει την πλειοψηφία. Και καταλήγει
µε µια δήλωση στη Συνθήκη της Λωζάνης. Η Συνθήκη της Λωζά-
νης µιλάει για θρησκευτικές µειονότητες και όχι για εθνικές. Και
ήταν Υπουργός Εξωτερικών ο κ. Κατρούγκαλος και µπερδεύει το
έθνος µε το θρήσκευµα. Και υπάρχει ρητή αναφορά στη Συνθήκη
της Λωζάνης ότι η Τουρκία παραιτείται παντός παρεµβάσεως στη
Θράκη µας. Και βγαίνει ο κύριος αυτός και βάζει νερό στο κρασί
του. Στο δικό του µπορεί να βάλει. Στο ελληνικό αγνό κρασί του
πατριωτισµού και του έθνους και της προστασίας της Θράκης
δεν δικαιούται κανείς να βάλει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ βρίσκεται σε εκδήλωση του τουρκικού

προξενείου για την εθνική αντίσταση των τούρκων στη Θράκη.
Είναι εδώ η φωτογραφία να τα βλέπουµε. Τι δουλειά έχουν εκεί;
Είναι φωτογραφίες που τις βγάζουν στο Facebook οι ίδιοι. Εδώ
είναι οι φωτογραφίες. Και υποψήφιος της Νέας Δηµοκρατίας
στην τουρκική ένωση Θράκης. Αυτά είναι απίστευτα πράγµατα.

Κύριοι των κοµµάτων µην παίζετε µε τη Θράκη. Μην παίζετε µε
τη Θράκη! Μόλις χτες κατήγγειλε ο πρόεδρος των Ποµάκων Ιµάµ
Αχµέτ στη Θράκη ότι τον έδειραν ανελέητα Τούρκοι πράκτορες.
Κανείς δεν ασχολήθηκε. Γιατί; Γιατί ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµο-
κρατία, παίζετε για µερικά ψηφαλάκια τη Θράκη κορώνα-γράµ-
µατα. Η Ελληνική Λύση δεν θα το επιτρέψει! Η Θράκη θα παρα-
µείνει, ως έχει, ελληνική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Και οι αδελφοί µας µουσουλµάνοι γιατί είναι Έλληνες πολίτες,
είναι αδέλφια µας. Στην τελική οι Ποµάκοι δεν έχουν καµµία
σχέση µε τους τουρκογενείς, οι αθίγγανοι και οι Ροµά δεν έχουν
καµµία σχέση µε τους πράκτορες της Άγκυρας, αλλά επιτρέπετε
το προξενείο εκεί να τροµοκρατεί τον κόσµο. Τι λέµε λοιπόν; Ξή-
λωµα του προξενείου από την Κοµοτηνή επιτέλους και ταυτό-
χρονη αφαίρεση από τη Σµύρνη του δικού µας προξενείου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γίνεται διπλωµατικά, δεν είναι πόλεµος. Αναρωτιέµαι γιατί δεν

το κάνετε. Για να µπορούµε να µιλάµε για αυτοπροσδιορισµό,
όταν η Συνθήκη της Λωζάνης λέει άλλα πράγµατα και αρχίζουµε
και επικαλούµεθα το Στρασβούργο, τα ανθρώπινα δικαιώµατα.
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, αν θα γίνει κόντρα µε την Τουρκία
ούτε το Στρασβούργο θα πολεµήσει µε την Ελλάδα ούτε τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα. Εσείς θα πολεµήσετε -όσοι θέλετε βέβαια-
εσείς θα αµυνθείτε, µαζί θα πολεµήσουν όλοι οι Έλληνες απένα-
ντι στην Τουρκία. Κανένα Στρασβούργο, καµµία Ευρωπαϊκή
Ένωση, κανένα Ευρωκοινοβούλιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σταµατήστε να τρέφετε αυταπάτες.
Και πάµε σε µια ωραία είδηση. Έχω την ανακοίνωση της

«EXXON MOBIL». Είναι αυτή εδώ. Ξέρετε, τι λέει κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας -στον κ. Μητσοτάκη το λέω αυτό- και του ΠΑΣΟΚ
και του ΣΥΡΙΖΑ; Ότι η «EXXON MOBIL» έχει κέρδη 56 δισεκατοµ-
µύρια δολάρια από το εµπόριο µε τη Ρωσία και ο κ. Μητσοτάκης
δεν επιτρέπει να πουλάµε µαρούλια και ροδάκινα στους Ρώσους,
να κάνουµε εξαγωγή. Η «EXXON MOBIL» είναι εταιρεία αµερικα-
νικών και εβραϊκών συµφερόντων. Δεν είναι µια εταιρεία απλή,
είναι πολυεθνική. Δηλαδή οι Αµερικανοί να κονοµάνε από εκεί,
αλλά οι Έλληνες όχι.

Επιτίθεστε µε µανία στη Ρωσία. Η Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
κάλεσε τον Τούρκο πρέσβη προχθές, αλλά δεν κάλεσε τον Ρώσο.
Όποια πρόκλησις, πραγµατικά!

Και εµείς φωνάζαµε και φωνάζουµε για τα πετρέλαια. Σας έχω,
λοιπόν, την είδηση βόµβα από ποιον; Όχι από εµάς. Η Ελληνική
Διαχειριστική Εταιρεία Υδρογονανθράκων και Ενεργειακών
Πόρων, ο πιο επίσηµος φορέας µιλάει για έως και 3,5 δισεκατοµ-
µύρια βαρέλια δυνητικοί πόροι υδρογονανθράκων στην Ελλάδα.
Αυτό σηµαίνει δυνητικά ότι είναι διπλάσιο τουλάχιστον το ποσό.
Τρεισήµισι δισεκατοµµύρια βαρέλια Έλληνες υπάρχουν στα
έγκατα της ελληνικής γης και η Νέα Δηµοκρατία δεν κάνει εξό-
ρυξη. Το απαγορεύει. Και αυτό σηµαίνει 350 δισεκατοµµύρια δο-
λάρια.

Και εδώ θα θυµίσω τον Κώστα Καραµανλή, τον δικό σας πρω-
θυπουργό, της παράταξής σας, ο οποίος πήγε να κάνει έναν αγω-
γό Μπουργκάς - Αλεξανδρούπολη και τον έφαγαν οι Αµερικάνοι.
Τώρα που έγινε ανάστροφα ο αγωγός αµερικανικών συµφερό-
ντων Αλεξανδρούπολη προς τα πάνω, σήµερα είναι Σαββατοκύ-
ριακο. Ακούστε. Η Ελλάς είναι µια νατοϊκή χώρα. Η Ελλάς ανήκει
ουσιαστικά στο εθνικό της συµφέρον. Αλλά δεν θα γίνω υπηρέ-
της των Αµερικανών, των Ρώσων και των Γερµανών για να βο-
λεύω τα δικά τους συµφέροντα εναντίον των ελληνικών συµφε-
ρόντων. Εµείς θα παλεύουµε πρώτα για την Ελλάδα, πρώτα για
τους Έλληνες και µετά για οποιονδήποτε άλλον. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνοντας θα πρέπει να δώσετε εξηγήσεις. Δεν θα πω για

την µπίζνα που κάνουν µε κρατικό χρήµα. Γίνονται µπίζνες µε
λεφτά της Ελλάδος από τα Ταµεία Ανάκαµψης και δάνεια από τις
ελληνικές τράπεζες µέσω της κοινοπραξίας «METRON ΕΝΕΡΓΕΙ-
ΑΚΗ A.E.». Η «RWE» µε ποσοστό συµµετοχής 51% και η ΔΕΗ µε
ποσοστό συµµετοχής 49% έλαβαν την τελική επενδυτική από-
φαση για την κατασκευή πέντε φωτοβολταϊκών έργων. Ο προ-
ϋπολογισµός είναι εκατοντάδες εκατοµµύρια. Τα 90 εκατοµµύρια
είναι από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, τζάµπα
χρήµα, 54 εκατοµµύρια ευρώ από τράπεζες Eurobank Alpha
Bank και τα 36 εκατοµµύρια αφορούν µια ιδία συµµετοχή. Αυτοί
είναι οι επενδυτές σας, «αεριτζήδες» σαν τον Λάτση µε δάνεια
του ελληνικού λαού να επιχειρούν να κάνουν ψευτοεπενδύσεις.

Εµείς είµαστε υπέρ της επένδυσης, αν έχει ίδια κεφάλαια ο
άλλος. Είµαστε υπέρ των επιχειρηµατιών, αλλά όχι µε κρατικό
χρήµα να θεωρούνται επενδυτές. 

Τα κόµµατα πρέπει να µας εξηγήσουν, και κλείνω εδώ, πώς σε
είκοσι-τριάντα χρόνια καταστράφηκε η βιοµηχανία, η βιοτεχνία,
η δηµόσια παιδεία, ερηµώθηκε η ύπαιθρος, πώς καταστράφηκε
ο αγρότης, ο κτηνοτρόφος, ο αλιέας, ο µικροµεσαίος, χρεοκο-
πήσαµε, µπήκαµε στα µνηµόνια, εκποιήθηκε η δηµόσια περιου-
σία, µετανάστευσαν επτακόσιες χιλιάδες ελληνόπουλα στο
εξωτερικό, καταρρέουµε δηµογραφικά και µας µπολιάζει η Κυ-
βέρνηση µε εισαγόµενους νεαρούς. Συνεχίζετε λοιπόν να εγκλη-
µατείτε εις βάρος της χώρας και το λέω µε θλίψη. 

Εδώ έρχεται η µεγάλη απάντηση και θα τη δώσω εγώ. Καθη-
µερινή κλοπή στα σουπερµάρκετ, ελλείψεις, ανατιµήσεις έως
30% των προϊόντων. Είναι απίστευτο. Και λέω στον παππού και
τη γιαγιά στο χωριό: «Δεν πειράζει, δεν θα πάρεις σύνταξη, το
λέει η Νέα Δηµοκρατία». Το Ενιαίο Δίκτυο Συνταξιούχων λέει το
44,33% των συνταξιούχων δεν έλαβε καθόλου ή πήρε µικρή αύ-
ξηση. Εννιακόσιοι δέκα χιλιάδες δεν πήραν καµµιά αύξηση, δια-
κόσιοι εξήντα χιλιάδες πήραν σηµαντικά µικρότερες αυξήσεις.
Ποιος φταίει; Κατρούγκαλος και Νέα Δηµοκρατία! Εσείς φταίτε
που οδηγείτε τους συνταξιούχους στην πείνα! Αυτή είναι η αλή-
θεια και αυτή την αλήθεια δεν θα πάψουµε να τη λέµε ποτέ. Γιατί
αυτή είναι η διαφορά µας. Μιλάµε τη γλώσσα της αλήθειας και
όχι τη γλώσσα της µικροκοµµατικής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ψηφίσατε νόµους κατά των Ελλήνων. Μηνιαίο Επίδοµα Τέκνου

Έλληνα 40 ευρώ συν φόρος. Μηνιαίο επίδοµα τέκνου πρόσφυγα
ή λαθροµετανάστη ή µετανάστη -για µας λαθροµετανάστες είναι-
240 ευρώ χωρίς φόρο. Αυτό δεν είναι ρατσισµός; Χιλιάδες κτη-
νοτρόφοι απειλούνται µε πλειστηριασµούς πρώτης κατοικίας. Ο
Παναγιώτης Πεβερέτος, Πρόεδρος Συνδέσµου Ελληνικής Κτη-
νοτροφίας, λέει «πρόκειται για παλιά χρέη στην πρώην ΑΤΕ.
Είχαν δοθεί µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου». Δώσατε αυτά
τα δάνεια σε funds µε 10% και 20% και διεκδικούν αυτοί το 100%
και 150% των αποζηµιώσεων. 

Για εµάς η κτηνοτροφία, η αλιεία και ο πρωτογενής τοµέας
είναι η ατµοµηχανή της ελληνικής οικονοµίας του αύριο. Θα τους
στηρίξουµε µέχρι τέλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ να πω το εξής: Για εµάς είναι ψεύδος ότι η Ελλάδα είναι

σε παρακµή. Η παρακµή είναι αποτέλεσµα επιλογών του ΠΑΣΟΚ,
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ. Η ελληνική κοινωνία δια-
θέτει ένα εξαίρετο δυναµικό, εξαιρετικούς νέους, εξαιρετικά
µυαλά, που διαπρέπουν διεθνώς. Αλλά είναι εξορισµένο από τους
κυρίους, το έδιωξαν, το εξοστράκισαν, το έστειλαν στο εξωτε-
ρικό. Τα κέντρα λήψης αποφάσεων διοικούνται, ελέγχονται από
τα τρία κόµµατα αυτά, από µετριότητες, που τους επιλέγουν επί-
τηδες µέτριους, για να µπορούν να κάνουν αυτοί το δικό τους
κοµµατικό κοµµάτι. 

Σε αυτά λοιπόν τα ολιγαρχικά, πελατειακά και διαπλεκόµενα
κόµµατα στις επόµενες εκλογές µία απάντηση πρέπει να δοθεί:
Ένα µεγάλο «όχι» σε αυτούς και ένα µεγάλο «ναι» στην Ελληνική
Λύση για αυτεξούσια και αυτοδύναµη Ελλάδα. Αυτά λοιπόν τα
κόµµατα θα πάρουν την απάντησή τους. 

Και ο Πρωθυπουργός, που λέει κάποτε για κάποιες εκλογές
που θα γίνουν, και ο κ. Τσίπρας, ο οποίος λέει: «Θα απέχω από
τη Βουλή, αλλά θα πληρώνοµαι κανονικά εγώ και οι Βουλευτές
µου», πρέπει να καταλάβουν κάτι: Άλλο να λειτουργείς στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο και άλλο να βιοπορίζεσαι. Μπορεί για µένα να
λέτε πολλά για την εργασία που κάνω, αλλά δεν έχω ανάγκη τα
πεντέµισι χιλιάρικα. Τα δουλεύουµε, είµαστε κάθε µέρα εδώ, πα-
ρουσιαζόµαστε εδώ και δεν ερχόµαστε µια φορά το µήνα γιατί
δεν έχουµε άλλο επάγγελµα να κάνουµε. Και θα συνεχίσουµε να
δουλεύουµε! Γιατί; Γιατί ποινικό αδίκηµα είναι να είσαι εκατοµ-
µυριούχος και να µην έχεις δουλέψει όχι να έχεις δουλέψει και
να έχεις εκατοµµύρια. Αυτή είναι η φιλοσοφία µας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
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κύριε Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, έχω παρακολουθήσει πολλές συζητή-
σεις σε επίπεδο Αρχηγών. Δεν πίστευα ότι ήταν τόσο καταλυτική
η νίκη του Πρωθυπουργού και της Νέας Δηµοκρατίας την προ-
ηγούµενη Παρασκευή όταν συζητήθηκε η πρόταση δυσπιστίας.
Δεν το πίστευα µέχρι που είδα χθες τον κ. Τσίπρα να χρειάζεται
να κάνει τρεις ώρες συνέντευξη Τύπου για να µας πει ότι θα έρ-
χεται στη Βουλή, αλλά δεν θα ψηφίζει, ακυρώνοντας στην ουσία
την Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία και τον κ. Βελόπουλο να έρθει
να πει εδώ επί είκοσι πέντε λεπτά περίπου όλα αυτά που ξέχασε
να πει από το Βήµα την προηγούµενη Παρασκευή όταν µιλούσε
και απευθυνόταν προς τον Πρωθυπουργό.

Νοµίζω ότι η αποτυχία αυτή όλων των ελιγµών που γίνονται
µέσα στο πλαίσιο µιας προεκλογικής εκστρατείας δεν θα πρέπει
να µετατρέψουν την οποιαδήποτε συζήτηση στη Βουλή για
άσχετα θέµατα σε µία σύγκρουση εφ’ όλης της ύλης. Άλλωστε
υπάρχει πληθώρα καναλιών, είσαστε τακτικά σε αυτά, µπορείτε
να κάνετε όλη την κριτική σας και εδώ να κάνουµε αυτό το οποίο
ορίζει η ηµερήσια διάταξη και είναι η νοµοθετική εργασία του Σώ-
µατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Βε-
λόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κύριε Υπουργέ, εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι διαβάζετε
«Πρώτο Ψέµα» αλλά να ψεύδεστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο κα-
τάφωρα δεν το περίµενα. Θα σας πω γιατί. 

Εγώ είχα κλείσει επίσηµη επίσκεψη εδώ και πάρα πολλούς
µήνες στο Άγιο Όρος. Την προηγούµενη ηµέρα µίλησα εδώ επί
τριάντα λεπτά. Αυτό το ακούσατε; Όχι, «Πρώτο Ψέµα» διαβάζετε,
λογικό είναι, αυτούς που κουρέψατε τα δάνεια 90%. 

Τις προτάσεις µας τις ακούσατε, που τις αντιγράφετε συνεχώς;
Να σας θυµίσω µερικές; Ο φράχτης στον Έβρο. Το συνεχίζετε.
Πετρέλαια; Το συνεχίζετε. Τεθωρακισµένα στον Έβρο; Το συνε-
χίζετε. Θέλετε κι άλλες αντιγραφές της Νέας Δηµοκρατίας; Δεν
θα το κάνω. 

Απλά εγώ περίµενα να µου πείτε, αν ξεχάσατε εσείς όταν χαι-
ρετούσατε τον ψευτοµακεδόνα Υπουργό και γελούσατε τι έλεγε
η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά. Και επίσης, αν ξεχάσατε ή πλέον
λέτε ότι δεν ισχύει εκείνη η δήλωσή σας, αν είναι ένα πανί η ση-
µαία και µπορεί να την καίει όποιος θέλει. Το έχετε πει στην κά-
µερα πριν δέκα χρόνια. Το πήρατε πίσω; Εγώ θυµάµαι. Εσείς
θυµάστε; Τα θυµάµαι όλα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός και παρακαλώ να τελειώσει το πινγκ-πονγκ.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Πρόεδρε, αντιλαµβάνοµαι τον εκνευρισµό του κ.
Βελόπουλου για δύο λόγους. Πρώτα από όλα γιατί αντιλαµβάνε-
ται ότι η Νέα Δηµοκρατία µε συνέπεια εφαρµόζει µία πολιτική την
οποία θα ήθελε να εφαρµόσει ο ίδιος, αλλά δυστυχώς ούτε ο ελ-
ληνικός λαός τού δίνει την ευκαιρία ούτε βεβαίως έχει το όραµα,
το σχέδιο της υλοποίησης αυτής της πολιτικής. Γιατί πολλά από
τα στοιχεία αυτής της πολιτικής, κύριε Πρόεδρε, η ίδια η Ελλη-
νική Λύση τα έχει καταψηφίσει. Παραδείγµατος χάριν έχει κατα-
ψηφίσει τον καθορισµό της ΑΟΖ µε την Ιταλία, για να ξέρουµε,
για να θυµόµαστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μειωµένο καθορισµό.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Τώρα σε ό,τι αφορά σε δήλωση που έχει γίνει πριν εί-
κοσι χρόνια, κύριε Βελόπουλε, έχω τοποθετηθεί πολλές φορές
και εδώ και δηµοσίως και µε την οποία ξεκάθαρη τοποθέτησή µου
έχω πει ότι δεν ανταποκρινόταν σε αυτά που αισθάνοµαι. Είναι
ξεκάθαρος ο σεβασµός µου και στη σηµαία και στα σύµβολα του
έθνους. Άλλωστε υπηρετώ την Ελληνική Δηµοκρατία, σεβόµενος
πάνω απ’ όλα τα σύµβολά της και την ιστορία της, παράλληλα µε
τον ελληνικό λαό. 

Τέλος, µια κουβέντα ακόµα να πω. Η Συµφωνία των Πρεσπών

ήταν µια κακή συµφωνία για τα εθνικά συµφέροντα η οποία όµως
δέσµευσε τη χώρα. Και µέσα στο στενό πλαίσιο που άφησε αυτή
η κακή συµφωνία εµείς εδώ και τρία χρόνια προσπαθούµε να την
κάνουµε να λειτουργήσει. Γι’ αυτό και εντάξαµε το σύνολό της
όχι πλέον µόνο στον έλεγχο του ελληνικού Υπουργείου Εξωτερι-
κών, αλλά στον έλεγχο συνολικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης µέσα
από τη φράση η οποία έχει µπει στο διαπραγµατευτικό πλαίσιο
ότι «η πιστή εφαρµογή της Συµφωνίας των Πρεσπών» και όλα
αυτά που προβλέπει για την άρση του αλυτρωτισµού, για την
αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας, για τη διδασκαλία, για
την εξάλειψη των συµβόλων, όλα αυτά που προβλέπει, θα πρέπει
να γίνουν πριν περάσει το κατώφλι της Ευρωπαϊκής Ένωσης η
γείτονα χώρα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ξέρετε ότι βάσει του
Κανονισµού έχετε το δικαίωµα, κύριε Βελόπουλε, αλλά κάποια
στιγµή να σταµατήσουµε, για να σεβαστούµε και τους συναδέλ-
φους. 

Έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που παραδεχτήκατε ότι είστε
κακή Κυβέρνηση. Διότι τις κακές συµφωνίες οι καλές κυβερνή-
σεις τις αλλάζουν ριζικά. Εσείς δεν τις αλλάξατε. Παραµένει η
κακή συµφωνία. Για εµάς είναι µια προδοτική συµφωνία και το
εννοώ.

Βέβαια, είπατε ότι «δεν υπογράψαµε, δεν συµφωνήσαµε, δεν
ψηφίσαµε» τη µειωµένη σας επήρεια. Μειωµένη κυριαρχία στο
σπίτι σας θα υπογράφατε, κύριε Υπουργέ; Μειωµένη εθνική κυ-
ριαρχία; Μπουγάτσα είναι η ΑΟΖ; Η ΑΟΖ λέει συγκεκριµένα πρά-
γµατα, διακόσια µίλια. Αν εσύ την κάνεις φιλέτο κοµµάτι-κοµµάτι,
πώς να συµφωνήσει ένα κόµµα πατριωτικό, ελληνικό που προ-
ασπίζεται την εθνική κυριαρχία της χώρας; Δεν συµφωνούµε σε
µειωµένη κυριαρχία. 

Όσο για τα Σκόπια, φέρτε πρώτα τα πρωτόκολλα να τελειώνει
η ιστορία και το συζητάµε µετά πόσο καλή ή κακή Κυβέρνηση
είστε. Το παραδεχθήκατε ότι τις κακές αποφάσεις των προηγού-
µενων δεν µπορείτε να τις κάνετε καλές. Είστε κακή Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και είναι το τελευταίο,
κύριε Βελόπουλε, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Η ΑΟΖ που καθορίστηκε µε την Ιταλία πάτησε πάνω
στις γραµµές της χάραξης της υφαλοκρηπίδας που είχε γίνει επί
Κυβερνήσεως Κωνσταντίνου Καραµανλή. Αυτό να το ξέρετε. Και
παράλληλα, µε την επέκταση των χωρικών υδάτων στο Ιόνιο, απέ-
κτησαν µεγαλύτερη επήρεια τα νησιά του Βορείου Ιονίου και ξέ-
ρετε πόσο εθνικά κρίσιµα είναι αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Κύριε Αθανασίου, θέλετε να κάνετε τοποθέτηση; Ορίστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ να

εξασφαλίζετε την ισότητα των όπλων.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Την εξασφαλίζω. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εδώ είχαµε µία στιχοµυθία ως µη

έδει.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Τριτολογίες είχαµε εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βάσει του Κανονι-

σµού, έχουν δικαίωµα ο Υπουργός και ο Αρχηγός κόµµατος. Τι
να κάνω, κυρία Τζάκρη;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Εµείς δεν έχουµε δικαίωµα να τριτολο-
γήσουµε; Αυτοί έχουν δικαίωµα να τριτολογούν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, είστε εισηγήτρια.
Έχει δικαίωµα ο Κοινοβουλευτικός. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Αυτός είναι δικός σας Κανονισµός!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στον Κοινοβουλευτικό

έδωσα τον λόγο από την πρώτη στιγµή, σας παρακαλώ πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Και αφήσατε τη συζήτηση να ξε-
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περάσει ορισµένα όρια. Εδώ γίνεται µια συζήτηση εφ’ όλης της
ύλης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο ένας είναι Αρχηγός
και ο άλλος είναι Υπουργός.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είναι µεταξύ Κοι-

νοβουλευτικών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μία διευκρίνιση θέλω να δώσω για

όσα είπε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι απαραίτητη η διευκρίνιση

αυτή. 
Όπως βλέπετε, κύριε Πρόεδρε της Ελληνικής Λύσης, είµαστε

εδώ, δεν απέχουµε. Βρισκόµαστε εδώ, µετέχουµε στις συζητή-
σεις. Δεν µετέχουµε στις ψηφοφορίες. Θέλω να διευκρινίσω, λοι-
πόν, γιατί δεν µετέχουµε στις ψηφοφορίες γιατί είναι σηµαντικό.

Σε αυτήν εδώ την Αίθουσα είδαµε στόχους της ΕΥΠ ουσιαστικά
να εγκρίνουν την παρακολούθησή τους. Είδαµε στόχους της
ΕΥΠ, παραδείγµατος χάριν τον Υπουργό κ. Χατζηδάκη να εγκρί-
νει την Παρασκευή την παρακολούθησή του. Αυτό στην ουσία
έκανε. Είδαµε µια Πλειοψηφία οµόφωνα να εγκρίνει την κατά-
χρηση της εξουσίας από τον Πρωθυπουργό.

Θέλω όµως να γίνω περισσότερο συγκεκριµένος. Είπαν ορι-
σµένοι και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
ότι µη µετέχοντας στις ψηφοφορίες υπονοµεύουµε έναν πυλώνα
της δηµοκρατίας. Και έχω να του απαντήσω το εξής, µια και µας
παρακολουθούν εδώ και νέα παιδιά του λυκείου. Ξέρετε, σε
αυτήν την εκλογική αναµέτρηση εκατόν πέντε χιλιάδες δεκαεφτά-
ρηδες θα ψηφίσουν για πρώτη φορά. 

Σε αυτά κυρίως τα παιδιά, επειδή και σε αυτά αναφέρθηκε ο
Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, θέλω να πω το εξής. Τη δηµο-
κρατία στην Ελλάδα πια την έχουν κλειδώσει σε ένα σκοτεινό, µυ-
στικό δωµάτιο. Και θα επικαλεστώ µια περικοπή από τη χθεσινή
συνέντευξη του Αλέξη Τσίπρα, την οποία λοιδόρησαν ορισµένοι
σήµερα. «Πού βρίσκονται τούτη την ώρα αυτές οι πληροφορίες
των συνοµιλιών, των συνδιαλέξεων, των καθηµερινών επαφών,
των συζητήσεων; Διότι το κακόβουλο λογισµικό έµπαινε στο κι-
νητό τηλέφωνο. Το είχες κλειστό και έµπαινε στο κινητό τηλέ-
φωνο, συζητούσες εσύ και σε κατέγραφαν. Πού είναι αυτές οι
πληροφορίες σήµερα; Σε ποιων τα χέρια βρίσκονται; Και αν κά-
ποιοι θεωρούν ότι αυτό δεν είναι µείζον ζήτηµα για τη δηµοκρατία
και την πολιτική ζωή του τόπου, εµείς θεωρούµε ότι είναι µείζον
ζήτηµα. Η ΕΥΠ κατέστρεψε στοιχεία. Όµως, οι πληροφορίες
αυτές µπορεί και σίγουρα βρίσκονται σε ένα µυστικό δωµάτιο.
Κάποιος τις έχει. Πότε θα τις χρησιµοποιήσει και ποιος είναι
αυτός που τις έχει; Ε, λοιπόν, σε αυτό το µυστικό σκοτεινό δω-
µάτιο είναι κλεισµένη η δηµοκρατία µας.». Προστατεύουµε τη δη-
µοκρατία και δεν την υπονοµεύουµε µη µετέχοντας στις ψη-
φοφορίες. Αυτό είναι το πρώτο που θέλω να πω. 

Βέβαια, ο κύριος Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης έθεσε και
άλλα ζητήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αθανασίου, θα
µιλήσετε µετά ως Κοινοβουλευτικός;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ως τέτοιος µιλάω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, µε τη σειρά, για

να δώσουµε και αλλού. Εν πάση περιπτώσει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θέλετε να σταµατήσω; Σταµατώ.

Εγώ είµαι υπάκουος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εγώ εκείνο που θα ήθελα µόνο θα

είναι αυτό που σας είπα προηγουµένως, να µιλάµε όλοι τον ίδιο
χρόνο, να µην είναι αυτή η Βουλή µόνο Βουλή πολιτικών Αρχηγών
και Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Αυτό είναι κάτι που πρέπει
να διορθωθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε δίκιο, κύριε
Αθανασίου. Απευθύνεστε σε έναν άνθρωπο που το έχει φέρει
πολλές φορές το θέµα στη Διάσκεψη των Προέδρων, αλλά δεν
µπορούµε να κάνουµε και διαφορετικά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Εδώ τέθηκαν δέκα ζητήµατα. Δεν
πρόκειται εγώ να θέσω άλλα δέκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θέλω να προσθέσω το

εξής. Μου επιτρέπετε ή να διακόψω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κοιτάξτε, η τακτική του κ. Μητσο-

τάκη -να σας το πω µε µία λέξη- είναι «ξεφούσκωµα», αυτό που
είπε τότε για τον συνεργάτη του Νίκο Γεωργιάδη «µείνε λίγο στην
άκρη µέχρι να ξεφουσκώσει η υπόθεση». Αυτό επιδιώκει και
τώρα, να ξεφουσκώσει η υπόθεση και εµείς να υποκριθούµε ότι
δεν συµβαίνει τίποτα, όλα είναι κανονικά, θα προχωρήσουµε. Δεν
βλέπουµε τίποτα, δεν ακούµε τίποτα και αν κάνουµε κάτι, υπονο-
µεύουµε τη δηµοκρατία.

Λοιπόν, απέναντι σε αυτή την κατάσταση νοµίζω ότι κάτι πρέπει
να γίνει. Εµείς αυτό µπορούµε να κάνουµε και αυτό κάνουµε. Και
αυτό είναι που υπερασπιζόµαστε. Με την πλειοψηφία -και πρέπει
να το καταλάβει αυτό η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία- µε τις πλει-
οψηφίες δεν µπορείς να κρίνεις τα πάντα. Παραδείγµατος χάριν,
µε οποιαδήποτε πλειοψηφία δεν µπορείς να καταργήσεις τα ευ-
ρωπαϊκά δικαιώµατα, την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου, όποια πλειοψηφία κι αν είναι αυτή, όσο µεγάλη κι όσο
και γνήσια. Αυτό νοµίζω ότι  η Κυβέρνηση πρέπει να το καταλά-
βει. 

Σας ευχαριστώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρέµβαση ή την οµι-

λία σας, κύριε Βρούτση; Γιατί έχω και τον κ. Γρηγοριάδη ο οποίος
πηγαινοέρχεται. Θα µου χρεώσει τα παπούτσια του στο τέλος!

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Θα αδυνατίσω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Βρού-

τση. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν και το θέµα της συ-

ζήτησης σήµερα στην ηµερήσια διάταξη δεν ήταν ένα θέµα στο
οποίο έπρεπε να γίνουν εκτενείς παρεµβάσεις από τους Κοινο-
βουλευτικούς Εκπροσώπους, δεν µπορώ όµως να µην τοποθε-
τηθώ σε αυτά τα οποία είπε πριν από λίγο ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Αθανασίου. Ξεκινάω µε την άποψη
που διαµορφώθηκε, κύριε Αθανασίου, ότι σήµερα επαναφέρει ο
ΣΥΡΙΖΑ δι’ υµών το θέµα µιας συζήτησης που εξαντλητικά τρεις
ολόκληρες ηµέρες συζητήσαµε στην πρόταση δυσπιστίας του
ΣΥΡΙΖΑ. Τρεις ολόκληρες ηµέρες έγινε ένας εξαντλητικός, από-
λυτα δηµοκρατικός, όπως προβλέπεται και από την κοινοβουλευ-
τική διαδικασία, κύριε Πρόεδρε, διάλογος µέσα στη Βουλή και
πανηγυρικά η Βουλή -γιατί αυτή είναι η δηµοκρατία, η πλει-
οψηφία, κύριε Αθανασίου, την οποία εσείς αµφισβητήσατε λίγο
πριν ως έννοια και ως λειτουργία της δηµοκρατίας και του κοινο-
βουλευτισµού, εκεί θεµελιώνεται η δηµοκρατία, στην πλειοψηφία
την οποία αµφισβητήσατε- πανηγυρικά, λοιπόν, καταψήφισε την
πρόταση δυσπιστίας. Και κατά τη διαδικασία της συζήτησης εξα-
ντλήθηκαν µε επιχειρήµατα όλα αυτά τα οποία έθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Εµείς, κύριε Αθανασίου, -και συγγνώµη για το πρώτο πρόσωπο
ρητορικό είναι- από την αρχή λέγαµε για το θέµα των επισυνδέ-
σεων. Είµαστε υπέρ της αλήθειας, να χυθεί άπλετο φως, και αυτή
τη θέση συνεχίζουµε να τη λέµε και να την υποστηρίζουµε. Ειπώ-
θηκε κατά κόρον εδώ από αυτό εδώ το Βήµα από τους περισσό-
τερους οµιλητές ότι εξαντλήθηκαν από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης όλα τα θεσµικά εργαλεία τα οποία µπορούσε να κάνει και
η Αντιπολίτευση και η Συµπολίτευση. Αποπέµφθηκαν πρόσωπα
και από το Μαξίµου και από την ΕΥΠ, µπήκαν σε λειτουργία θε-
σµικές διαδικασίες οι οποίες είχαν να κάνουν µε την Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας. Ήρθε η πρόταση επί σύστασης εξετα-
στικής επιτροπής στη Βουλή. Ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε προτάσεις οι
οποίες συζητήθηκαν εξαντλητικά. Μπήκαν νέοι υποδιοικητές
στην ΕΥΠ.

Όλο αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι ένα πλαίσιο
το οποίο αποδεικνύει στην πράξη ότι εµείς εξαντλήσαµε κάθε θε-
σµική δυνατότητα. Και συνεχίζουµε, γιατί στην κορύφωση της
διαδικασίας αυτής βρίσκεται η δικαιοσύνη. Εµείς πιστεύουµε ότι
η δικαιοσύνη -που κάνουµε την έκκληση να επιταχύνει τις διαδι-
κασίες- θα δείξει την κάθε αλήθεια και πέραν κάθε αµφισβήτη-
σης. Εκεί στοχεύουµε και αυτό θέλουµε. 

Άρα, λοιπόν, αυτά τα οποία σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ υποστηρίζει και
η θέση µε την οποία τοποθετείται σήµερα διά της αποµάκρυνσης
από την κοινοβουλευτική διαδικασία της ψήφου, είναι απόλυτα
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δικαίωµά του για να είµαστε ειλικρινείς. Κόµµα είναι, Αντιπολί-
τευση είναι, δικαίωµά του είναι να τοποθετείται και να ενεργεί
όπως θέλει, αλλά είναι και δικό µας δικαίωµα να αξιολογούµε την
τακτική του και τις προτάσεις του. 

Γι’ αυτό εµείς τι λέµε; Λέµε ότι ναι µεν είναι δικαίωµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά αυτό ουσιαστικά είναι κοινοβουλευτική εκτροπή για
να το γυρίσουµε και εµείς ανάποδα, γιατί η δηµοκρατία απαιτεί
πλειοψηφίες, απαιτεί και έχει ανάγκη την Αντιπολίτευση µέσα στη
Βουλή, έχει ανάγκη την τοποθέτηση της Αντιπολίτευσης και την
έκφρασή της και µέσα από την ψήφο. Διότι εδώ θα έρθουν και
νοµοσχέδια, θετικά νοµοσχέδια, τα οποία θα δώσουν και χρή-
µατα στους Έλληνες πολίτες. Τι κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ; Θα αρνείται διά
µέσου του τακτικισµού αυτού και του ελιγµού την ψήφο υπέρ των
Ελλήνων πολιτών; Εγείρω ένα ερώτηµα θεωρητικό. 

Άρα, εµείς το ονοµάζουµε κοινοβουλευτική εκτροπή αυτό το
οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ λειτουργεί σήµερα και παίρνει µια απόφαση πο-
λιτική να απέχει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω και εγώ γιατί θα συνεχίσω από αυτό που είπε ο
κ. Βαρβιτσιώτης, ο Υπουργός, ότι ο Αρχηγός της Ελληνικής
Λύσης έρχεται και ανοίγει σε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο είναι µια
συµφωνία µεταξύ χωρών, πλήρως την ατζέντα. Είναι δικαίωµά
του. Πολιτικός Αρχηγός είναι. Όµως, θα έχει και µερικές απαντή-
σεις. Εγώ λέω µερικές φορές δεν είναι «όλα τα σφάζουµε, όλα
τα µαχαιρώνουµε» και επειδή είµαστε και πολιτικοί Αρχηγοί λέµε
τα πάντα χωρίς να σκεφτόµαστε το τι λέµε, διότι εδώ ακούστηκαν
πράγµατα τα οποία πολλές φορές τα ακούω από τον Αρχηγό της
Ελληνικής Λύσης, αλλά κάποια στιγµή πρέπει να τα πούµε, να
δούµε ποια είναι η πραγµατικότητα. Είναι δυνατόν πολιτικός Αρ-
χηγός να έρχεται και να λέει «θα χαρίσουµε όλα τα δάνεια»; 

Μα, είναι δυνατόν, κύριε Πρόεδρε, αυτό σήµερα, που γνωρί-
ζουµε ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει, να τα ακούµε για λόγους αξιο-
ποίησης και εκµετάλλευσης του κόσµου, που, πραγµατικά, έχει
δάνεια και υποφέρει, ότι θα χαρίσουµε όλα τα δάνεια; Αυτό δεν
µπορεί να γίνει. Το ξέρουµε όλοι. Όµως, το ακούµε από έναν Αρ-
χηγό πολιτικού κόµµατος.

Εστιάζω λίγο στο θέµα του ασφαλιστικού, το οποίο ειπώθηκε
µε την ευθύνη ότι ως Υπουργός Εργασίας, πρώην Υπουργός Ερ-
γασίας, είχα και την ευθύνη της δηµιουργίας του νέου ασφαλι-
στικού νόµου, του ν.4670, και γίνοµαι συγκεκριµένος. 

Από την 1η Μαρτίου του 2020 καταργήθηκε πλήρως ο νόµος
Κατρούγκαλου. Ένας νέος ασφαλιστικός νόµος υπάρχει πλέον
για όλους τους Έλληνες, ο νόµος Βρούτση, ο ν.4670/2020. Τι και-
νοτόµο έφερε αυτός ο νόµος; 

Πρώτον, αυτός ο νόµος, ο ν.4670/2020, είναι ο πρώτος νόµος
που ήρθε στην ελληνική Βουλή συνοδευόµενος από αναλογιστική
µελέτη. Είναι, επαναλαµβάνω, ο πρώτος νόµος στην ελληνική
ιστορία του κράτους. 

Δεύτερον, αυτός ο νόµος είναι ο πρώτος νόµος που δείχνει
βιωσιµότητα του συστήµατος. Γι’ αυτό και στα κανάλια δεν
ακούτε πλέον αυτή την ερώτηση: Είναι βιώσιµος; Με αναλογι-
στική µελέτη, µε παραδοχές οικονοµικές που πήρε από τη EU-
ROSTAT και η οικονοµοτεχνική µελέτη δείχνει βιωσιµότητα µέχρι
το 2070. Άρα έχουµε ένα σταθερό, βιώσιµο νόµο. 

Τρίτον, είναι ο πρώτος νόµος, ο οποίος δεν αµφισβητήθηκε συ-
νταγµατικά. Δεν έχει εγερθεί εναντίον του νόµου Βρούτση, του
ν.4670, καµµία αντισυνταγµατική διαδικασία στα δικαστήρια.

Πάω τώρα στην ουσία. Γιατί είναι καινούργιος ο νόµος; Γιατί
υπάρχει άγνοια και στο Κοινοβούλιο και στα µέσα ενηµέρωσης.
Είναι δικαίωµα του καθενός. Ένας νόµος ασφαλιστικός είναι και-
νούργιος συθέµελα όταν συµβαίνουν τρία πράγµατα:

Πρώτον, αλλάζουν οι εισφορές. Εδώ στις εισφορές έχουµε
πλήρη αλλαγή και στους µισθωτούς -δέκα µονάδες µείωσης των
µισθωτών- και δεύτερον, στους ελεύθερους επαγγελµατίες κα-
ταργήθηκε το ασφαλιστικό-φορολογικό και έχουµε πλέον τις
ελεύθερες κατηγορίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τοποθετούµαι, κύριε Πρόεδρε. Τοποθέτηση κάνω.
Δεύτερον, όταν ο τρόπος υπολογισµού αλλάζει δοµικά. Ναι,

είναι ο πρώτος ασφαλιστικός νόµος στην Ελλάδα που οι συντε-
λεστές αναπλήρωσης έχουν ένα νέο πλαίσιο βάσει του οποίου
µετά τα τριάντα χρόνια ο νόµος γίνεται ανταποδοτικός. Δηλαδή
από τη διαδικασία που ξέραµε ότι όλοι έχουν την ίδια ασφάλιση,
την ίδια σύνταξη µετά τα είκοσι-είκοσι πέντε χρόνια και δεν συ-
νέφερε κανένα να παραµένει στον εργασιακό βίο, έρχεται ο
νόµος Βρούτση, ο ν.4670, και γίνεται ανταποδοτικός. Δίνει ου-
σιαστικά µια σύνταξη επιπλέον στα τριάντα πέντε χρόνια περίπου
ανταποδίδοντας τις εισφορές λόγω της εργασίας. Άρα, κινητρο-
δοτεί και καλλιεργεί την ασφαλιστική συνείδηση. 

Και τρίτον, αυτός ο νόµος ήρθε µε αναλογιστική µελέτη που
δείχνει τη βιωσιµότητά του µετρήσιµα πλέον, πλέον των υπολοί-
πων.

Μια επόµενη σηµαντική παρέµβαση του ασφαλιστικού νόµου
είναι ότι υπάρχει πλέον µία εισφορά ενώ παλιά, όπως θυµάστε,
είχες διαφορετικές εργασιακές αναφορές και είχες πολλαπλές
ασφαλίσεις. Τώρα χρειάζεσαι µόνο µία ασφάλιση. Και επιπλέον
συνέδεσε όλα τα ταµεία -όλα τα ταµεία!- κάτω από την οµπρέλα
του e-ΕΦΚΑ, του Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης που γί-
νεται ηλεκτρονικός, καθώς ο ΑΤΛΑΣ, η ηλεκτρονική βάση που µα-
ζεύει το ασφαλιστικό βιογραφικό, θα δώσει τη δυνατότητα σε
λίγα χρόνια, που ήδη το δίνει, µόλις συµπληρωθούν -γιατί ο υπο-
λογισµός των συντάξεων γίνεται από ένα έτος και µετά- η σύ-
νταξη να βγαίνει µε το πάτηµα ενός κουµπιού. Ήδη µέχρι σήµερα
πάνω από εκατό χιλιάδες συντάξεις χηρείας και ΟΓΑ βγαίνουν µε
το πάτηµα ενός κουµπιού, γιατί υπάρχει η ασφαλιστική γνώση.

Αυτός ο νόµος, ο ν.4670, έδωσε δύο µόνιµες και σταθερές αυ-
ξήσεις. Η πρώτη αύξηση µε το άρθρο 25 του νόµου Βρούτση,
του ν.4670/2020, από την 1η Ιανουαρίου του 2023 και εφεξής και
κάθε 1η Ιανουαρίου θα υπάρχει αύξηση στις συντάξεις –σε όλες
τις συντάξεις-, η οποία προσδιορίζεται µε βάση τον αλγόριθµο
ανάπτυξης και     

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μέχρι πότε θα µιλάει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κοινοβουλευτικός

είναι, κυρία Τζάκρη.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Όσα λεπτά θέλει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τελειώνει, όχι όσο θέ-

λει. Πέντε λεπτά µιλάει.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Γιατί µιλάει οχτώµισι λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον άφησα λίγο παρα-

πάνω. Εσάς δεν σας άφησα;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κι εγώ σας ζήτησα να µιλήσω δύο λεπτά

δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό δεν το δικαιού-

στε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να ολοκλη-

ρώσω. Τελειώνω.
Άρα, αυτή η αύξηση, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι µια αυθαίρετη

αύξηση η οποία εξαγγέλθηκε απλά, είναι µε βάση τον ν.4670.
Είναι η πρώτη αύξηση. Το 2024 θα έχουµε αύξηση; Βεβαίως. Με
βάση τα στοιχεία του προϋπολογισµού που ψηφίσαµε εδώ στη
Βουλή η αύξηση θα είναι περίπου 3,5% την 1η Ιανουαρίου του
2024. Για το 2025 θα δούµε τα στοιχεία του προϋπολογισµού του
επόµενου έτους και έτσι εφεξής θα έχουµε αυτή την αύξηση. Και
δεύτερη αύξηση είναι για όσους έχουν από τριάντα χρόνια και
πάνω, καθώς το σύστηµα είναι αµιγώς ανταποδοτικό. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα, την οποία δεν γνωρίζει ο Πρό-
εδρος της Ελληνικής Λύσης, ο οποίος, επίσης, δεν γνωρίζει ότι
το ασφαλιστικό µας σύστηµα παραµένει ακόµα υπό µια µορφή
γαλαντόµησης της διαδικασίας, καθότι η συνταξιοδοτική δαπάνη
σε σχέση µε το ΑΕΠ είναι πολύ υψηλότερη από τον µέσο όρο της
Ευρώπης. Γι’ αυτό είναι και βιώσιµο και σταθερό και δίκαιο και
αποτελεσµατικό και καταφέραµε να κάνουµε µεγάλα άλµατα
όσον αφορά το κοµµάτι αυτό το δύσκολο που λέγεται «ασφαλι-
στικό της Ελλάδος». 

Αυτά είχα να πω και ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακα-

λώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχω ζητήσει τον λόγο, κύριε Πρό-

εδρε.
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ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, περιµένω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Χήτα, θα κάνετε

υποµονή πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχω το δικαίωµα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ξέρω ότι έχετε το δι-

καίωµα. Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Λοβέρδος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ακούστηκαν πράγµατα που δεν µπο-

ρούν να µην απαντηθούν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, το ξέρω ότι ακού-

στηκαν. Δεν είµαι έξω από την Αίθουσα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα είχα τελειώσει τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν θα είχατε τελει-

ώσει και το ξέρετε πολύ καλά. Μα, µου έχει ζητήσει πιο µπροστά
ο κ. Λοβέρδος τον λόγο. Τι να κάνω εγώ τώρα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είκοσι δεύτερα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ας προηγηθεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Χήτα,

έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όταν ακούγεται για τον πολιτικό Αρ-

χηγό ενός κόµµατος από Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να λέει
ότι δεν ξέρει τι λέει, πρέπει να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, φυσικά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Και δεν ξέρω τι είναι χειρότερο,

κύριε Βρούτση: Να µην καταλαβαίνετε ή να κάνετε ότι δεν κατα-
λαβαίνετε; Δεν ξέρω τι είναι χειρότερο από τα δύο. Είπε ο Πρό-
εδρος να χαριστούν τα χρέη; Αυτό καταλάβατε εσείς;

Δεν είπε αυτό, κύριε Βρούτση. Και να ρωτήσω κάτι άλλο; Είπε
«κούρεµα χρεών στους Έλληνες πολίτες που υποφέρουν», όπως
έκανε η Κυβέρνησή σας, κύριε Βρούτση, και το ξεχνάτε στο
«ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», στους καναλάρχες και σε όλους αυτούς.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Μιλάει

συνάδελφος. Κάντε λίγο ησυχία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εκεί πώς «κουρέψατε» εκατοµµύρια

ευρώ µε τόση ευκολία; Πείτε µου λίγο. Και γιατί αφήνετε τους
Έλληνες πολίτες απροστάτευτους;

Άρα, δεν είπε να χαριστούν τα χρέη, είπε να «κουρευτούν»
αυτά που χρωστάνε και να βοηθήσετε τους Έλληνες, όπως βοη-
θάτε τους φίλους σας. Όµως, έτσι πάει, το ένα χέρι νίβει το άλλο.
Οι ολιγάρχες, οι µιντιάρχες στηρίζουν εσάς και εσείς αυτούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο

εδώ και ώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Επειδή σας έχω θάρ-

ρος, κύριε Γρηγοριάδη, σας παρακαλώ, ας µιλήσει ο κ. Λοβέρ-
δος. Η διαδικασία ήταν να µιλήσει ο κ. Γρηγοριάδης, αν θέλετε
να το πάµε έτσι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σωστό. Ωστόσο µίλησαν οι άλλοι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ακριβώς. Φταίω εγώ,
κύριε Γρηγοριάδη, από το φιλότιµό µου.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι αναπόφευκτο, κύριε Βαρβι-

τσιώτη, αναπόφευκτο επαναλαµβάνω…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εσείς κακώς παραπο-

νιέστε. Σας άφησα και µιλήσατε και παραπάνω και εφ’ όλης της
ύλης. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Δεν µε αφήσατε να µιλήσω. Κρατώ τον
χρόνο για τη δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κακώς. Κακώς δια-
µαρτύρεστε.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αναπόφευκτο, κύριε Υπουργέ –διαµαρτυρηθήκατε και

χθες στην επιτροπή- όταν υπάρχει τόσο σκληρό και τοξικό κλίµα
στο πολιτικό µας σύστηµα και στον κοινοβουλευτικό διάλογο, µια
συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης µε Περού και Κολοµβία που
υπήρχε να διευρυνθεί για να συµπεριλάβει τον Ισηµερινό, να
πάρει τη θέση του κοινοβουλευτικού διαλόγου, που εν πάση πε-

ριπτώσει, όχι της αξίζει αλλά που λογικά προκύπτει. 
Αλίµονο εάν εδώ είµαστε γραφειοκράτες απαξιωµένοι απολύ-

τως, στεγανοποιηµένοι από την ελληνική κοινωνία και συζητάµε
µόνο αυτά τα οποία τυπικά εµπεριέχει η ηµερήσια διάταξη! Οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, άλλωστε, έχουν το δικαίωµα να
διευρύνουν. Όταν µιλά και Αρχηγός κόµµατος, εξ αντικειµένου η
συζήτηση διευρύνεται.

Για τη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα συµπεριλάβει η
υπάρχουσα συµφωνία µε την Κολοµβία και το Περού και τον Ιση-
µερινό, είµαστε θετικοί. Προφανώς είµαστε θετικοί.

Πάµε, όµως, τώρα στα θέµατα τα οποία έχουν προκύψει.
Κατ’ αρχάς, ποιος σας λέει –απευθύνοµαι και σε εσάς και στον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον φίλο κ. Βρούτση- ότι όταν µία
συζήτηση επί δυσπιστίας ολοκληρώνεται και η ψηφοφορία απο-
δεικνύει ότι η Κυβέρνηση δεν πέφτει, το θέµα τελειώνει; Ποιος
σας το είπε αυτό; Από πού προκύπτει αυτό θεσµικά; Οι προτάσεις
µοµφής όταν κατατίθενται από την Αντιπολίτευση είναι γνωστό
ότι σπάνια ή ποτέ δεν ρίχνουν τις κυβερνήσεις. Η δουλειά που
κάνει η Αντιπολίτευση, δηλαδή η κοινοβουλευτική της µέριµνα,
είναι να αποδείξει ενώπιον του ελληνικού λαού ότι η κυβέρνηση
έπρεπε να πέσει αλλά δεν έπεσε διότι στηρίζεται σε µία παλιά,
δηλαδή, υπάρχουσα από εκλογών κοινοβουλευτική Πλειοψηφία,
που θα τη λέγαµε και «τσιµεντοποιηµένη».

Ποιος σας είπε ότι το θέµα τελειώνει; Ποιος σας είπε ότι δό-
θηκαν οι απαραίτητες διευκρινίσεις; Εδώ παρακολουθούσατε
Υπουργό σας! Υπουργό σας παρακολουθούσατε, τον διάδοχο
του κ. Βρούτση! Δεν στέκει το επιχείρηµά σας. Γι’ αυτό, να ξέρετε
ότι αφού το θέµα δεν κλείνει µε την παροχή των απαραίτητων
πληροφοριών, θα κρατήσει µέχρι και τις εκλογές. Ή µήπως σας
το λέµε εµείς για πρώτη φορά σήµερα στην Αίθουσα αυτή; Το
κλίµα είναι τοξικό και βρώµικο και έχετε συµβάλει και εσείς µε τις
διευρυµένες παρακολουθήσεις που ξεπέρασαν κάθε όριο στα
όσα τουλάχιστον η Βουλή αυτή έχει υπ’ όψιν της από τη Μετα-
πολίτευση και µετά. 

Ωστόσο, προκύπτουν και παράγωγα θέµατα που διαµορφώ-
νουν σε εµένα την πεποίθηση ότι η προεκλογική µάχη θα είναι
και σκληρή, αλλά και πολύ βρώµικη και απολύτως προσωποποι-
ηµένη. Εδώ έχουµε να κάνουµε µια διευκρίνιση. Την έκανα και
στα µέσα ενηµέρωσης, θα την κάνω και εδώ. Το σκληρό ροκ στην
πολιτική εµείς το έχουµε εφεύρει προ πολλών ετών. Θα το κά-
νουµε και «χέβι µέταλ». Θα το κάνουµε όσο πιο σκληρό γίνεται,
διότι η λογική ότι τσακώνονται δύο µεγαλύτερα κόµµατα και το
τρίτο κοιτάει σαν καλό παιδί είναι µια ξεχασµένη λογική. Ξεχάστε
το. Μπαίνουµε στο παιχνίδι µε ίσους όρους. Οι εκλογές γίνονται
δηµοκρατικά, δηλαδή µε ίσους όρους και θα ακούσετε τα επιχει-
ρήµατά µας από πάνω µέχρι κάτω. Δεν θα κάνουµε πίσω σε κα-
νένα θέµα, σε καµµία περίπτωση. Θα είµαστε παρόντες. Οι
Βουλευτές µας παρόντες και παρούσες, θα είµαστε όλοι εδώ για
να δώσουµε τη µάχη, την οποία χρειάζεται ο τόπος. Θα τη δώ-
σουµε, όσο σκληρή και αν επιβάλλεται από τα πράγµατα να είναι,
όχι, όµως, βρώµικη από τη δική µας πλευρά. 

Πραγµατικά, ήταν βρώµικο αυτό το οποίο έκανε η εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ τις προάλλες και ο Πρόεδρός του λίγο πιο µετριοπα-
θώς, όταν είπε σε εµάς ότι ενδεχόµενες οποιεσδήποτε επιλογές
µας µετεκλογικές ή θα είναι µε τον ΣΥΡΙΖΑ ή θα είναι προϊόν εκ-
βιασµού. Αυτό δεν έχει ξανακουστεί. Μάλλον έχει ακουστεί, αλλά
µε άλλες συνθήκες και για άλλο θέµα, όταν το ίδιο κόµµα πάλι
έλεγε ότι όσοι ψηφίσουν τον Σταύρο Δήµα για Πρόεδρο της Δη-
µοκρατίας έχουν πάρει λεφτά. Το θυµάµαι σαν τώρα.Υπήρξαν
συνάδελφοι που έλεγαν τότε «Σιγά µην µπλέξω τώρα εγώ να µε
κατηγορούν ότι έχω πληρωθεί για να ψηφίσω για έναν Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας». 

Αυτά θα ξανάρθουν; Εάν ξανάρθουν -γιατί ξαναήρθαν µε τον
εκβιασµό αυτόν- είναι βρώµικο παιχνίδι. Είναι παιχνίδι εκβιασµών
και εάν εσύ το αρνείσαι, σου λένε «Α, αφού το αρνείσαι, έχεις επι-
λογή να συµµαχήσεις µε άλλο κόµµα».

Με κανένα κόµµα δεν έχουµε επιλογή να συµµαχήσουµε, όταν
δίνουµε τη µάχη των εκλογών του Απριλίου, του Μαΐου, του Ιου-
νίου, του Ιουλίου, οποτεδήποτε γίνουν γιατί «κοντός ψαλµός αλ-
ληλούια». 

Θα µου επιτρέψετε, συνάδελφοι, να πω κάτι. Δεν καταλαβαίνω
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τι σηµαίνει «Συµµετέχω στη συζήτηση και δεν ψηφίζω». Αυτό µάλ-
λον δεν το έχω ξανακούσει. Δεν λέµε «Συµµετέχω στη συζήτηση
και απέχω από µία συγκεκριµένη ψηφοφορία ή δηλώνω “πα-
ρών”», αλλά «Συµµετέχω στη συζήτηση, σε όλες τις συζητήσεις
και δεν ψηφίζω». Εάν σας κάνουν πλάκα και κάνουν τις εκλογές
τον Ιούλιο; Τι θα κάνετε; Τέσσερις µήνες θα συµµετέχετε στη συ-
ζήτηση, αλλά δεν θα ψηφίζετε; Τι πρακτικές είναι αυτές; Καινούρ-
για πρακτική, καινούργια ήθη. Είναι µάλλον απόδειξη αµηχανίας
κατά τα άλλα εκβιαστών. 

Και όπως θα έχουµε τις υποκλοπές, για τις οποίες ακόµη -επα-
ναλαµβάνω- δεν ξεκαθαρίστηκε τίποτα, έχουµε και κάτι «Μάξι-
µους Σαράφηδες», θα έχουµε και κάτι Υπουργούς που είναι στα
ακροατήρια αυτή τη στιγµή, θα τα έχουµε από όλες τις πλευρές. 

Άρα ή βάλτε µυαλό να πάµε σε εκλογές µε κριτήριο τα θέµατα
που αντιµετωπίζει ο ελληνικός λαός, τα θέµατα που αντιµετωπίζει
η χώρα µας µε την Τουρκία που προσδιόρισε τις εκλογές της µε
έναν υποψήφιο µέχρι στιγµής -διότι η Αντιπολίτευση των έξι κοµ-
µάτων ακόµα δεν έχει ορίσει υποψήφιο και φτάνουν οι εκλογές-
ή βάλτε µυαλό να πάµε µε τα θέµατα της πατρίδας. Εάνν το πάτε
στον σαµατά, ο σαµατάς θα γίνει µε πολλά υποκείµενα συµµετέ-
χοντα. Συµφέρει τον ελληνικό λαό αυτό; Δεν τον συµφέρει. Όσοι
έχετε την πρωτοβουλία µιας θορυβώδους, σκληρής και βρώµικη
µάχης θα πάρετε και τις απαντήσεις. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τώρα εγώ πρέπει

να σιωπήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι. Κοινοβουλευτικός

είστε. Θέλετε ένα λεπτό; Να σας το δώσω.
Ορίστε, κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το τελευταίο που θα ήθελα είναι

να αντιδικώ µε τον Ανδρέα Λοβέρδο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είστε και φίλοι. Τον

βγάζατε στις εκποµπές.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Γνωριζόµαστε δεκαετίες. Είναι το

τελευταίο -µα, το τελευταίο- που θέλω.
Μετέχω στη συζήτηση, αλλά δεν µετέχω στην ψηφοφορία.

Είναι ένα σύνηθες φαινόµενο. Πολλοί µετέχουν σε συζητήσεις,
ιδίως στην Ελλάδα και αρνούνται να µετάσχουν στην ψηφοφορία,
δηλαδή στη λήψη απόφασης. Είναι έτσι.

Δεν ξέρουµε να συζητάµε στην Ελλάδα, κύριε Πρόεδρε. «Συ-
ζητώ» σηµαίνει «συν-ζητώ» στα ελληνικά, «συν», δηλαδή µαζί µε
κάποιον άλλον, «ζητώ» τη λύση αυτού του προβλήµατος. Δεν ξέ-
ρουµε να συζητάµε στην Ελλάδα, όχι µόνο εδώ αλλά και έξω από
αυτή την Αίθουσα. Απλώς κάνουµε παράλληλους µονολόγους. 

Απέφυγα να απαντήσω σε πολλά, όπως, παραδείγµατος χάριν,
για τις Πρέσπες ή για τη µουσουλµανική µειονότητα. Θα µπο-
ρούσα να πω κάτι ουσιαστικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αν έχετε σκοπό να κά-
νετε οµιλία, να δώσω τον λόγο στον κ. Γρηγοριάδη και µετά να
πείτε ό,τι θέλετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Όχι, όχι. Θα χρειαστώ µόνο τριά-
ντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Θα κλείσω όχι µε δικά µου λόγια,

αλλά µε λόγια του κ. Νίκου Ανδρουλάκη στις 31 Αυγούστου του
2022 στον ραδιοσταθµό «ΣΚΑΪ»: «Δεν περίµενα ποτέ ότι θα είχε
στηθεί µια τέτοια πλεκτάνη από την ελληνική Κυβέρνηση. Δεν
ήθελε η ΕΥΠ µόνο να ακούει. Ήθελε να καταγράφει κιόλας. Δεν
ήθελαν να παρακολουθούν µόνο τι λέω όταν µιλάω µε κάποιον.
Ήθελαν να καταγράψουν και την προσωπική µου ζωή. Αυτό ξέ-
ρετε πώς λέγεται; Απόπειρα παγίδευσης για εκβιασµό».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Και, επιτέλους, τώρα δίνουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό

Εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη και µετά θα κλεί-
σουµε µε τον Υπουργό.

Θέλω να ζητήσω από τον κ. Γρηγοριάδη για άλλη µια φορά
«συγγνώµη».

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Κανένα
πρόβληµα από µένα. Μακάρι να προήδρευαν όλοι όπως εσείς σε

αυτή την Αίθουσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε

Υπουργέ που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, κυρίως πολίτες που
µας ακούτε έξω από αυτή την Αίθουσα, το ΜέΡΑ25 παρακολου-
θεί τον τελευταίο προεκλογικό καιρό τα τρία µνηµονιακά κόµ-
µατα, τα κόµµατα δηλαδή που µε κοινή ευθύνη µάς έχουν σύρει
στην απόλυτη υποταγή και στην πτώχευση, να διαγκωνίζονται, να
προσποιούνται, να παριστάνουν ότι δήθεν διαφωνούν -και µάλι-
στα τόσο ζωηρά διαφωνούν που φτάνουν στο επίπεδο του καυγά-
ότι µαλώνουν, ότι καυγαδίζουν.

Ωστόσο, το ΜέΡΑ25, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, όπως και ο υπόλοιπος ελληνικός λαός, γνωρίζει µε σα-
φήνεια, ξάστερα και πολύ καθαρά πού ακριβώς συµφωνείτε εσείς
οι τρεις υποκριτές της πολιτικής σκηνής. Να σας πω πού συµφω-
νείτε; Συµφωνείτε στο σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» που παίρνει τα κόκκινα
δάνεια από τις τράπεζες και πουλάει στο 4% έως 20% της αξίας
τους τα σπίτια των φτωχών ανθρώπων σε αρπακτικά ταµεία που
εδρεύουν στο Ντέλαγουερ και στη µετοχική τους σύνθεση συµ-
µετέχουν τα ύπατα αξιώµατα της Κυβέρνησής σας, τα παίρνει
δηλαδή η Κυβέρνησή σας από αυτά τα ταµεία. 

Συµφωνείτε, λοιπόν, εκτός από το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», στο
Χρηµατιστήριο Ενέργειας. Απόδειξη ότι συµφωνείτε είναι ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ µας έβαλε, εσείς το ενεργοποιήσατε. Συµφωνείτε και συ-
νεργάζεστε ωραιότατα. 

Συµφωνείτε στο να χαριστεί το Ελληνικό στον κ. Λάτση και
µετά συµφωνείτε στο να πάρει ο κ. Λάτσης 6 δισεκατοµµύρια από
τις οικονοµίες του ελληνικού λαού, γιατί αυτός έχει ανακεφαλαι-
οποιήσει µε 78 δισεκατοµµύρια από το 1974 τις πέντε συστηµικές
τράπεζες που δανείζουν τον κ. Λάτση δανεικά και αγύριστα.  (XS)

Συµφωνείτε να χαριστεί το Ελληνικό στον κ. Λάτση για να φτιά-
ξει βίλες για πλούσιους φίλους του, ελληνικέ λαέ. Έπαψε πλέον
να θέλει να φτιάξει την ριβιέρα της Αττικής. Τώρα πλέον είναι
βίλες για πάµπλουτος. Συµφωνείται επίσης να πάρει ο κ. Ξενο-
κώστας όλα τα ναυπηγεία της πατρίδας µας. Έχει πάρει και ο κ.
Προκοπίου κάποια απ’ αυτά, τα άλλα δύο πάντως τα έχει ο κ. Ξε-
νοκώστας. Έχει εγκαθιδρύσει ήδη εργασιακό µεσαίωνα µε προ-
πηλακισµούς, µε slapping, µηνύσεις σε συνδικαλιστές, µε εργο-
λαβική εργασία και µε πολλά άλλα. 

Να σας πω πού αλλού συµφωνείτε; Πρώτα απ’ όλα και κύρια
συµφωνούν πολίτες που µας ακούν, ελληνικέ λαέ, απολύτως
στην υποταγή των µνηµονίων που µας έφεραν, συµφωνούν στη
µαζική παραίτηση µας από τη ζωή, αλλά δεν θα τους κάνουµε τη
χάρη. Μαζί µε τον ελληνικό λαό θα αντισταθούµε µέχρις εσχά-
των. Τέτοια ζωή δεν τη θέλουµε. Ζωή προσκυνηµένη, ζωή που
οδηγεί σε αργό θάνατο δεν τη θέλουµε. Θα κάνουµε ηρωική
έξοδο από τα µνηµόνια σας θέλετε δεν θέλετε. Θα το µάθετε σύ-
ντοµα στις εκλογές που θα πέσουν τα ποσοστά και των δυο σας.
Το προβλέπω δηµόσια και παίρνω το ρίσκο να µου πείτε µετά ότι
έσφαλα. Αυτό προβλέπουµε. 

Κύριε Πρόεδρε, Ελλάς διαφθορά. Η διαφθορά στην Ελληνική
Αστυνοµία ή µε άλλα λόγια, κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε
την Κυβέρνηση, ποιος τελικά θα µας προστατεύσει από την Ελ-
ληνική Αστυνοµία; Κοιτάξτε, το διεφθαρµένο πλήρως στην πα-
τρίδα µας πλαίσιο από την ολιγαρχία, από την Κυβέρνηση, από
το πολιτικό σύστηµα, αναπαράγει και εντείνει συστηµατικά -πο-
λίτες που µας ακούτε- και στην Αστυνοµία κάθε µέρα, τη δια-
φθορά. Τη χτίζει τη διαφθορά, να το πω απλά να το καταλάβετε. 

Όταν µια κυβέρνηση έχει έναν Πρωθυπουργό που συµπεριφέ-
ρεται ως µαφία τι κάνει; Την πρώτη µέρα που παίρνει την εξουσία
παίρνει υπό τη σκέπη και τον απόλυτο έλεγχό του την Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών µας, παίρνει το Μακεδονικό Πρακτορείο
και το Αθηναϊκό Πρακτορείο και τα κάνει αυτά για να συλλέγει
πληροφορίες παρανόµως, γιατί δεν έχει θεσµικό ρόλο να παίρνει
τέτοιες πληροφορίες από την ΕΥΠ και να εκβιάζει µε αυτές µέσω
των δύο πρακτορείων που έχει πάρει υπό τον έλεγχό του επιχει-
ρηµατίες, πολιτικούς, δηµοσιογράφους και πολίτες, τότε αυτός
ο Πρωθυπουργός συµπεριφέρεται σαν αρχηγός µαφίας, σαν
Capo dei capi, σαν ο αρχηγός των αρχηγών των µαφιόζων. 

Και είναι πολύ φυσικό και λογικό επόµενο, οι αρχηγοί του,
αυτοί δηλαδή που ο ίδιος µέσω των κρίσεων άφησε να φτάσουν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΣΤ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2023 7371



στα ύπατα αξιώµατα της Αστυνοµίας, να ακολουθούν, κύριε Πρό-
εδρε, τι άλλο; Το παράδειγµά του. Να χρηµατίζονται, να βγάλουν
κάνα φράγκο παραπάνω, όπως κάνει και Πρωθυπουργός τους.
Αυτό ακριβώς. Εννοώ, κύριε Υπουργέ, που γελάτε, µέσω των τα-
µείων στο Ντελαγουέρ. Έτσι τα παίρνει ο Πρωθυπουργός σας.
Αυτό εννοούµε τόσο καιρό και δεν µας κάνετε µήνυση, γιατί συµ-
µετέχει συγγενής του στενός στη µετοχική σύνθεση των κεφα-
λαίων του. 

Αυτό λέµε. Αν έχετε το αντίλογο πείτε τον. Πείτε δηµόσια ότι
δεν συµµετέχει κανείς συγγενής της πρωθυπουργικής οικογέ-
νειας. Εµείς ξέρουµε, όµως, ότι συµµετέχει. Έτσι; Το λέω για να
µη γελάµε. 

Διαφθορά, λοιπόν. Σας εξήγησα µε ποιο τρόπο διασύρεται η
Ελληνική Αστυνοµία. Ακολουθεί κατά µάνα, κατά κύρη, όπως λέει
ο λαός και ο κύρης είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Το παράδειγµά
του ακολουθούν οι στρατηγοί της ΕΛ.ΑΣ.. 

Κύριε Πρόεδρε, στην τελευταία ψηφοφορία της παρούσας
Βουλής, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δήλωσε ότι δεν θα ψηφίζει
άλλο. Ποια είναι τελευταία της πράξη; Τι ψήφισε τελευταία φορά
ο ΣΥΡΙΖΑ, να το ακούσει ελληνικός λαός; Μας άφησε από τις ψη-
φοφορίες µε τον καταπληκτικό τρόπο να έχει ψηφίσει τη µελλο-
ντική, ολική εκχώρηση της ψυχικής υγείας των παιδιών και των
εφήβων µας στον κ. Σταύρο Νιάρχο, µάλλον στο Ίδρυµα «Σταύ-
ρος Νιάρχος», γιατί ο κ. Σταύρος Νιάρχος δεν υπάρχει πια. Ο
γιος του το διοικεί από τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής.
Αυτό έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν ξέρω αν πρέπει να νιώθει πάρα πολύ
υπερήφανος. Θα πάρετε ευχαριστήρια και απ’ την οικογένεια
Νιάρχου, όπως έχετε πάρει µαζί µε τον Σαµαρά και τον Μητσο-
τάκη και από την οικογένεια Λάτση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι εξαιρετικά σύντοµος. 
Διαβάζω την ανακοίνωση της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Θεά-

µατος και Ακροαµατικότητα, της γνωστής ΠΟΘΑ. Τη διαβάζω αυ-
τολεξεί: «Σήµερα Τρίτη 31 Ιανουαρίου, η Κυβέρνησή σας, κύριε
Βαρβιτσιώτη, που την εκπροσωπείτε -δεν φταίτε εσείς γι’ αυτό-
έφερε την τροπολογία που είχε εξαγγείλει το Σάββατο ο Πρωθυ-
πουργός κ. Μητσοτάκης µε δηµοσίευση στα µέσα κοινωνικής δι-
κτύωσης. Η τροπολογία αυτή, ελληνικέ λαέ, µαθητές που ήρθατε
στη Βουλή µας, λέει η Πανελλήνια Οµοσπονδία Θεάµατος Ακρο-
άµατος, όχι µόνο δεν θεραπεύει τα προβλήµατα που δηµιουργεί
το προεδρικό διάταγµα 85 του 2022, αλλά καταργεί και τα τελευ-
ταία εναποµείναντα δικαιώµατα των καλλιτεχνών». Δεν το λέω
εγώ. Το λέει το πανελλήνιο σωµατείο όλων των καλλιτεχνών. Και
τους εκατόν ογδόντα χιλιάδες αυτό µας εκπροσωπεί, αυτό το σω-
µατείο µάς εκπροσωπεί. 

Αναφέρει, λοιπόν, ότι κάθε είδους αµοιβές των καλλιτεχνών σε
ΟΤΑ και νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου -αυτή η τροπολογία
που καταθέσατε χθες ή προχθές- καθορίζονται µε κοινές υπουρ-
γικές αποφάσεις των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού -
ακούστε το να φρίξετε- και Εσωτερικών και του κατά περίπτωση
άλλου συναρµόδιου Υπουργού. 

Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι πλέον οι αµοιβές των καλ-
λιτεχνών στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και στα νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου δεν θα καθορίζονται από συλλογικές συµβάσεις
εργασίας, κύριε Υπουργέ -την οποία υπογράψαµε εµείς οι ηθο-
ποιοί παρεµπιπτόντως πριν από λίγο. Την πετάτε στα σκουπίδια,
όµως, αυτή που υπογράψαµε, αλλά από την Κυβέρνηση την εκά-
στοτε και τους Υπουργούς της. 

Πρόκειται, κύριε Πρόεδρε, για ευθύτατη επίθεση στα εργα-
σιακά µας δικαιώµατα, ενώ ανοίγει ταυτόχρονα την πόρτα, ώστε
να εφαρµοστεί αυτό το µοντέλο και σε άλλους τοµείς στο µέλλον.
Η τροπολογία δεν καταργεί καθόλου το προεδρικό διάταγµα, το
κατάπτυστο προεδρικό διάταγµα και οι απόφοιτοι των καλλιτε-
χνικών σχολών, δραµατικών, ωδείων, κινηµατογραφικών και σχο-
λών χορού οδηγούνται στην κατάταξη ΔΕ. 

Εποµένως, τα πτυχία, κύριε Πρόεδρε, των καλλιτεχνικών σχο-
λών εξακολουθούν να θεωρούνται ισότιµα µε απολυτήρια λυ-
κείου. Γι’ αυτό, κύριε Βαρβιτσιώτη που εκπροσωπείτε την Κυβέρ-
νηση και το νέο ανέκδοτο που κυκλοφορεί αφορά ένα παιδάκι
που ρωτάει το µπαµπά του «µπαµπά τι δουλειά έκανε ο Κουν;»

Και του απαντάει «λυκειάρχης παιδί µου». Όµως, δεν ήταν λυ-
κειάρχης ούτε ο Ροντήρης ούτε ο Σολωµός ούτε ο Κουν ούτε ο
Σικελιανός. Ήταν οι άνθρωποι που έκαναν την Ελλάδα να µην
ντρέπεται που είναι η Ελλάδα. Αυτοί ήταν. Την πήραν από τη χού-
ντα, την προσκυνηµένη φασιστική χούντα και την έκαναν πολιτι-
σµό. 

Η τροπολογία δεν καταργεί το προεδρικό διάταγµα και οι από-
φοιτοι, λοιπόν, των καλλιτεχνικών σχολείων θα παραµείνουν ΔΕ.
Εξακολουθούν να θεωρούνται ισότιµα µε απολυτήρια λυκείου και
οι απόφοιτοι υποβιβάζονται πλέον οριστικά. Ακόµα και σήµερα
όσοι κατατάσσονται µισθολογικά στην κατηγορία ΤΕ κινδυνεύουν
τελικά να υποβαθµιστούν. 

Η µόνη λέξη που αξίζει στη ρύθµιση αυτή είναι εµπαιγµός,
όπως λέει η ανακοίνωσή µας, η ανακοίνωση του σωµατείου -επα-
ναλαµβάνω- που εκφράζει όλους τους καλλιτέχνες, τους εκατόν
ογδόντα χιλιάδες αυτής της χώρας. Αν µετά από σαράντα πέντε
µέρες η Κυβέρνηση πιστεύει -όπως λέει η ανακοίνωση- ότι θα της
επιτρέψουµε να µας στερήσει και τα ελάχιστα που µας έχουν
αποµείνει, είναι γελασµένοι. Είµαστε δηλαδή σαν θηρία που
έχετε στριµώξει στο πίσω µέρος του κλουβιού τους. 

Ξέρετε τι κάνουν αυτά τα θηρία; Επιτίθενται. Θα σας επιτε-
θούµε όλοι οι καλλιτέχνες µαζί. Η τροπολογία σας µας δίνει και
µια σαφή εικόνα του τι ακριβώς εννοεί ο κ. Μητσοτάκης ότι θα
σχεδιάσει µέχρι το 2025 για τη δήθεν πλήρη ανασυγκρότηση του
κλάδου µας. Δεν θα εξηγήσουµε ξανά ότι οι καλλιτεχνικές σπου-
δές απαιτούν πολύχρονη εκπαίδευση, απαιτούν αφοσίωση παι-
διά, απαιτούν τεράστιους οικονοµικούς πόρους. Η κοινωνία
στέκεται στο πλευρό µας. Το ξέρουµε, το νιώθουµε. Και η απο-
δοχή των αιτηµάτων µας είναι συγκινητική. 

Συγκινητικό είναι και το γεγονός ότι συγκροτείται ένα µέτωπο
πανκαλλιτεχνικό και µε τη στήριξη των σωµατείων, των τεχνικών
µας, που πάντα είµαστε αγκαλιά µε τους τεχνικούς µας, προχω-
ράµε κανονικά, ακόµα πιο δυναµικά και πιο πεισµωµένοι. Η σα-
ρανταοκτάωρη απεργία µας από σήµερα και µέχρι και αύριο 2
Φεβρουαρίου, στην οποία συµµετέχει η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Καλλιτεχνικού Προσωπικού ΟΤΑ, καθώς και η Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Εργαζοµένων Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
έχουµε συγκέντρωση αύριο, εδώ απ’ έξω στο Σύνταγµα στις
12.00 για την Αθήνα και την ίδια ώρα στο άγαλµα του Ελευθερίου
Βενιζέλου στη Θεσσαλονίκη. Και ανακοίνωση στήριξης της απερ-
γίας µας έχει εκδώσει και η ΑΔΕΔΥ µε τρίωρη στάση εργασίας
την Πέµπτη αύριο από τις 11.00 έως τις 14.00 καθώς και η Οµο-
σπονδία Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης συµµετέχει µε τρεις
ώρες στάση εργασίας στη 1 και στις 2 Φεβρουαρίου. Την ταφό-
πλακα που η Κυβέρνηση επιχειρεί να εναποθέσει τις διεκδικήσεις
µας, εµείς αγκαλιασµένοι και ενωµένοι οι καλλιτέχνες και οι τε-
χνικοί µας, θα τη σηκώσουµε και θα την ξεχερσώσουµε από τον
τάφο όλοι µαζί. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο

επί προσωπικού. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Προσβάλετε τον κ.

Αθανασίου µε αυτό που κάνετε και µε φέρνετε κι εµένα σε δύ-
σκολη θέση. Διότι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος είναι να µιλή-
σει. 

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

σας ζήτησα τον λόγο και ήθελα να πω ότι δεν έχει να κάνει µε την
οµιλία µου. Δεν θα δώσω κάποια εξήγηση. Έχω λόγο που ζητάω
να µιλήσω και είναι σοβαρός, γιατί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αθανασίου, θέλοντας να περάσει κάποιο
µήνυµα, µεταφέροντας µία συνέντευξη του Προέδρου του ΠΑ-
ΣΟΚ, κ. Ανδρουλάκη ατύχησε διότι δεν ήταν αυτό το περιεχόµενο
της συνέντευξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το διάβασε µε εισαγω-
γικά ακριβώς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι το διάβασε µε εισαγωγικά, αλλά
δεν ξέρω εγώ τι είναι τα εισαγωγικά. 

Ουδέποτε ο κ. Ανδρουλάκης, εν πάση περιπτώσει, έχει πει ότι
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παρακολουθείτο για να εκβιαστεί για προσωπικά θέµατα, αλλά
για να καταστεί όµηρος η παράταξη. Αυτό έχει πει. Να είµαστε
σαφείς. Άλλο σε παρακολουθώ γιατί κάτι έχω για σένα, άλλο γιατί
θέλω να καταστήσω την παράταξή σου όµηρο. Έχει διαφορά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είναι τρίτη και τελευ-
ταία φορά, κύριε Αθανασίου, να ξέρετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν είχα πρόθεση, κύριε Πρόεδρε.
Δεν επιθυµώ να λάµψω ούτε έχω στερηθεί στην ζωή µου το µι-
κρόφωνο, ξέρετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το καταλαβαίνω. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μιλώ όχι για τα περί οµηρίας. Μιλώ

για τη συνέντευξη του Προέδρου του κ. Νίκου Ανδρουλάκη στον
Παύλο Τσίµα, στον ραδιοφωνικό σταθµό «ΣΚΑΪ», στις 30 Αυγού-
στου 2022. Η ακριβής έκφραση είναι: «Αυτό ξέρετε πώς λέγεται;
Απόπειρα παγίδευσης για εκβιασµό». Λοιπόν, οι µαγνητοταινίες
τηρούνται, νοµίζω, κάπου, υπάρχει αρχείο, αλλά δεν θα κάνω εγώ
αυτή τη δουλειά. Έχω χορτάσει περί µαγνητοταινιών και µαγνη-
τοφωνήσεων και παρακολουθήσεων.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά µαθητές και µαθήτριες
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Πετρούπολης
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. Σας εύχεται καλή πρόοδο. Ό,τι επι-
θυµείτε.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Να ευχαριστήσω και τους συνοδούς αστυνοµικούς που συντό-

µευσαν, για να µπορέσω να δώσω και εγώ τον λόγο στον Ανα-
πληρωτή Υπουργό Εξωτερικών, κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, δώσατε τον λόγο σε
όλους από τρεις φορές εκτός από εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είστε εισηγήτρια, τι να
κάνουµε; Βάσει του Κανονισµού…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Δεν δευτερολογεί ο εισηγητής;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κατ’ αρχάς µην µου

υψώνετε τη φωνή. Υπάρχει κάποιος κανονισµός. Αυτό τηρώ. Δεν
κόβω την κουβέντα από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μιλάει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εισηγήτρια είστε. Είπα

εγώ κάτι άλλο; Σας παρακαλώ, δεν θα το κάνουµε θέµα. Σας πα-
ρακαλώ, πολύ. Ανέβηκε στο Βήµα ο Υπουργός.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Παραβιάζετε τον Κανονισµό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ό,τι έχει να πει ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ το λέει µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο. Τι να κάνω,
κυρία Τζάκρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Έχετε αφήσει και Βουλευτές του κόµµα-
τός σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µην
µου κουνάτε το χέρι.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Έχετε ειδική µεταχείριση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι µπήκαµε πλέον όχι µόνο
στην προεκλογική εκστρατεία, αλλά και µέσα στα τηλεοπτικά
στούντιο της προεκλογικής εκστρατείας, αφού πλέον οι ατάκες
και οι επιδιώξεις για την κάλυψη των ψηφοθηρικών αναγκών έ-
χουν µετατρέψει και αυτό το Βήµα της Βουλής ως πεδίο συνδι-
καλιστικής δράσης.

Όµως, θέλω να κάνω µία αναφορά στην κριτική που δέχθηκα
από τον κ. Λοβέρδο και στην κριτική την οποία ασκώ προς το
Προεδρείο.

Δεν έχω δει τέτοιο ξεχαρβάλωµα συζήτησης. Πραγµατικά, τέ-
τοιο ξεχαρβάλωµα συζήτησης στα εκτός θέµατος ζητήµατα, που

ετέθησαν δεν το έχω ξαναδεί. Είµαστε κάποιοι παλιοί κοινοβου-
λευτικοί εδώ και ξέρουµε ότι άλλο να κάνουµε µια εφ’ όλης της
ύλης κριτική και άλλο να συζητήσουµε έστω ένα παρεµπίπτον
θέµα της επικαιρότητας. Όµως, όχι να βάλουµε τα πάντα στον
ανεµιστήρα, να πετάµε λάσπη, να καταθέτουµε στοιχεία, όπως ο
προλαλήσας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜεΡΑ25, ο
οποίος εδώ ως νέος Κλουζό αποκάλυψε µετοχικές ιδιότητες του
Πρωθυπουργού, τις οποίες έβγαλε από τη φαντασία του, τις είπε
από το Βήµα της Βουλής, αλλά είναι υπόλογος να τις τεκµηριώ-
σει.

Πρέπει να συγκρατείται αυτό το κλίµα. Πραγµατικά, απορώ µε
την ανοχή που δείχνει το Προεδρείο προς το κλίµα όξυνσης και
αν νοµίζουµε ότι έτσι θα πάει η χώρα µπροστά όχι σε αυτές τις
επόµενες εκλογές αλλά στις κρίσιµες στιγµές, τις οποίες ενδε-
χοµένως θα ζήσουµε.

Θρηνεί η χώρα έναν αξιωµατικό της Πολεµικής Αεροπορίας.
Βρίσκεται υπό καθηµερινή τουρκική απειλή. Η εικόνα που δίνει
το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι εικόνα καφενείου τριτοκλασάτου
τηλεοπτικού σταθµού!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μας µαλώνει κιόλας.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Έτσι είναι! Να σέβεστε τον Κανονισµό και εσείς, κυρία
µου! Να τον µάθετε κάποια στιγµή. Είσαστε αρκετά χρόνια σε
αυτά τα έδρανα, για να ξέρετε πότε έχετε δικαίωµα να µιλήσετε
και πότε δεν έχετε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Σας παρακαλώ!
Εδώ ή θα συζητάµε επί της ουσίας των θεµάτων και σε βάθος

ή πραγµατικά θα σύρουµε τον ελληνικό λαό σε µία αποστροφή
προς την πολιτική και προς τον καναπέ. Δεν θα τον σύρουµε στην
ψήφο του αντιπολιτευόµενου, θα τον σύρουµε προς τον καναπέ,
να γυρίσει την πλάτη προς το πολιτικό σύστηµα ή να «κλείσει το
µάτι» σε αυτούς, οι οποίοι δεν πιστεύουν στον κοινοβουλευτισµό.
Αυτό είναι ο µεγαλύτερος κίνδυνος. 

Δεν θα ήθελα να µπω σε όλα τα παρεµπίπτοντα ζητήµατα, γιατί
νοµίζω ότι εξαντλήθηκε αυτή η συζήτηση. Υπάρχουν άνθρωποι,
συνάδελφοι, οι οποίοι σήµερα κρίνονται για τις πράξεις τους ή
τις παραλείψεις τους ακόµα και σε ειδικά δικαστήρια, για να ξέ-
ρουµε ότι σε αυτή την Αίθουσα θα πρέπει να συζητάµε µε ψυ-
χραιµία και µε βάση τα στοιχεία. 

Έρχοµαι τώρα στη συζήτηση που γίνεται για τις τρεις συµφω-
νίες, γιατί ετέθησαν ορισµένα πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα.
Μας συµφέρουν; Μας συµφέρει η επέκταση της εµπορικής συµ-
φωνίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και προς τον Ισηµερινό, σε συ-
νέχεια της Συµφωνίας µε την Κολοµβία και το Περού;

Ζητήθηκαν τα στοιχεία. Θα καταθέσω, κύριε Λοβέρδο, στη
Βουλή και τα τρία σηµειώµατα που µου ζητήσατε και εσείς, γιατί
νοµίζω ότι κανένας δεν έχει τα τρία σηµειώµατα, που αφορούν
στις τρεις χώρες και τις οικονοµικές σχέσεις. Θέλω, όµως, να σας
πω κάτι πάρα πολύ απλό: Αν έχουµε ωφεληθεί ή δεν έχουµε;

Εξαγωγές και τι κάνει η Κυβέρνηση αυτή για τις εξαγωγές. Οι
εξαγωγές προς τον Ισηµερινό το 2018, επί ΣΥΡΙΖΑ, ήταν 5,8 εκα-
τοµµύρια, το 2021 ήταν 11,5 εκατοµµύρια. Διπλασιασµός. Στην
Κολοµβία 11,9 εκατοµµύρια εξαγωγές το 2018, 17,7 εκατοµµύρια
το 2021. Και στο Περού το 2018 ήταν 14,8 εκατοµµύρια και το
2021 ήταν 22,4 εκατοµµύρια. Αυτό από µόνο του δείχνει ότι τέ-
τοιου είδους συµφωνίες είναι και προς το όφελος της ελληνικής
οικονοµίας και ότι αυτή η Κυβέρνηση, σε αντίθεση µε την προ-
ηγούµενη, έχει δώσει έναν αγώνα, ώστε οι ελληνικές εξαγωγές
να αυξηθούν, για να κλείσουµε µε θεαµατική αύξηση κατά 40%
την προηγούµενη χρονιά. 

Αυτός ο αγώνας που κάνουµε και στο Υπουργείο Εξωτερικών
και για τις εξαγωγές, αλλά και για την προσέλκυση των επενδύ-
σεων -γιατί, ακούσαµε πάρα πολύ µεγάλη κριτική για τις επενδύ-
σεις, για τις αποκρατικοποιήσεις, για τη συµµετοχή, επιτέλους,
επιχειρηµατιών στα ναυπηγεία, στην ανάπτυξη του πρώην αερο-
δροµίου-, είναι ένας αγώνας που έχει σχέση µε την τόνωση όχι
µόνο µε τις δυνατότητες της εθνικής οικονοµίας, αλλά την τό-
νωση της απασχόλησης, της αύξησης των αµοιβών και βέβαια,
του µεγαλύτερου διαθέσιµου εισοδήµατος για τους πολίτες. 
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Δεν πάνε πολλά χρόνια. Ήταν 30 Ιανουαρίου όταν ο κ. Βαρου-
φάκης υποδέχθηκε τον κ. Ντάισελµπλουµ, για να του πει ότι η
χώρα θα πάει στα βράχια. Και τον κ. Βαρουφάκη, µπορεί εσείς
στον ΣΥΡΙΖΑ να τον έχετε αποκηρύξει και την πολιτική του, όµως,
το κόστος της πολιτικής του το πλήρωσε ο ελληνικός λαός και
γι’ αυτό σας έχει κατατάξει, τελικά, σε µία πολιτική µιζέρια του
να βρίσκεστε µονίµως στην Αντιπολίτευση και ποτέ να µην µπο-
ρέσετε να ξαναδείτε -µε τα µυαλά που «κουβαλάτε»- την κυβέρ-
νηση. 

Πιστεύω ότι τα παθήµατα θα πρέπει να µας γίνονται µαθήµατα
και όχι αφορµή για νέους διχασµούς. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ.

Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Υπουργέ.
Ωστόσο, δεν ξέφυγε κανείς από τους συναδέλφους. Δεν υπήρ-

ξε υβριστική εκδήλωση για να πω κάτι. Ανέβασαν τόνους, δι-
καίωµά τους είναι αυτό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση ενιαία επί της αρχής, των

άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εξωτερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου Προσχώρησης στη
Συµφωνία Εµπορίου µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των
κρατών µελών της, αφενός, και της Κολοµβίας και του Περού,
αφετέρου, για να ληφθεί υπόψη η προσχώρηση του Ισηµερινού».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, το άρθρο πρώτο, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς
και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ, να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση του Πρωτοκόλλου Προσχώρησης στη Συµφωνία
Εµπορίου µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών
µελών της, αφενός, και της Κολοµβίας και του Περού, αφετέρου,
για να ληφθεί υπόψη η προσχώρηση του Ισηµερινού

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: -

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου
Προσχώρησης στη Συµφωνία Εµπορίου µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των κρατών µελών της, αφενός, και της Κολοµβίας
και του Περού, αφετέρου, για να ληφθεί υπόψη η προσχώρηση
του Ισηµερινού» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ενιαία επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Πρωτοκόλλου Προσχώρησης στη Συµφωνία
Εµπορίου µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών
µελών της, αφενός, και της Κολοµβίας και του Περού, αφετέ-
ρου, για να ληφθεί υπόψη η προσχώρηση του Ισηµερινού

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

Άρθρο πρώτο Κύρωση Πρωτοκόλλου
Πρωτόκολλο Προσχώρησης στη Συµφωνία Εµπορίου µεταξύ

της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών µελών της, αφενός, και
της Κολοµβίας και του Περού, αφετέρου, για να ληφθεί υπόψη η
προσχώρηση του Ισηµερινού

Άρθρο 1 Συµβαλλόµενα µέρη
Άρθρο 2 Τροποποιούµενες διατάξεις της Συµφωνίας
Άρθρο 3 Πίνακας κατάργησης δασµών του µέρους ΕΕ για τα

εµπορεύµατα καταγωγής Ισηµερινού
Άρθρο 4 Πίνακας κατάργησης δασµών του Ισηµερινού για

εµπορεύµατα καταγωγής Ευρωπαϊκής Ένωσης
Άρθρο 5 Αντικατάσταση τίτλου Τµήµατος A’ του Προσαρτήµα-

τος 2 του Παραρτήµατος Ι της Συµφωνίας
Άρθρο 6 Κανόνες καταγωγής προϊόντων 
Άρθρο 7 Μέτρα διασφάλισης για τη γεωργία 
Άρθρο 8 Αρµόδιες αρχές για τη λήψη υγειονοµικών και φυτοϋ-

γειονοµικών µέτρων
Άρθρο 9 Σηµεία επαφής και δικτυακοί τόποι για τον   Ισηµερινό

για τη λήψη υγειονοµικών και φυτοϋγειονοµικών µέτρων
Άρθρο 10 Δεσµεύσεις και περιορισµοί για την εγκατάσταση

επιχειρήσεων στην ΕΕ
Άρθρο 11 Δεσµεύσεις και περιορισµοί για την εγκατάσταση

επιχειρήσεων στον Ισηµερινό
Άρθρο 12 Δεσµεύσεις για τη διασυνοριακή παροχή υπηρεσιών

στην ΕΕ
Άρθρο 13 Δεσµεύσεις ως προς τη διασυνοριακή παροχή υπη-

ρεσιών στον Ισηµερινό
Άρθρο 14 Παρουσία στελεχών και ασκούµενων πτυχιούχων σε

εµπορικές συναλλαγές στον τοµέα των υπηρεσιών, της εγκατά-
στασης και του ηλεκτρονικού εµπορίου στην ΕΕ

Άρθρο 15 Προσωρινή παρουσία στον Ισηµερινό στελεχών και
ασκούµενων πτυχιούχων για επιχειρηµατικούς σκοπούς

Άρθρο 16 Παρουσία συµβασιούχων παρόχων υπηρεσιών και
ανεξάρτητων επαγγελµατιών σε εµπορικές συναλλαγές στην ΕΕ

Άρθρο 17 Δεσµεύσεις και περιορισµοί για την προσωρινή πα-
ρουσία στον Ισηµερινό συµβασιούχων παρόχων υπηρεσιών και
ανεξάρτητων επαγγελµατιών

Άρθρο 18 Σηµείο παροχής πληροφοριών για τον Ισηµερινό 
Άρθρο 19 Υπηρεσίες που παρέχονται στο πλαίσιο της άσκησης

κρατικής εξουσίας
Άρθρο 20 Δηµόσιες συµβάσεις των φορέων της κεντρικής δη-

µόσιας διοίκησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
Άρθρο 21 Δηµόσιες συµβάσεις των φορέων της κεντρικής Kυ-

βέρνησης του Ισηµερινού
Άρθρο 22 Δικτυακή πύλη του Ισηµερινού για τη δηµοσίευση

πληροφοριών σχετικά µε τις δηµόσιες συµβάσεις
Άρθρο 23 Δικτυακή πύλη του Ισηµερινού για τη δηµοσίευση

των προκηρύξεων στις δηµόσιες συµβάσεις
Άρθρο 24 Γεωγραφική ένδειξη γεωργικού προϊόντος του Ιση-

µερινού 
Άρθρο 25 Γεωγραφικές ενδείξεις του Ισηµερινού για προϊόντα

εκτός γεωργικών προϊόντων και τροφίµων, οίνων, οινοπνευµατω-
δών ποτών και αρωµατικών οίνων

Άρθρο 26 Κοινές δηλώσεις

Άρθρο 27 Έναρξη ισχύος και εφαρµογή Πρωτοκόλλου
Άρθρο 28 Γλώσσες
Άρθρο 29 Αναπόσπαστα µέρη του Πρωτοκόλλου και της Σύµ-

βασης
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑΤΑ Ι - ΧΧ
Άρθρο δεύτερο Έναρξη ισχύος

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Πρωτοκόλλου 

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, το Πρωτόκολλο Προσχώρησης στη Συµφω-
νία Εµπορίου µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών
µελών της, αφενός, και της Κολοµβίας και του Περού, αφετέρου,
για να ληφθεί υπόψη η προσχώρηση του Ισηµερινού, που υπο-
γράφηκε στις Βρυξέλλες στις 11 Νοεµβρίου 2016. Το πρωτότυπο
κείµενο του Πρωτοκόλλου, στην ελληνική γλώσσα, έχει ως εξής:

(Το παράρτηµα του νοµοσχεδίου βρίσκετε σε ηλεκτρονική
µορφή στη διαδικτυακή πύλη της Βουλής λόγω µεγάλου όγκου,
https://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/bcc26661-143b-4f2d-
8916-0e0e66ba4c50/12208924.pdf)

Άρθρο δεύτερο
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Πρωτοκόλλου που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 27
αυτού. 

Αθήνα,                               2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ               2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ 
ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

4. ΥΓΕΙΑΣ                        5. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

7. ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ                8. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ 
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

9. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ.            11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ         ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

7376 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Σώµατος και ώρα 13.12’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 2 Φεβρουαρίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Διεθνής Εµπορική Διαιτη-

σία - Ρυθµίσεις για τη λειτουργία του Ελεγκτικού Συνεδρίου και
λοιπές επείγουσες διατάξεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης», σύµ-
φωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που έχει διανε-
µηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


